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Girbau presenta un expedient 
per acomiadar 76 treballadors 
davant la pèrdua de facturació
L’empresa, amb 495 empleats, obrirà un període de negociació amb el comitè, que s’oposa a la mesura
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La vigatana Pilar Damian va poder  
tornar a entrar a casa seva vuit mesos 
després que s’hi instal·lessin altres per-

sones il·legalment. Se la va trobar amb 
les parets florides i negres d’humitat, 
deixalles i sense rastre dels seus mobles 

i electrodomèstics. Durant aquests 
mesos ha rebut factures d’aigua i gas de 
més de 200 euros.

“Els ocupes m’han destrossat la casa”

(Pàgina 10) Pilar Damian, dimarts a casa seva després que el jutge hagi autoritzat l’entrada al domicili 

(Pàgina 24)

Una nova línia 
d’escalada a Taradell

L’escalador de Sant Quir-
ze Pol Roca completa per 
primer cop una complicada 
línia d’escalada al castell 
d’en Boix de Taradell. 

(Pàgina 33)

El desdoblament de 
la via a Vic costarà 
10 milions i obligarà 
a construir un segon 
pont sobre el Mèder

(Pàgina 9)

Una nova vida per al Mas Pratdesaba
Malla habilitarà dos habitatges al Mas Pratdesaba, de propietat 
municipal, per cobrir una demanda creixent al poble. Josep Fabré 
(a la foto, amb Dolors Capdevila) hi va viure més de 50 anys. 

(Pàgines 36 i 37)
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Estudiant l’efecte de la Covid en nens 
Professionals d’atenció primària i del Consorci Hospitalari de 
Vic treballen en el projecte Covid Ped, que investiga l’impac-
te que té la malaltia en els infants d’Osona.

(Pàgina 3)
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Arrenca el Festival 
de Cinema de 
Muntanya de Torelló 
amb projeccions de 
films per internet

(Pàgina 30)

Els ajuntaments 
sortegen les meses 
a última hora pel 
desgavell en la 
convocatòria del 14-F

(Pàgina 5)

Un any després 
del ‘Glòria’ el 
record del virulent 
temporal encara 
és ben viu

(Pàgines 6 i 7)
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Diversos grups bombolla de l’escola Sant Marc de Calldetenes fent activitat física, aquest dimecres a la tarda

La Generalitat prorroga les restriccions dues setmanes més, però 
projectes com “Som bombolla” permeten recuperar les extraescolars 

“Trenca una rutina que no 
volem ni pares ni infants”

Calldetenes

Guillem Freixa

De casa a l’escola i de l’es-
cola a casa. Aquesta és la 
rutina a la qual estan lligats 
la majoria dels infants a dia 
d’avui. Entre les mesures que 
la Generalitat va començar 
a aplicar el 7 de gener i que 
encara estan vigents s’hi 
recull la suspensió de les 
activitats de lleure, esport 
i formació acadèmica que 
es realitzen en comunitat a 
fora del centre educatiu, i 
per tant al marge del grup 
bombolla que les escoles 
han determinat amb cada 
classe. “No s’esbargeixen, i 
tant temps a casa crec que no 
els fa cap bé”, apunta Marta 
Puigseslloses. El seu fill, en 
Guillem, juga a futbol però 

ara només fa entrenaments 
virtuals “i no és el mateix, ell 
vol tocar la gespa i veure els 
companys”. Aquesta reclusió 
deriva amb més hores davant 
la pantalla, “i ja n’estic farta 

del Fortnite”, el joc que causa 
furor entre els més joves. “I 
dels balls del TikTok”, apunta 
Cèsar González, el pare de 
l’Ivet.

Detectada aquesta preocu-
pació entre els pares i mares, i 
també conscients que els nens 
i nenes reclamen recuperar el 

moviment en les seves vides, 
el Consell Esportiu d’Osona 
(CEO) ha iniciat aquest gener 
el projecte “Som bombolla”, 
que permet un cop a la setma-
na proposar una hora i mitja 
d’esport en horari extraesco-
lar, “mantenint els grups de 
cada classe”, per tant com-
plint amb les mesures sanità-
ries en contra de la Covid-19.

Un dels primers muni-
cipis que s’hi ha sumat és 
Calldetenes a través de l’es-
cola Sant Marc: “Suposa un 
alleugeriment per a tothom”, 
explica el regidor d’Esports 
i Participació Ciutadana, 
Ignasi Tañà, molt satisfet de 
l’acollida que ha tingut la 
iniciativa. L’Ajuntament va 
rebre la proposta un dilluns, 
“ho vam fer córrer a través 
dels grups de pares i mares”, 

i gairebé d’un dia per l’altre 
s’hi havien apuntat “uns 165 
nens i nenes dels 280 que 
hi ha al centre”. En el cas de 
Calldetenes, la idoneïtat del 
projecte “després de tants 
mesos de pandèmia i amb la 
majoria d’activitats extraes-
colars aturades” ha fet que 
el consistori hagi decidit 
subvencionar la totalitat del 
cost mentre es vagi realit-
zant.

Aquest dimecres a la tar-
da, a la pista de l’institut 
Les Margues –els alumnes 
es divideixen entre aquest 
espai i el gimnàs de l’escola 
Sant Marc–, el monitor Nil 
Bartés preparava la sessió 
dedicada a l’atletisme: 
“Venen molt motivats i 
es nota que fa temps que 
no fan activitats d’aquest 
tipus”. A prop seu, una dese-
na d’alumnes d’entre 9 i 10 
anys expliquen que estan 
provant diversos esports 
“com l’esgrima, el bàsquet 
o l’hoquei”. Ho fan amb la 
mascareta posada, un condi-
cionant del qual asseguren 
amb certa resignació que “ja 
ens hi hem acostumat”. 

Calldetenes i Vidrà han 
estat els dos primers muni-
cipis a engegar el projecte 
“Som bombolla”, però des 
del CEO, l’administrativa 
Ester Subirats explica que 
altres municipis com Sant 
Julià de Vilatorta i l’Esquirol 
hi estan interessats. “S’ha 
ofert a totes les AMPA i 
ajuntaments per si s’hi 
volen sumar”, apunta, deta-
llant que el CEO “té una 
borsa àmplia de monitors”, 
que amb les mesures actuals 
també han quedat aturats: 
“És una alternativa laboral 
per a ells també”. 

Ja a les 6 de la tarda, la 
valoració entre els qui van 
a recollir els infants és ben 
clara i unànime: “Ens per-
met trencar una rutina que 
no volem ni els pares ni els 
infants”.

A Calldetenes 
la iniciativa ha 
tingut una gran 

acceptació

Semàfor taronja
Les dades d’Osona tornen a empitjorar després de dos mesos amb indicadors estables. Tot i que de moment 

no es nota en la xifra de pacients ingressats, aquesta setmana s’han doblat les defuncions als hospitals

Vic/Ripoll

Txell Vilamala   

Osona ha navegat en aigües 
tranquil·les després de 
patir de valent l’octubre i el 
novembre passat, però ara les 
dades tornen a empitjorar. El 
risc de rebrot, que acumulava 
gairebé nou setmanes estable 
al voltant de 500 punts, ha 
pujat a 712 i la velocitat de 
propagació del virus (1,42) 
fa pensar que s’acosten dies 
complicats. Seguint la ten-
dència general de Catalunya, 
el SARS-CoV-2 ha tornat 
a entrar en expansió a la 
comarca i actualment cada 
nova onada de 100 infectats 
l’acaben transmetent a 142 
persones més. No hi ha dubte 
que els indicadors empitjo-
ren, i això ja s’ha notat a les 
escoles i instituts. Les últi-
mes dades del Departament 
d’Educació reporten 73 grups 
confinats, molt per sobre dels 
42 de dilluns, i amb núme-
ros elevats sobretot a Vic 
(20), Manlleu (15), Torelló 
(9), Seva (6) i Taradell (5). 
Durant la darrera setmana 
també s’han multiplicat les 
defuncions als hospitals 
osonencs (de 7 a 18), però 
en canvi de moment la ter-
cera onada no s’ha traduït 
en un augment dels pacients 
ingressats. Entre l’Hospital 
Universitari de Vic (38) i 
el de la Santa Creu (26) ara 
mateix en sumen 64, fins i tot 
per sota dels 71 de divendres 
passat. L’altra bona notícia és 
que de moment la comarca 
no ha seguit els passos del 
Bages o l’Anoia pel que fa a la 
suspensió d’activitat progra-
mada. El repte serà mantenir 
aquest mateix escenari les 
properes setmanes, ja que les 
previsions del Departament 
de Salut no conviden a l’op-
timisme. “Acabem d’entrar a 
la tercera onada i ja superem 
els 600 llits ocupats a les UCI 
catalanes, quan durant la 
segona el pic va ser de 594”, 
explicava Adrià Comella, 
director del Servei Català de 
la Salut, aquest dijous. Això 
fa que autoritats com el pre-
sident del Consell Comarcal 
d’Osona hagin reiterat les 
crides a complir al màxim les 
mesures de prevenció.

El Ripollès segueix un patró 
oposat a la tendència general: 
els brots del desembre van 

Osona segueix la tendència general de 
la tercera onada i aquesta setmana, des-
prés de dos mesos amb indicadors esta-
bles, s’ha tornat a accelerar el ritme de 

propagació del virus. La bona notícia 
és que de moment no es nota als hospi-
tals. El Ripollès manté un patró oposat: 
els brots van quedant enrere i ara les 

dades milloren. El revés del TSJC pel 
que fa a les eleccions i la pròrroga de 
les mesures són altres derivades d’un 
dia a dia marcat per la pandèmia. 

quedant enrere i, en comptes 
d’empitjorar, els indicadors 
tendeixen a la baixa. A hores 
d’ara la comarca presenta un 
risc de rebrot de 682 punts, la 
meitat que fa set dies, i el rit-
me de propagació del corona-
virus ha baixat a 0,72, és a dir 

que els contagis han entrat 
en regressió. Filant més prim, 
per municipis, també millo-
ren les dades de Sant Joan 
de les Abadesses o Ripoll. El 
contrapunt negatiu és que 
l’Hospital de Campdevànol 
continua tensionat. De 37 

pacients amb Covid-19 o que 
es recuperen dels seus efectes 
s’ ha passat a 30, però des del 
març el centre acumula gaire-
bé una quarantena de defun-
cions a causa de la malaltia i 
encara consten 10 professio-
nals positius. A la residència 

Prudenci de Tona, on com a 
mínim han mort cinc perso-
nes, continuen gestionant el 
brot de bracet amb l’atenció 
primària i el Departament de 
Salut. Fonts del centre reite-
raven aquest dijous que “està 
controlat”.



EL TEMANOU9EL

TOYOTA CASACUBERTA
casacuberta.toyota.es

Ctra. Manlleu, 36 VIC
938 862 022

Divendres, 22 de gener de 2021 3Els efectes del coronavirus

A
LB

ER
T

 L
LI

M
Ó

S

Algunes de les professionals que prenen part a l’estudi Covid Ped. A primera fila, començant per l’esquerra, Montserrat Ruiz i Anna Ricart

Professionals d’atenció primària i el Consorci Hospitalari de Vic investiguen l’impacte de la 
pandèmia en els infants d’Osona, des dels símptomes habituals fins a si generen immunitat

Vic

T.V.

Que la Covid-19 no afecta 
de la mateixa manera els 
infants i els adults no és cap 
secret, però fins ara hi ha 
pocs estudis que desgranin 
els símptomes específics de 
la malaltia en nens i nenes, 
les possibles complicacions 
o la incidència en nombre de 
casos. Amb l’objectiu d’apor-
tar informació i respondre 
aquestes preguntes partint 
de la realitat concreta d’Oso-
na, professionals d’atenció 
primària i el Consorci Hospi-
talari de Vic estan treballant 
colze a colze en el projecte 
Covid Ped, una iniciativa que 
la primavera del 2022 també 

es marca haver contrastat si 
la immunitat que generen 
els infants és duradora. Les 
conclusions definitives, que 
serviran per orientar els 
pediatres en la detecció de la 
Covid-19 o actuar més ràpid 
davant d’hipotètiques com-
plicacions, no arribaran fins 
llavors, però l’experiència 
dels últims mesos convivint 
amb la pandèmia sí que apor-
ta percepcions subjectives 
que ara les dades hauran de 
ratificar. 

Una és que en nens i nenes 
el coronavirus acostuma 
a no donar símptomes o 
manifestar-se de forma lleu, 
majoritàriament amb febre i 
quadres clínics que poden ser 
tant respiratoris com gastro-

intestinals. En menor mesura 
s’han detectat erupcions 
cutànies i, molt excepcio-
nalment, infeccions d’orina 
o apendicitis. Ho expliquen 
Montserrat Ruiz i Anna 
Ricart, dues de les pediatres 
que participen al projecte, i 
que encarnen la voluntat de 
cooperació entre l’atenció 
hospitalària i la primària, ja 
que una treballa al Consorci 
Hospitalari de Vic i l’altra, a 
l’Àrea Bàsica de Salut de San-
ta Eugènia de Berga. De les 
seves percepcions també en 
destaquen que la irrupció de 
la Covid-19 ha frenat en sec 
altres patologies habituals en 
infants, com ara les bronqui-
olitis. “Amb la mascareta, els 
rentats de mans, la distància, 

els grups bombolla a l’esco-
la... Hem tallat les cadenes 
de transmissió de les viriasis 
més típiques d’aquesta època 
de l’any”, explica Ricart. 

Pel que fa a l’evolució dels 
pacients, totes dues coin-
cideixen que la majoria de 
nens i nenes amb Covid-19 
“com a màxim necessiten 
una setmana per recuperar-
se, sense hospitalització ni 
tractament”,  i que a priori es 
donen complicacions i símp-
tomes a llarg termini (febre 
intermitent, dolors muscu-
lars, cansament...) només en 
casos puntuals. 

Si les seves impressions 
són empíricament certes, ho 
confirmarà l’estudi de 430 
infants osonencs menors 

de 15 anys a qui s’ha realit-
zat una prova PCR entre el 
març de l’any passat i aquest 
febrer. “Tenim en compte 
tant els que han donat positiu 
com negatiu”, apunta Ruiz, 
“l’objectiu és aconseguir 
una mostra representativa, 
comparar i, d’aquesta mane-
ra, destriar símptomes de la 
Covid-19 dels de gastroente-
ritis o altres virus”. En tots els 
casos també es farà un segui-
ment dels nens i nenes al cap 
de 6 i 12 mesos, per saber si 
han sorgit complicacions, i hi 
ha previstes analítiques amb 
l’objectiu d’investigar si han 
desenvolupat una immunitat 
puntual o duradora davant 
del SARS-CoV-2. La recopi-
lació de dades va a càrrec de 

les mateixes pediatres i els 
equips d’infermeria, però el 
projecte és multidisciplinari, 
ja que hi acabaran treballant 
una trentena d’efectius amb 
perfils tan diversos com 
microbiòlegs, tècnics de labo-
ratori, residents de medicina 
de família, epidemiòlegs 
(Ruiz destaca la col·laboració 
del doctor Pere Roura) o 
experts en estadística.   

L’estudi, premiat amb la 
XXI Beca d’Investigació 
d’Osona, no abordarà direc-
tament el paper dels infants 
com a transmissors del coro-
navirus, però l’experiència de 
les pediatres “fa pensar que 
els casos índex no acostumen 
a ser ni ells ni a les escoles, 
sinó que es contagien des-
prés que algun familiar hagi 
portat la infecció a dins de 
casa”.

La lupa, sobre els nens i nenes

Estan analitzant 
gairebé mig 

miler de casos 
reals

La Covid-19 ha 
frenat patologies 
com la grip o les 

bronquiolitis 
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Alerta per l’elevada pressió assistencial
Vic/Ripoll A hores d’ara a Catalunya hi ha més de 600 llits de crítics ocupats 
per malalts amb Covid-19. Aquesta dada supera la del pic de la segona onada de 
la pandèmia i ha portat la Generalitat a llançar un nou missatge d’alerta davant 
l’elevada pressió assistencial. Segons el director del Servei Català de la Salut, 
Adrià Comella, venen “setmanes molt dures” i els hospitals viuran una situació 

més equiparable a la de la primavera de l’any passat que a aquesta tardor: “De 
normal a les nostres UCI tenim capacitat per atendre 575 persones. Amb la 
pandèmia hem augmentat fins a 1.300, però si omplim tots els llits serà impos-
sible mantenir la resta d’activitat”, és a dir que s’ajornarien una altra vegada 
operacions i proves complementàries. Tenint en compte les dades, el govern ha 
optat per prorrogar les restriccions actuals com a mínim fins al 7 de febrer. 

REUNIONS SOcIalS
Com a màxim 6 persones de dues bombolles 
de convivència diferents.
En espais tancats, cal limitar les trobades 
tant com sigui possible i només per visitar 
persones amb dependència o vulnerabilitat.
 
cONfINamENt pERImEtRal
a catalunya: Restringides l’entrada i sortida 
sense motiu justificat.
municipi: S’imposa el confinament munici-
pal cada dia de la setmana. Mobilitat laboral 
només permesa si no es pot teletreballar. 

cONfINamENt NOctURN
Cada dia de les 10 del vespre a les 6 del 
matí.

tREball
Sempre que es pugui s’ha de prioritzar el 
teletreball. 
Suspesos: Congressos, convencions, fires i 
activitats assimilables.

EdUcacIó
Universitats: La docència teòrica ha de ser 
en format virtual.

batxillerat i cicles formatius: Cal reduir 
l’activitat presencial.
Educació Secundària Obligatòria, primària 
i Infantil: Es manté la directriu dels grups 
bombolla i la presencialitat.  

ExtRaEScOlaRS I EdUcacIó 
EN El llEURE
permeses: Les activitats extraescolars 
i esportives que es realitzen als centres 
educatius i amb els mateixos grups estables 
que a les classes. 
Suspeses: Tota la resta d’activitats extraes-
colars, esportives i de lleure. 

ESpORt
Aforament del 50% als equipaments a l’aire 
lliure. En el cas d’esports d’equip, un màxim de 
6 persones sempre que sigui a fora (exceptu-
ant l’esport federat).
tancats: Gimnasos i equipaments d’interior.
piscines: Obertes amb un aforament màxim 
del 30%. 

bOtIGUES I cENtRES 
cOmERcIalS
El petit comerç, les superfícies de menys 
de 400 m2 i els mercats no sedentaris poden 

treballar de dilluns a divendres amb un 30% 
de l’aforament.
tancats: Centres i recintes comercials de 
més de 400 metres quadrats. 
Els caps de setmana només mantenen 
l’activitat les botigues i serveis de primera 
necessitat (incloses perruqueries i centres 
d’estètica amb cita prèvia).

REStaURacIó
Locals oberts de 2/4 de 8 a 2/4 de 10 del matí 
i de la 1 del migdia a 2/4 de 4 de la tarda. A la 
nit, recollida in situ fins a les 10, mentre que 
el lliurament a domicili s’allarga a les 11. 

cUltURa I actIvItatS  
REcREatIvES
cinemes, teatres, auditoris, sales de con-
certs, museus, biblioteques i sales d’exposi-
cions poden obrir amb un aforament del 50% 
i un màxim de 500 persones ampliable a 1.000 
amb ventilació òptima. tancats: Espais lúdics 
interiors, bingos, casinos i sales de festa.

actES RElIGIOSOS
Aforament del 30%, amb un màxim de 500 
persones. A l’aire lliure o amb ventilació 
òptima, la xifra es pot ampliar a 1.000.
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mesures contra la covid-19 vigents del 7 de gener al 8 de febrer Font: Generalitat de Catalunya

Front comú del Ripollès per exigir més 
ajudes als governs català i espanyol
Ripoll

Isaac Muntadas

El Consell Comarcal del Ri-
pollès ha aprovat per unani-
mitat una moció d’urgència 
per reclamar al govern de 
la Generalitat, al de l’Estat 
espanyol i també als organis-
mes europeus l’ampliació de 
les compensacions econòmi-
ques per als negocis afectats 
pel tancament perimetral 
de les festes de Nadal. El 
vicepresident de l’ens, Enric 
Pérez (PSC), va dir al ple de 
dimarts que les ajudes im-
pulsades fins ara “són un pas 
endavant, però insuficients”.

El conseller socialista va 
mostrar el seu malestar pel 
“menysteniment” que s’ha 
tingut envers l’administració 
local per part del govern a 
l’hora de prendre les mesu-
res. Un fet que va compartir 
el conseller de la CUP, Àlex 
Medrano, que va dir que la 
decisió era “centralista” i 
s’havia pres des d’un despatx. 
El president del Consell, 
Joaquim Colomer, va aprofitar 
el debat per tornar a demanar 

un confinament comarcal en 
comptes de municipal, rei-
vindicació que amb represen-
tants de l’Alt Pirineu i l’Aran 
també porten a la plaça Sant 
Jaume de Barcelona aquest 
divendres al migdia. 

Pérez va defensar que 
alguns sectors, com el pri-
mari, el dels transportistes o 
les empreses de distribució, 

s’han quedat sense rebre ni 
un euro i que “no tots els 
negocis generen el mateix 
volum de facturació i, per 
tant, n’hi ha que les ajudes 
els van bé i d’altres que no”. 
Per això va exigir que s’im-
pulsi un altre paquet de com-
pensacions i que el govern 
de l’Estat també plantegi una 
bonificació d’impostos. En 
un principi, ERC precisament 
trobava a faltar que no hi 
hagués cap menció al govern 
del PSOE, “que és qui cobra 
els impostos i pot donar una 
resposta econòmica”, va dir el 
portaveu Roger Bosch. 

El conseller Sergi Albrich 
(ERC) també va recordar que 
quan es va decidir el confi-
nament comarcal, les dades 
sanitàries del Ripollès eren 
molt dolentes i “no es podia 
posar en perill la vida dels 
ripollesos”. Medrano, en can-
vi, va ser molt crític amb els 
polítics “pel desmantellament 
del sistema sanitari”. Tant ell 
com el PSC van apuntar que 
la comarca té un dèficit de 
professionals, d’infraestruc-
tures sanitàries i de recursos.

El Lluçanès també 
es reivindica
Santa Creu de Jutglar 

El Consorci del Lluçanès 
també impulsa un mani-
fest conjunt per demanar 
a la Generalitat que revisi 
la prohibició de moure’s 
entre municipis de terri-
toris rurals, ja que “suposa 
unes dures conseqüències 
econòmiques i una limi-
tació de drets de la seva 
població”. Com ja han fet 
altres vegades, exigeixen 
una normativa que tingui 
en compte realitats més 
enllà de les metropolitanes.
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La concentració va ser dimecres a la plaça Major de Vic

Vic

C.D.

Perruqueries i centres d’es-
tètica d’Osona es van con-
centrar dimecres a la plaça 
Major de Vic per reivindicar 
que se’ls rebaixi l’IVA del 
21% a l’11%, la qual cosa 
abaratiria els preus i anima-
ria la clientela a anar-hi més 
sovint. A la protesta, que es 
va fer seguint les mesures de 
prevenció, el sector també va 
demanar que no se’ls apliqui 
el confinament municipal 
i que realment se’ls tracti 

com a servei essencial si ho 
estan declarats. “Entenem 
que almenys hauríem de 
poder atendre la gent de la 
comarca. És una de les coses 
que estem treballant, igual 
que aconseguir un preu més 
assequible encara que di-
rectament no augmentin els 
nostres ingressos”, explicava 
Maria Carme Molas, presi-
denta del Gremi de Perru-
quers i Perruqueres d’Osona.  

La mateixa concentració es 
va repetir de forma simultà-
nia a altres capitals catalanes i 
de la resta de l’Estat espanyol.

Perruqueries i centres d’estètica 
demanen una rebaixa de l’IVA
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Barcelona/Cantonigròs

EL 9 NOU

Una seixantena de membres 
del col·lectiu de Cuineres i 
Cuiners Slow Food Km0 de 
Catalunya, entre els quals 
Ignasi Camps, propietari 
i cuiner del restaurant Ca 
l’Ignasi, de Cantonigròs, van 
protagonitzar dilluns al mig-
dia, a la plaça de Sant Jaume 
de Barcelona, una acció per 
visibilitzar el malestar per 
la situació que està vivint el 
sector i, en concret, la neces-
sitat de trobar solucions 
específiques per als establi-
ments ubicats en localitats 
petites i nuclis rurals. 

“Necessitem que se’ns trac-
ti específicament per tenir 
una situació equivalent a la 
que tenen les ciutats, perquè 
els pobles necessitem les ciu-
tats, i les ciutats, els pobles”, 
declarava el mateix Camps 
just després de l’acció, 
davant del Palau de la Gene-
ralitat, amb una al·legòrica 
i alhora literal trencada de 
plats protagonitzada pels 

alter egos de Salvador Illa, 
Alba Vergés, Pere Aragonès i 
Pedro Sánchez.

El col·lectiu reivindica, 
entre d’altres, confinaments 
comarcals a les zones poc 
poblades i nuclis rurals “on 
la mobilitat intermunicipal 
és vital pel dia a dia”. També 
reclama el pagament dels 

ERTO “de manera imme-
diata” i ajudes directes per 
pal·liar la greu situació de 
la restauració. L’associació, 
que agrupa al voltant de 60 
restaurants i una vintena de 
menjadors escolars, va néixer 
amb la voluntat de fomentar 
una cultura basada en els ali-
ments bons, nets i justos.

Ignasi Camps, durant un moment de l’acció de dilluns a Barcelona

Ignasi Camps, de Ca l’Ignasi de Cantonigròs, es va sumar a l’acció 
de protesta a Barcelona del col·lectiu de Cuineres i Cuiners Km0

Els restaurants de pobles petits 
reclamen un tracte diferenciat

Les meses electorals, ara sí, ara no
Els ajuntaments han hagut de desconvocar i convocar plens a última hora per fer el 

sorteig dels membres de les meses després que s’hagi suspès l’ajornament de les eleccions

Vic/Ripoll

N.P./M.R./G.R.

L’anunci de l’ajornament de 
les eleccions de divendres 
passat va fer que molts con-
sistoris d’Osona i el Ripollès 
acabessin desconvocant els 
plens extraordinaris per fer 
el sorteig que designa qui 
formarà part de les meses 
electorals. Dimarts el Tribu-
nal Superior de Justícia de 
Catalunya (TSJC) decidia 
suspendre cautelarment el 
decret que convoca les elecci-
ons per al 30 de maig i man-
tenir en vigor el que les con-
voca per al 14 de febrer, com 
demanaven en un dels recur-
sos presentats per particulars. 
Després de les al·legacions 
del mateix govern, dijous al 
migdia mantenia la mesura 
cautelar i deia que hi haurà 
sentència definitiva abans 
del 8 de febrer, just el dilluns 
abans de la convocatòria i ja 
en plena campanya electoral.

La decisió de dimarts com-
portava, de nou als ajunta-
ments, convocar d’urgència 
sessions plenàries amb un 
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Un moment del sorteig de les meses en un ple extraordinari aquest dimecres al vespre a l’Ajuntament de Sant Quirze

L’opinió sobre el canvi de 
data que d’entrada ha vetat 
el TSJC és diversa entre els 
candidats osonencs a les llis-
tes. L’alcaldessa de Vic, Anna 
Erra, número 8 de JxCat, 
deia que “continuem amb un 
control continu i judicialit-
zat de la nostra política”. En 
la mateixa línia, Margarida 
Feliu, 24a per ERC, deia que 
“és absurd” no poder canviar 
la data i ho definia com “una 

maniobra política” per part 
d’alguns partits com el PSC. 
Ramon Espadaler, d’Units 
per Avançar i número 3 de 
la coalició amb el PSC, deia 
que el vicepresident “no pot 
convocar ni desconvocar” i 
demanava al govern “que aca-
ti la sentència del TSJC” i “que 
aporti el que és imprescindi-
ble, les mesures de seguretat”. 
Marc Parés, número 7 pels 
Comuns, deia que “és obvi 
que les condicions sanitàries 
fan que no tingui cap sentit 
votar el 14-F” i també que 
“tampoc en té que un tribunal 
fixi la data”, encara que afegia 
que el govern “hauria d’haver 
fet les coses correctament”.

únic punt i a última hora, 
ja que el termini acabava 
dimecres, encara que final-
ment es va fer una excepció 
fins dijous. A Sant Quirze, 
per exemple, d’entrada es 
volia fer dimarts però no es 
va acabar convocant i el van 
fer dimecres al vespre de 
forma presencial. L’alcalde, 
David Solà (SP-CUP), deia 
que veia “inviable” fer-ho el 

14-F i que aquell dia “serem 
els ajuntaments que tindrem 
el deure que tot es faci bé”. 
Solà lamentava que “es posa 
la política per davant de la 
salut”. En altres llocs com 
a Vic o Torelló es va fer en 
juntes de govern local, un 
altre mecanisme que tenen 
establert fer-ho. Una altra de 
les peculiaritats va ser que 
alguns d’aquests plens van 

ser virtuals, com és el cas de 
Roda de Ter, on el sorteig es 
va fer al mateix ple ordinari, 
ja previst. L’alcalde, Roger 
Corominas (ERC), deia que 
“és una irresponsabilitat” 
que es mantinguin les dates. 
Altres alcaldes, com el de 
Molló, Pep Coma (JxCat), 
definia com “un desgavell 
jurídic” haver de convocar i 
suspendre plens. 

El TSJC, però, 
dictarà sentència 
definitiva abans 
del 8 del febrer
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Vic/El Brull

Guillem Freixa

Ara fa un any, el tempo-
ral Glòria va castigar tot 
Catalunya. A Osona, la llevan-
tada va mostrar la seva fúria 
a través de la força de l’aigua, 
mentre que a les zones més 
altes del Ripollès també s’hi 
van acumular importants 
gruixos de neu. La borrasca va 
deixar registres de pluja his-
tòrics –com per exemple els 
426 litres per metre quadrat 
que van caure a Viladrau– i 
va generar destrosses i afec-
tacions remarcables en infra-
estructures així com també 
en la vida de les persones. 
Durant aquella penúltima 
setmana de gener, EL 9 NOU 
va recollir diverses històries 
que permetien fer-se una 
idea de l’impacte generat: els 
veïns de Cantonigròs que es 
van quedar més de 40 hores 
sense subministrament elèc-
tric, la inundació que impedia 
circular per la carretera que 
uneix Vic i Roda de Ter o el 
treball incansable a Vilanova 
de Sau per obrir camins 
colgats de troncs i arribar a 
les masies en van ser alguns 
exemples. 

Un altre cas es va viure a 
l’Horta Fonda, una masia 
ubicada als afores del barri de 
Santa Anna de Vic i propera 
al riu Gurri. El migdia del 24 
de gener de 2020, Joan Paré 
caminava enmig d’una finca 
superada per l’aigua i colgada 
de sediments que hi havia 
dipositat un cabal “mai vist 

queden”, avisa en el moment 
d’iniciar una ruta que permet 
descobrir que l’aiguat provo-
cat pel Glòria encara manté la 
seva petjada en alguns racons 
de l’Horta Fonda. Es pot apre-
ciar en la marca del nivell 
que va assolir el riu Gurri en 
la planta baixa de la casa, “i 
en la humitat que encara va 
sortint per la façana”. Uns 
metres més enllà, en un punt 
inaccessible fa un any a cau-
sa de l’acumulació de fang, 
s’observa per on va arribar 
l’aigua –amb un mur de terra 
reconstruït a l’estiu “però 
encara dèbil”– i els dos camps 
més afectats per les inundaci-
ons: “No hi va créixer res. Va 
quedar tot enterrat”, explica 
Paré, en un terreny que sí que 
podrà aprofitar aquest 2021. 

Amb el record ben present, 
Paré reconeix que encara li 
ve angoixa quan pensa en tot 
el que va viure la seva famí-
lia, “i sempre et queda una 
cosa a dins que pugui tornar 
a passar”. La reconstrucció 
del mur ha d’ajudar a evitar-
ho, però també reclama a les 
autoritats competents com és 
l’ACA que mantinguin l’en-
torn del riu net, “ja que enca-
ra hi ha troncs encreuats i 
caiguts un tros avall de casa”, 
en punts on si tornés a baixar 
una rierada “farien un tap”, 
conduint l’aigua amb més 
rapidesa cap a l’Horta Fonda. 
Paré també avisa que s’hauria 
de revisar el camí rural que 
connecta la masia amb el 
carrer de Manel Brunet. Just 
on el torrent de Sant Jaume 

emergeix a la superfície, “el 
marge és dèbil i es va decan-
tant. Si no s’hi actua, hi ha 
perill que baixi”. 

Una altra imatge d’impacte 
que va deixar el Glòria a Oso-
na ara fa un any va ser l’es-
llavissada i l’esvoranc que va 
deixar inservible la carretera 
BV-5301 al seu pas pel muni-
cipi del Brull. Gairebé de 
manera simultània a aquest 
esfondrament, la mateixa via 
–que travessa el parc natural– 
patia una segona esllavissada, 
en aquest cas al municipi de 
Montseny, al Vallès Oriental. 
I al mig, del tot incomunicats 
per banda i banda, hi queda-
ven unes set famílies, entre 
elles els Somoza Ramírez, 
que regenten el restaurant 
de Collformic i en aquell 
moment hi vivien. “No ens hi 
havíem trobat mai, i tot i que 
es va intentar arreglar ràpid 
per nosaltres es va fer llarg i 
dur”, apunta Anna Ramírez. 
Sense anar més lluny, la filla 
gran d’11 anys, la Berta, va 
estar una setmana sense anar 
a escola a Seva. Per tal que 
aquesta situació no s’allar-
gués van aparcar un vehicle 

a cada banda de l’esvoranc i 
anaven de Collformic al punt 
afectat, “passàvem el tall a 
peu”, i pujaven a l’altre cotxe. 
A la banda del Vallès Oriental 
van condicionar un pas per a 
veïns “amb uns 10 dies”, però 
al cantó del Brull “es va allar-
gar algunes setmanes més”. El 
temporal Glòria i l’aïllament 
viscut va ser un argument 
més per deixar Collformic i 
establir la seva residència a 
Sant Celoni.

En el cas d’Anna Ramí-
rez, el 2020 començava amb 
una situació meteorològica 
extrema que també va afec-
tar el seu negoci: “No venia 
ningú al restaurant perquè 
no hi havia carretera”, recor-
da, “però era provisional i 
ens hauríem refet”. Quan a 
principis de març la llum es 
començava a veure al final del 
túnel va arribar la pandèmia 
de la Covid-19 i les restricci-
ons que han afectat de ple la 
restauració: “Això és el que 
ens ha fet més mal en l’últim 
any”, lamenta des d’un local, 
a Collformic, on “no té cap 
sentit obrir i oferir menjar”, 
amb les restriccions de mobi-
litat i horaris actuals.  

Si ets emprenedor i tens actitud comercial, t’oferim el
Pla de Carrera d’Assegurances Catalana Occident:

• Formació continuada d’alt nivell i accés a un màster 
universitari a càrrec de l’empresa.

• Pla econòmic estable des de l’inici amb alts incentius.

• Possibilitat de tenir la teva pròpia oficina. Bon ambient de 
treball.

No esperis més. Comença amb nosaltres.
Interessats envieu currículum vitae a

sucursal.granollers@catalanaoccidente.com

Busquem
emprenedors per a 
Osona / Ripollès

Empresa de 
climatització
d’Osona selecciona

3
operaris
per a llauneria i 
climatització.

S’ofereix contracte fix 
i bona remuneració.

Interessats truqueu 
al telèfon

93 886 01 50

Divendres, 22 de gener de 20216 Un any del temporal ‘Glòria’

La majoria de danys en infraestruc-
tures provocats pel temporal ‘Glòria’ 
han quedat en l’oblit un any després 
d’aquell històric registre de pluges. 

Queden pendents de reparar alguns 
dels camins rurals que van quedar 
malmesos, mentre que l’accés a la  
carretera C-17 des de Montesquiu ja 

no es restablirà i se’n construirà un 
de nou. Algunes famílies recordaran 
tota la vida el malson que van viure 
aquells dies.

“Vam estar tot un mes traient 
fang a palades de casa”
La masia de l’Horta Fonda de Vic i el restaurant de Collformic recorden els efectes del ‘Glòria’
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Paré reclama que 
l’entorn del riu 

es mantingui net 
per evitar que 
s’hi facin taps  
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A dalt, Joan Paré aquest dijous al pati de l’Horta Fonda. A sota, Paré en el 
mateix punt ara fa un any traient el fang que hi va portar l’aiguat

ni explicat”, en els més de 
cent anys de vida familiar a la 
casa. “Vaig estar tot un mes 
traient fang a palades”, recor-
dava Paré aquest dimecres 

al matí des d’un pati central 
que mostrava una imatge ben 
diferent a la de fa un any. 
“Hi hem deixat moltes hores 
per arreglar-ho, i les que ens 
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La cuidem per tu!

RIPOLLèS

LOCAL
RENOVAT

· Presa de corrent
· Pàrquing cobert
· Punt de buidatge d’aigües grises

606 85 25 99 6

Disposem de bicicletes elèctriques per a la teva autocaravana 
o caravana. Si hi estàs interessat, visita la nostra web:

www.spintabikes.com
605 87 42 52 6

Ctra. Barcelona-Puigcerdà km 112, 5
Colònia Herand - Campdevànol www.totcaravanesripolles.cat
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Montesquiu tindrà un nou accés a la C-17 per evitar les esllavissades

Montesquiu L’accés a la C-17 en sentit nord venint de Montesquiu ja no es tornarà a obrir 
per les successives esllavissades que s’hi esdevenen. La del temporal de fa un any va deixar 
aquell tram de l’antiga N-152 impracticable –a la foto, l’estat que presentava aquest dijous– i 
això ha fet que el Departament de Territori i Sostenibilitat hagi comunicat als alcaldes de la 
zona que s’ha decantat per fer un nou enllaç des del giratori de Sora, que podria estar acabat 
en el termini de mig any. En aquesta reivindicació “tots els alcaldes del Bisaura ens han fet 
costat”, ressaltava Jaume Romeu, alcalde de Montesquiu, on encara esperen que la Diputació 
de Barcelona restitueixi la palanca que es va endur la riuada de l’octubre de 2018.
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Els pobles que se submi-
nistren del transvasament 
d’Osona sud van patir pro-
blemes pels desperfectes 
acusats pel material arros-
segat pel riu a la captació. El 
Consell Comarcal ha dut a 
terme una inversió perquè 
aquest problema no es torni 
a produir i aquest any trau-
rà a concurs la construcció 
d’un nou dipòsit al costat de 
la planta de tractament que 
garanteixi el subministra-
ment durant 24 hores en cas 
d’alguna incidència similar.

Des que es va crear l’Espai 

Natural de les Guilleries-
Savassona no hi ha prece-
dents dels més de 300 litres 
que van caure aquells dies, 
provocant la crescuda de la 

riera Major i més d’un cen-
tenar d’incidències entre 
els termes municipals de 
Vilanova de Sau, Tavèrnoles, 
Folgueroles, Sant Julià i Sant 

Sadurní. A aquestes se n’hi 
han d’afegir d’altres que es 
van produir posteriorment 
en haver quedat el terreny 
inestable. Bàsicament es trac-
tava d’esllavissades, camins 
tallats o arbres caiguts i “ara 
mateix tot el que s’ha pogut 
fer des del parc s’ha reparat i 
la Diputació també ha ajudat 
els ajuntaments”, assenyala-
va Jordi Riera, director del 
parc. L’Agència Catalana de 
l’Aigua va haver de fer repa-
racions al Club Nàutic Vic 
Sau com a conseqüència dels 
treballs de neteja per extreu-

Vic/Ripoll

Vicenç Bigas

Un any després, el tempo-
ral Glòria no és més que un 
mal record, sobretot per als 
que en van patir la cruesa 
en primera línia. Malgrat 
els 426 litres que van caure 
entre el 21 i el 23 de gener de 
2020 a Viladrau, segon major 
registre de tot Catalunya, la 
precipitació va causar danys 
de més consideració en altres 
zones del país i un any des-
prés la majoria d’afectacions 
han quedat resoltes, sobretot 
les més essencials. Algunes, 
però, encara esperen solució 
i és que, malgrat tot, el tem-
poral va ser tan excepcional 
que només ha estat superat 
pels més de 500 litres que 
es van recollir a Viladrau 
mateix del 15 al 20 de desem-
bre de 1932, prop d’un cen-
tenar menys a tota l’àrea del 
Montseny i a l’est del Ripo-
llès, segons dades del Servei 
Meteorològic de Catalunya.

Rius i rieres es van endur 
tot el que trobaven al seu 
pas arran d’un temporal que 
va afectar serveis essencials 
com l’aigua o la llum i també 
vies de comunicació. Com 
l’R3, que va quedar tallada 
al resultar inundada l’entra-
da del semisoterrament de 
Vic i patir esllavissades al 
Ripollès. Collformic va ser 
un dels punts que va quedar 
aïllat, per l’esfondrament de 
la carretera al quilòmetre 
28,5, però aquesta també va 
quedar tallada pel cantó de 
Montseny. La Generalitat la 
va tenir reparada al cap de 
cinc mesos. També van patir 
danys altres carreteres, però 
sobretot molts camins rurals, 
alguns dels quals encara 
estan per acabar d’arranjar.

re del pantà més de 1.700 
tones de restes vegetals i 
materials arrossegats pel 
riu i a l’Ajuntament “moltes 
coses les hem fet amb recur-
sos propis”, assenyalava l’al-
calde, Joan Riera, que a finals 
d’any acabava d’arreglar els 
desperfectes al costat de la 
zona esportiva. 

Vidrà, on van caure 335 
litres, va ser un altre dels 
municipis més afectats, 
començant per serveis essen-
cials com el dipòsit d’aigua, 
en el qual s’hi han hagut 
d’invertir 30.000 euros per 
recuperar-lo en quedar colgat 
per una esllavissada. També 
s’ha fet una escullera al poble 
i encara “hi ha coses a fer que 
no són d’extrema necessitat”, 
apuntava l’alcalde, Josep 
Anglada. Al pas inundable 
del riu Gurri, entre Vic i 
Santa Eugènia, també s’ha 
reparat el paviment i s’ha 
millorat la senyalització 
perquè no s’hi passi si hi ha 
perill, després que a l’abril el 
riu segués la vida de dos tre-
balladors que el creuaven.

A Centelles s’han arranjat 
els danys que es van causar a 
la trama urbana, als carrers 
Jesús i Miquel Pratmarsó, 
però encara manquen soluci-
ons definitives en els causats 
a l’entorn fluvial pel cost que 
representen. A Sant Joan de 
les Abadesses també s’ha 
previst aquest any restituir 
la passera que el riu es va 
endur per segon cop en poc 
més d’un any, mentre que la 
que es va construir a Manlleu 
i tants problemes ha donat 
està a punt de tornar a ser 
reparada. Sora acaba de rebre 
una subvenció de 93.000 
euros per refer tres ponts que 
va malmetre el temporal.

El que ja és irrecuperable 
és l’Alzina Grossa, un arbre 
centenari que veneraven 
a Bellmunt fins que se’l va 
endur la llevantada. És tanta 
l’estima que hi tenien que 
l’Ajuntament de Sant Pere 
n’ha repartit un fragment de 
record a cada casa. 

Al·leluia després del ‘Glòria’
Les principals afectacions provocades pel temporal han quedat resoltes al cap d’un any

A Viladrau no hi 
havia plogut tant 

des de 1932

   PUBLICITAT Serveis energia
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Salvans, la setmana passada davant de la subestació elèctrica de Vic, al costat de l’Eix Transversal

“L’objectiu d’Osona ha de ser 
l’autosuficiència energètica”
Entrevista a Gil Salvans, responsable tècnic de l’Agència Local de l’Energia d’Osona

Vic

Guillem Rico

La Ponència d’energies 
renovables ha tombat el 
macroprojecte d’un parc 
fotovoltaic de 432 hectàrees 
entre Manlleu, Torelló i l’Es-
quirol al qual s’oposaven des 
del territori. Gil Salvans, res-
ponsable tècnic de l’Agència 
Local de l’Energia d’Osona 
(ALEO), parla de com s’ha de 
fer la transició energètica.

Han tombat el macropro-
jecte de parc fotovoltaic 
d’Osona nord. Preveia que 
s’acabaria frenant?

Les sensacions eren que 
havia d’acabar així. Més 
que per la ubicació, la no 
viabilitat d’aquests parcs és 
l’extensió i l’ocupació. Els 
dos informes són idèntics 
però a més és molt igual que 
el de Folgueroles, només 
que aquest per dimensions 
l’acaben fent viable amb uns 
condicionants que és sí o sí 
reducció i fragmentació del 
parc; els altres són tan grans 
que ni així poden ser viables. 
Tot i així, la no viabilitat 
arriba només d’Urbanisme i 
dels ajuntaments. Fins i tot 
Territori sobta que hi doni 
viabilitat, perquè Urbanisme 
té molt clar que aquesta taca 
tan gran destrueix molts 
paràmetres de biodiversitat, 
d’espais semiprotegits... és un 
pas important pel que suposa-
va quant a impacte.

Un recurs pot fer canviar 
el parer de la ponència?

Hi ha possibilitat d’un 
recurs però els motius són 
molt clars per no ser viable, 
que és l’impacte que supo-
sa una cosa tan gran en un 
espai tan reduït. Difícilment 
serà viable un parc de grans 
característiques en aquesta 
ubicació. Transformar això en 
una cosa més distribuïda en 
dos petits parcs segurament 
tindria sentit; ara, segura-
ment no serà interessant pels 
promotors que buscaven una 
important central de produc-
ció d’energia elèctrica per 
tenir-hi guanys. 

El de Folgueroles encara és 
massa gran?

El model a impulsar 
passaria per parcs de 3 o 5 
megawatts, per sota de les 
10 hectàrees. S’haurien d’im-
plantar parcs com els que s’ha 
donat viabilitat a Prats, Olost 
o Tona per a autoconsums 
d’1, 2 o 3 hectàrees i un reforç 
d’alguns parcs una mica més 
grans de 4 a 10. Hem de tenir 
en compte que segurament el 
40% o 45% de plaques solars 

per fer-ho però respectant el 
territori.  

Amb aquest model volen 
ser pioners.

Ja fa temps que hi treba-
llem, però l’aparició d’aquest 
parc ha fet que ens haguem 
de posar les piles. El Con-
sell Comarcal d’Osona ja 
ha contractat una empresa 
perquè ens ajudi a elaborar 
aquest informe. Intenta-
rem de ser pioners a tenir 
un planejament urbanístic 
preparat, però alhora hem 
de ser pioners en l’impuls 
de la transició energètica, 
començar a crear comunitats 
energètiques al territori. Ja hi 
ha alguns ajuntaments com 
Sobremunt, Balenyà, Sant 
Pere o Olost que hi treballen.

La transició energètica 
passa per ser autosuficients?

Sí, l’objectiu de la comarca 
d’Osona ha de ser l’auto-
suficiència energètica. Per 
capacitat del territori, per la 
indústria potent que tenim, 
per les empreses d’energies 
renovables, que són molt 
potents, i també per decisió 
política de molts governs 
municipals l’objectiu és 
aquest a llarg termini, perquè 
no és fàcil. I si Catalunya ha 
de ser autosuficient, l’àrea 
metropolitana no hi podrà ser 
claríssimament i els territoris 
més rurals haurem de pactar 
amb les grans urbs per com-
partir energia o facilitar la 
transició energètica. 

En la transició hi entrarien 
les hidroelèctriques, com 
volen fer a Sant Quirze?

Hi ha diferents moviments 
com aquest de Sant Quirze. 
Això passa per canviar el 
model. La hidroelèctrica hi 
és, però canviaria el model 
i passaria a mans públiques 
i l’energia podria ser com-
partida per veïns i veïnes i 
agafar un format de comu-
nitat energètica. Per tant, és 
una forma de fer la transició 
energètica en un model més 
democràtic i participatiu. A la 
comarca potser en algun punt 
serà molt excepcional l’eòlica, 
però aquí els règims de vents 
no són constants i són petits. 
La solar s’emportarà el pes 
més important a Osona.

I quin paper hi juguen 
projectes com la central de 
biomassa de Sant Pere?

Tal com està avui, funciona 
molt bé. L’estan millorant per 
evitar pèrdues d’energia, han 
canviat la caldera per una de 
més eficiència i de biomassa 
i el control d’emissions ha 
millorat. Sant Pere té un pro-
jecte de transició energètica 
molt ambiciós, segurament és 
el pal de paller de la comarca. 
La tèrmica la podem consi-
derar com una comunitat 
energètica. Malauradament 
és difícil de replicar aquest 
projecte de forma ràpida per 
les obres i inversió, però la 
transició energètica també 
passa per canviar l’energia 
tèrmica que utilitzem.

l’eficiència energètica, per 
reduir consums, perquè amb 
els consums actuals no ens 
en sortirem. Hi ha d’haver 
eficiència i estalvi primer, i 
després anar implantant. Ens 
haurem d’acostumar que hi 
hagi plaques solars al sòl. En 
zones agrícoles i forestals de 
baix valor agrari i ambiental 
caldrà implementar-hi ener-
gies renovables. 

També passa per un canvi 
de model.

D’un model centralitzat en 
poques mans a un de descen-
tralitzat, participatiu i demo-
cràtic, que cada municipi tin-
gui el seu petit parc, i també 
per comunitats energètiques, 
que el model no siguin dos 
o tres grans parcs en mans 
d’una o dues empreses molt 
grans que ja estan dins del 
pastís. 

Qui hi ha al darrere 
d’aquests macroprojectes?

L’objectiu és venda d’ener-
gia i es fan grans parcs per-
què és un tema d’economia 
d’escala. La inversió que es ve 
a fer aquí darrere només hi 
ha la possibilitat que hi hagi 
grans empreses del sector 
energètic, potser en forma 
d’UTE amb altres empreses. 
Segurament alguna de les 
grans que coneixem d’Endesa 
o Iberdrola, que estan en el 
gran lobby energètic i darrere 
d’aquests grans parcs. 

Alguns plans urbanístics 
també són un fre per als 
petits parcs?

No tenim adaptat el plane-
jament urbanístic municipal 
a la transició energètica. Hi 
ha municipis que no tenen 
fre per a aquests grans parcs 
i per altra banda hi ha algun 

“Ens haurem 
d’acostumar que 
hi hagi plaques 
solars al sòl, en 

parcs petits” 

que posarem en el pla de tran-
sició energètica de Catalunya 
aniran sobre terreny. De 
manera que no ens serveix 
el discurs de primer fem 
totes les teulades i després ja 
posarem a terra si volem fer 
una transició en els timings 
que ens marca l’emergència 
climàtica.

Quin seria l’ideal?
Un equilibri: potenciar 

totes les teulades de polígons 
industrials, domèstiques... 
això ha de ser el principal i 
el que ha d’anar més ràpid, 
però paral·lelament s’hauran 
de posar instal·lacions solars 
sobre sòl més grans. S’haurà 
de ser flexible a les proximi-
tats dels polígons industrials, 
que tota indústria que tingui 
al costat un sòl pugui ser 
autosuficient sempre que 
també en posi a les teulades i 
pèrgoles dels pàrquings. 

Tot plegat vol dir temps.
La transició energètica que 

hem de fer des d’ara fins al 
2030 és gairebé una utopia. 
A Catalunya tenim un terri-
tori fragmentat, amb moltes 
petites parcel·les, rural i 
agrícola, i per tant el sòl ha de 
ser per produir alimentació 
per a nosaltres i per als ani-
mals, però malauradament 
alguna part l’haurem de 
destinar a produir energia. 
La transició també passa per 

“La transició 
també passa 

per l’eficiència 
energètica, per 

reduir consums” 

tipus d’ordenança dels anys 
2006 o 2007 que ens limita-
va a 250 metres quadrats la 
possibilitat de posar plaques 
al sòl, superfície insuficient 
per a parcs solars, i caldrà fer 
canvis en limitacions de titu-
laritat de les instal·lacions i 
proximitats de construccions. 
En canvi és imprescindible la 
proximitat de la xarxa elèc-
trica suficient per evacuar 
l’energia. Cal detectar de 
forma ràpida aquelles zones 
ermes, antics abocadors o 
zones explotades com mines 
o canteres que poden ser 
òptimes per aprofitar per a 
renovables i per tant haurem 
de canviar alguns inputs en 
tema urbanístic.

Treballen en un pla con-
junt, a escala comarcal.

La idea és elaborar un tipus 
d’ordenança o que es pugui 
incloure al planejament urba-
nístic que estableixi limitaci-
ons però que siguin flexibles 
per promoure la transició 
energètica. Aquests ajunta-
ments per molt que hagin 
estat en contra d’aquests 
parcs tenen clar que la tran-
sició energètica ha de ser el 
pal de paller d’aquesta legis-
latura. Cap ajuntament està 
en contra de posar plaques ni 
de fer la transició energètica, 
tenen clar que cal facilitar 
els mitjans a la ciutadania 
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Macias situa l’inici del projecte de 
desdoblament parcial de l’R3 a la 
sortida de Vic aquest mateix any

El coordinador del Pla de Rodalies destaca que l’obra permetrà millorar “en capacitat i fiabilitat”
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A la imatge, el topall actual que hi ha a Vic i que es preveu allargar en 1,1 quilòmetres en direcció a Barcelona

Plànol de la duplicació parcial de la via del tren a la sortida de Vic

Vic

G. Freixa / F. Polo

El 16 de març de l’any passat, 
la Direcció General de Plani-
ficació Estratègica d’Adif va 
aprovar el projecte bàsic que 
dibuixava l’ampliació en 1,1 
quilòmetres de la via 2, que 
actualment mor a escassos 
metres de l’estació de Vic en 
direcció a Barcelona. Des-
prés de 10 mesos superant 
diversos tràmits administra-
tius, la maqueta del projecte 
de construcció es troba en 
fase de supervisió, l’últim 
pas perquè aquesta millora 
en la infraestructura pugui 
ser una realitat. Des de la 
coordinació del Pla de Roda-
lies, Pere Macias apunta que 
l’objectiu és “licitar i adjudi-
car aquest mateix any”.

Amb un cost aproximat de 
10 milions d’euros, Macias 
remarca que es tracta d’una 
obra “de poca complexitat” 
–més enllà de l’ampliació 
del pont ja existent a sobre 
del Mèder–, però que ha de 
permetre millorar la con-
nexió amb Barcelona “tant 
en capacitat com en eficièn-
cia”. En concret, l’actuació 
permetrà reduir el cantó 
–tecnicisme per determinar 
l’espai entre dos punts on no 
poden coincidir ni creuar-se 
dos trens– entre Vic i Sant 
Miquel de Balenyà en un 
14%, i per tant “reduir el 
temps d’aturada dels trens 

a l’estació”, i disposar d’un 
recurs “per eixugar retards”. 
L’execució a curt termini 
d’aquesta duplicació parci-
al a la sortida de la capital 

d’Osona ha de complemen-
tar el desdoblament del 
tram Parets-La Garriga, una 
obra que ja ha arrencat en 
les seves fases inicials i que 

hauria de finalitzar abans 
del 2025. Amb aquestes dues 
intervencions, Macias pre-
veu que es podria “posar un 
tren més per sentit i hora”, 
assolint un objectiu ara difí-
cil de complir en l’R3: “Més 
trens i més fiables”.

Pel que fa al desdobla-
ment del tram entre Vic i 
Centelles –previst en el Pla 
de Rodalies en el període 
2026-2030–, Macias assegura 
que mentre s’executin les 
obres al Vallès “s’avançarà 
en els estudis informatius 
del tram osonenc”, però no 
creu que sigui possible ini-
ciar les obres abans d’hora. 

“No és tant un problema de 
diners sinó d’afectacions”, 
tot recordant que en els 
propers anys s’hauran de fer 
talls entre Parets i la Garri-
ga, “i no seria oportú debili-
tar més el servei en aquest 
període”. El Pla de Rodalies 
coordinat per Pere Macias 
“vol posar punt final als 
incompliments en Rodalies”. 
El guió per aconseguir-ho 
passa per “pautar molt bé el 
que creiem que podem fer 
en un temps determinat, i 
fer-ho”. En aquest sentit, el 
garrotxí lamenta que històri-
cament s’han fet “previsions 
de molta voluntat” que han 
xocat amb la realitat de les 
tramitacions.

Macias va participar diven-
dres passat en una reunió 
virtual de la Comissió tècni-
ca pel desdoblament de l’R3, 
on van ser presents diversos 
alcaldes d’Osona, el Ripollès 
i el Vallès Oriental. També 
en formaven part entitats 
com la Plataforma per la Pro-
moció del Transport Públic 
(PTP) o Perquè no ens fotin 
el tren. Des d’aquesta plata-
forma es remarca la impor-
tància que la classe política 
“faci front comú per avançar 
en el desdoblament”, però 
reclamen que més enllà de 
les grans obres també es 
posi solució als problemes 
quotidians que afecten els 
usuaris.

Les obres del túnel de 
Toses i reformar el pont de 
Ripoll, prioritats al Ripollès
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En l’estructura del pont del tren s’hi aprecien diversos despreniments 

Ripoll

G.F./F.P.

En la trobada virtual de la 
Comissió tècnica pel desdo-
blament de l’R3, l’alcalde de 
Ripoll, Jordi Munell (JxCat), 
va posar sobre la taula diver-
ses deficiències en el servei 
que afecten la comarca. Una 
de les més importants són les 
obres al túnel de Toses, que 
provoquen que des del juny 
passat i fins al maig els trens 
acabin el seu recorregut a 
Ribes de Freser. El tram fins 
a Puigcerdà es fa per carre-
tera. Sobre aquesta actuació 
i preguntat per EL 9 NOU, 
Pere Macias explica que s’hi 

actuarà “a fons, resolent els 
problemes de despreniments 
i de limitació de velocitat”. 
En aquest sentit, remarca 
que la reobertura serà “un 
canvi qualitatiu important”, 
ja que es disposarà “d’un 
túnel llarg en bones condici-
ons”.

D’altra banda, una de les 
reclamacions històriques del 
Ripollès és la reforma del 
pont del tren de Ripoll que 
permet superar el Ter i el 
Freser. El 2017 l’Ajuntament 
va reclamar a Adif una actu-
ació immediata, mentre que 
l’abril passat el president del 
Consell Comarcal, Joaquim 
Colomer, va tornar a eviden-

ciar a través d’unes imatges 
a les xarxes socials l’erosió 
en diversos punts de l’estruc-
tura. Macias explica que per 
tal d’actuar exclusivament 
en ponts, viaductes i talussos 
el Pla de Rodalies reserva 
50 milions d’euros, “i és en 
aquesta dotació d’on n’ha de 

sortir un projecte per fer la 
reforma”. Pel que fa al des-
doblament de la via de Vic 
cap amunt, Macias descarta 
que es pugui realitzar a curt 
termini, ja que “anem sobrats 
de capacitat de pas”. Això no 
vol dir que no s’hi actuï per 
millorar la infraestructura. 
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Vic

T.V.

Parets florides i negres d’hu-
mitat, una pudor de resclosit 
que no s’aguanta, deixalles 
i ni els seus mobles ni elec-
trodomèstics. És la situació 
que es va trobar la vigatana 
Pilar Damian aquest dilluns, 
quan va entrar a casa seva 
després de vuit mesos d’ocu-
pació il·legal. Un panorama 
dantesc. De pura destrucció i 
molt mala bava, ja que veient 
l’estat de l’habitatge queda 
clar que les persones que hi 
vivien es van esforçar a dei-
xar-lo en males condicions. 
Això ha acabat d’ensorrar 
Damian. Des de la primavera 
passada no ha parat de bata-
llar per recuperar casa seva i 
ara, quan hi ha pogut tornar 
a entrar, ni tan sols la reco-
neix: “He viscut aquí des que 
tenia 4 o 5 anys, amb etapes 
de freds, calors, estufes, de 
posar calefacció... La casa 
s’ha rehabilitat tres vegades, 
però és que ni en els pitjors 
hiverns ni amb les nevades 
més intenses havia passat 
això. Hi ha hagut una mani-
pulació intencionada”. 

Ella mateixa explica que 
dilluns arribava carregada 
amb guants, fregalls i lleixiu, 
conscient que es trobaria 
brutícia, però “quan vaig 
entrar, la situació em va 
superar. No podia evitar 
plorar, desmuntar-me... Fins 
i tot em va caldre un ansio-

lític”. Des de llavors conti-
nua intentant asserenar-se, 
però miri on miri tot evoca 
destrucció. A banda de les 
taques d’humitat, les fines-
tres i persianes no funcionen 
i se li han endut els mobles i 
electrodomèstics. El poc que 
queda a la casa està espatllat. 
I, per contra, hi han apare-
gut des de llits plegables i 
matalassos fins a pilotes de 
bàsquet, cascs, sabatilles o 
raspalls de dents. A la cui-
na hi falten la nevera i el 
congelador; al menjador, els 
sofàs, el televisor, la taula... 
El garatge és ple de cagara-
des de gat i, a més a més, els 
últims mesos la vigatana ha 
rebut factures d’aigua i elec-
tricitat que superen els 200 
euros: “A part dels maldecaps 
evidents, psicològicament 
una ocupació t’envaeix tota 
la vida. Perds la concentra-
ció, l’alegria i les ganes de fer 
coses”. 

Damian és llevadora i actu-
alment treballa a Reus, a 170 
quilòmetres de Vic, motiu pel 
qual l’any passat va arreglar 
i repintar la casa amb l’ob-
jectiu de vendre-la. Abans 
del primer confinament hi 
continuava vivint a tempora-
des, però amb les restriccions 
va perdre l’opció de pujar. 
El 22 de maig li van trucar 
de la immobiliària. La clau 
havia deixat de girar al pany. 
Des d’aleshores ha transitat 
d’un estat de “surrealisme” a 
molta incredulitat, tristesa i 

eix a l’administració, sinó a 
un procediment penal gràcies 
a haver contractat una empre-
sa privada especialista en des-
allotjaments. 

“Al novembre es van dictar 
dues ordres cautelars con-
forme els ocupes havien de 
marxar, però a última hora el 
jutge les va suspendre. Crec 
que si haguessin tirat enda-
vant, no m’hauria trobat la 
casa així”, explica la vigatana. 
Des del seu punt de vista, la 
pròrroga de dos mesos, fins 
al gener, va donar temps a 
les persones que hi vivien 
per comprendre que acaba-
rien marxant tant sí com no: 
“Durant les festes de Nadal 
van carregar un camió, es 
van emportar tot el que hi 
havia, van ruixar les parets... 
I dimecres de la setmana pas-
sada, que teníem judici, no es 
van presentar”. Això va preci-
pitar l’ordre judicial d’obrir 
la porta, però de tota manera 
el mal ja estava fet i a dins no 
hi quedava ningú.  

Ara Damian està pendent 
d’un peritatge i busca empre-
ses que puguin netejar la casa 
de dalt a baix, perquè jo “no 

m’hi veig amb cor. En aquests 
moments em costa estar-m’hi 
sola”. L’objectiu de contactar 
novament amb EL 9 NOU, 
on el juny passat va explicar 
la seva història per primera 
vegada, és despertar la ciu-
tadania, que tothom prengui 
consciència que qualsevol 
particular es pot trobar amb 
situacions similars: “Molts 
polítics diuen que l’ocupació 
no existeix, que com a molt 
afecta cases de bancs i grans 
tenidors, però és un continu, 
cada dia i a tot arreu. La poli-
cia s’escuda en el fet que no 
hi pot fer res i el nostre ajun-
tament té una actitud molt 
passiva. A Múrcia o Mallorca 
ho han tallat de soca-rel, i si 
s’ocupa se surt”. El seu cas 
també la irrita especialment 
perquè, segons diu, els ocu-
pes que vivien a casa seva no 
eren persones en situació de 
vulnerabilitat. En un intent 
de mediació “van explicar 
que no tenien problemes de 
diners, sinó que buscaven 
una casa gran i amb facilitat 
d’aparcament”. 
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Damian, aquest dimarts a casa seva, comparant l’estat actual del menjador amb una fotografia de temps enrere. A banda de les humitats, li han robat els mobles

El rastre d’una ocupació cruel
La vigatana Pilar Damian ha pogut tornar a entrar a casa seva vuit mesos després que s’hi 

instal·lessin altres persones il·legalment. S’ha trobat les parets negres i li han robat tot  

frustració, perquè “t’adones 
que la llei empara els ocupes 
en comptes de tu, que ets la 

víctima”. Tots els progressos 
judicials dels últims mesos, 
de fet, Damian no els atribu-
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Estat de l’habitació més gran de la casa i el lavabo

“Una situació així 
t’envaeix tota 
la vida. Perds 
l’alegria i les 
ganes de fer”

Se li han 
emportat des 
de mobles i 

electrodomèstics 
fins a plats
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No és obligatori tenir-ne, però els Mossos d’Esquadra ho recomanen en casos i tràmits no urgents
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El moment d’interposar una denúncia a la comissaria de Vic, aquest dimecres al migdia

Vic/Ripoll

T.V.

A la comissaria dels Mossos 
d’Esquadra de Vic s’hi inter-
posen cada dia entre 25 i 30 
denúncies, la major part amb 
motiu d’estafes per internet 
i robatoris d’objectes sense 
utilitzar la força ni agredir ni 
intimidar les víctimes, cate-
goria que inclou els típics 
furts de moneders i bosses 
de mà. El procés d’explicar 
els fets a la policia no sem-
pre dura el mateix temps, 
però de mitjana s’acostuma a 
allargar tres quarts d’hora als 
quals també s’han de sumar 
20 minuts d’espera. Franges 
com mig matí o la tarda són 
especialment concorregudes, 
almenys a la comissaria de 
Vic, però ara els Mossos d’Es-
quadra han posat en marxa 
un sistema de cita prèvia que  
pretén redreçar-ho: l’objectiu 
és esglaonar les denúnci-
es, evitar cues i, d’aquesta 
manera, optimitzar tant el 

temps dels agents com dels 
ciutadans.

Des del Departament 
d’Interior recalquen que els 
delictes greus i urgents es 

continuaran atenent de for-
ma preferent, sense neces-
sitat d’haver concertat cita, 
però pels tràmits i denúncies 
més habituals sí que es con-

vida –no és obligatori– la 
ciutadania a utilitzar aquest 
sistema. L’aplicació que ha 
dissenyat la Direcció General 
d’Atenció Ciutadana permet 

seleccionar la comissaria on 
es vol acudir, l’hora (entre 
les 6 del matí i les 10 del 
vespre) i el tràmit a realitzar, 
entre els quals les declaraci-
ons per autoritzar viatges de 
menors a l’estranger, notifi-
car pèrdues de documentació 
i denunciar furts i altres 
delictes d’amenaces, roba-
toris o ocupacions il·legals 
d’habitatge.

Joan Salamaña, cap dels 
Mossos d’Osona, destaca que 
la cita prèvia els facilita “tre-
ballar amb previsió” i que 
també proporciona infor-
mació a la ciutadania sobre 
la documentació necessària 
abans de formalitzar una 
denúncia: “Amb les estafes, 
per exemple, a vegades ens 
trobem algunes persones 
que no porten els moviments 
bancaris que ho acrediten”. 
El dia que va parlar amb EL 
9 NOU, dimarts, a la comis-
saria de Vic hi constaven set 
cites prèvies. “De moment 
n’estem contents. Ho consi-
derem una molt bona eina 
i confiem que la gent anirà 
agafant el costum”, sentenci-
ava Salamaña.
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Un dels panys forçats per robar a l’interior dels trasters

Detenen una jove de Centelles 
de 18 anys per robar regals  
de Reis en trasters de Balenyà

Vic

EL 9 NOU

Els Mossos d’Esquadra van 
detenir dissabte una jove de 
18 anys, veïna de Centelles, 
com a presumpta autora de 
set delictes de robatori amb 
força a l’interior de trasters. 
Els fets es remunten a la 

matinada del 5 de gener en 
un bloc de pisos del carrer 
del Pont dels Hostalets de 
Balenyà, municipi on els 
últims dos mesos hi ha hagut 
almenys una dotzena de 
robatoris, també en domicilis 
i establiments.

En el cas concret del dia 5, 
la noia va accedir a l’aparca-

ment comunitari de l’edifici 
i va forçar la porta dels tras-
ters mitjançant una palanca. 
De tot el que hi havia, se’n 
va emportar sobretot regals 
preparats per a l’endemà, el 
dia de Reis.

Els Mossos d’Esquadra 
van iniciar una investigació 
i van descobrir que l’autora 
dels robatoris havia estat 
una dona i en concret aques-
ta jove de Centelles, que ja 
tenia diversos antecedents. 
Diumenge va passar a dis-
posició del jutjat d’instruc-
ció en funcions de guàrdia 
d’Osona. 

Codi QR per 
accedir a 
l’aplicació on 
demanar cita 
prèvia
EL9NOU.CAT

Cita prèvia a les comissaries per 
evitar cues i esglaonar les denúncies

servei, manteniment
i recanvis de grues 

de totes les marques

Abus Grúas, s.L.u.
Tel. 93 881 05 38

info@abusgruas.es
www.abusgruas.es

C. Castellar, 9
Pol. Ind. La Gavarra

08540 Centelles

Bufet d’Advocats CASTELLS

Rambla Hospital, 6, 1r pis, despatx 4 - VIC - Tel. i fax: 93 885 72 61 - 682 75 10 70
 www.bufetcastells.com - e-mail:info@bufetcastells.com

HERènCIES:
Acceptació i adjudicació d’herència. Declaracions d’hereus sense 
testament. Obtenció de certificats i còpia de testaments.
Reclamació judicial per acceptar l’herència. Reclamació de la legítima. 
Assessorament fiscal de l’herència. Negociació entre hereus.
Donar liquiditat al patrimoni heretat.
Incapacitacions i nomenaments de tutors.

DIVoRCIS I fAmíLIA:
De mutu acord. Contenciosos. Modificacions de mesures.

ExpEDIEnTS REgISTRALS:
Cancel·lació de càrregues. Immatriculació de finques.
Expedients de major cabuda.

A prop vostre!

Divendres, 22 de gener de 2021 11

    PUBLICITAT Serveis



NOTICIESNOU9EL Divendres, 22 de gener de 202112

Ripoll

Isaac Muntadas

El Consell d’Alcaldes i Alcal-
desses del Ripollès passarà 
a denominar-se Consell 
d’Alcaldies –sempre que el 
Parlament de Catalunya hi 
doni el vistiplau–, però no 
sense polèmica després d’una 
nova confrontació entre 
l’equip de govern, format 
per Junts pel Ripollès, el 
PSC i MES, i ERC. En el ple 
telemàtic d’aquest dimarts, 
els republicans van presentar 
una moció on demanaven 
aquest canvi perquè constés 
a tots els documents oficials 
i que instava el Parlament 
a la revisió del llenguatge 

perquè no fos sexista a la 
Llei d’organització comarcal 
de Catalunya. La consellera 
Chantal Pérez (ERC) va argu-
mentar que calia “feminitzar 
i adaptar l’ens al segle XXI” 
i que les administracions pú-
bliques tenen l’obligació de 
donar exemple contra les vi-
olències i les llibertats de gè-
nere, també en el llenguatge. 
“Quan es parla del Consell 
d’Alcaldes, la gent s’imagina 
una sèrie de senyors i deixa 
fora les alcaldesses”, apunta-
va. Segons Pérez, calia evitar 
la fórmula doble que hi havia 
fins ara perquè fos inclusiu 
i nominativament correcte, 
un fet que permetia el mot 
alcaldies.

Tot i que l’equip de govern 
estava a favor del contingut 
de la moció, va tombar-la per 
no compartir la forma –la 
CUP es va abstenir–. En can-
vi, just després van presentar 
un acord pràcticament idèn-
tic que sí que va prosperar 
amb el suport de la CUP i els 
vots contraris dels consellers 
comarcals d’ERC. Aquesta 
moció, defensada per la con-
sellera Dolors Costa (JxCat), 
tenia un matís important 
i és que primer instava el 
Parlament a fer el canvi de 
nom “perquè és l’òrgan com-
petent per fer-ho”. Costa va 
assenyalar que, segons els 
serveis jurídics consultats, 
anava en contra de la Llei 

d’organització comarcal 
fer aquest canvi i que ho va 
transmetre a ERC. De fet, 
Pérez va confirmar que havi-
en parlat sobre la moció i que 

l’equip de govern s’hi volia 
sumar. També va aclarir que 
els serveis jurídics del partit 
republicà sí que van avalar 
la proposta. “Després d’unes 
converses més que correctes 
ha estat una sorpresa majús-

cula veure dues mocions”, 
exclamava. 

Pérez va insistir que no 
es demanava la comissió 
de cap il·legalitat, sinó que 
simplement es denominés 
formalment Consell d’Alcal-
dies mentre no es produís el 
canvi al Parlament. De fet, va 
enumerar alguns ens que ja 
ho feien com el del Solsonès, 
la Cerdanya o els dos Valle-
sos. “No han vulnerat la llei i 
han utilitzat la denominació 
en l’àmbit extern i no norma-
tiu”, insistia. Costa va mani-
festar que si haguessin tin-
gut més converses –l’última 
va ser el 5 de gener–, haurien 
arribat a un acord.

Tot i que els republicans 
estaven d’acord a modificar 
l’ordre dels punts perquè 
tirés endavant, al final no es 
va arribar a bon port i només 
es va aprovar la segona pro-
posta impulsada per l’equip 
de govern.  

El canvi de nom per un de no sexista aflora les divergències entre govern i ERC al Ripollès

De Consell d’Alcaldes a Consell d’Alcaldies

Van presentar 
dues mocions 

idèntiques sense 
consensuar-les

Xoc entre govern i oposició a Roda 
pel primer pressupost postcensura

S’enfila a 5,1 milions, creix la despesa social i la principal inversió és la muralla de l’Esquerda

Roda de Ter

Guillem Rico

L’abisme que separa govern 
i oposició a Roda després 
de la moció de censura que 
es va aprovar al juliol es va 
tornar a fer evident al ple 
d’aquest dimarts, en què es 
va aprovar el pressupost. Són 
els primers comptes d’ERC 
i els dos regidors de govern 
de JxCat, que s’enfilen fins 
a 5,1 milions d’euros, una 
xifra que augmenta un 
4,31% respecte a l’any ante-
rior. L’alcalde, Roger Coro-
minas (ERC), els definia 
com “uns pressupostos soci-
als com no podien ser d’altra 
manera en aquest context 
de Covid-19”, en què sumant 
totes les partides es destinen 
62,425 euros més a acció 
social –un 41,27% més–, per 
la qual cosa “podrem refor-
çar les urgències socials o 
millorar l’atenció domicilià-
ria”. Pel que fa a inversions, 
l’alcalde va apuntar que “al 
llarg de l’any” a partir de 
modificacions se n’afegiran, 
també quan hi puguin incor-
porar el romanent. Per ara, 
la principal inversió és la 
reconstrucció de la muralla 
del jaciment arqueològic de 
l’Esquerda per un import de 
61.278 euros. La segueixen 
la instal·lació de plaques 
fotovoltaiques a l’escola 
Emili Teixidor per un import 
de 29.500 euros, i la creació 
d’un hivernacle per al bosc 
de llavors que “ha de ser un 
referent a Osona”, segons 

El Pla d’Acció Municipal preveu fer  
el carrer Verge del Sòl del Pont
Roda de Ter El nou govern d’ERC i dos regidors 
de Junts per Roda han presentat aquesta set-
mana el Pla d’Acció Municipal (PAM), que 
conté les principals línies de treball que es 
marquen fins a final de mandat, alguns dels 
quals es recullen en el pressupost que es va 
aprovar dimarts. El divideixen en vuit àmbits, 
i per exemple en el que fa referència a Urba-

nisme preveuen iniciar per fases la rehabilita-
ció del carrer Verge del Sòl del Pont. En altres 
sectors volen crear un pla inclusiu en matèria 
social, recuperar l’escola d’iniciació a les acti-
vitats esportives per a infants, potenciar el 
turisme, fer una diagnosi d’habitatges buits 
per fer un pla d’intervenció, millorar l’acces-
sibilitat, fer un treball transversal de gènere 
o donar suport a iniciatives que treballin per 
construir la república catalana.

A
LB

ER
T

 L
LI

M
Ó

S
Corominas. També hi ha una 
partida per instal·lar un piló 
al passeig del Ter, encara que 
tenen pendent de definir la 
mesura més adient amb els 
veïns, així com millorar els 
baixant del teatre i aspectes 
del clavegueram del carrer 
Residència.

L’exregidora d’Hisenda 
Montse Garcia (IPR) va jus-
tificar el vot en contra per-

què “no se’ns ha tingut en 
compte per elaborar el pres-
supost” i va retreure a ERC 
que quan era a l’oposició 
“es queixaven” per aquest 
mateix motiu, com també 
pel fet que no s’aprovessin 
els comptes abans d’acabar 
l’any. Garcia va afegir que 
“s’ha de vigilar” què diuen 
i “predicar amb l’exemple”. 
L’exalcalde Albert Serra 

(IPR) repetia els mateixos 
arguments i afegia que 
“hi veig molta hipocresia”. 
Garcia va criticar que no 
s’incloguin ajuts per als 
comerços i empreses afec-
tats per la pandèmia i també 
que s’elimini la partida de 
participació ciutadana i es 
destini a un tècnic, encara 
que confien que doni resul-
tats tangibles.

En la mateixa línia es va 
posicionar el regidor a l’opo-
sició de JxCat Albert Aguilar, 
que va considerar que els 
pressupostos “venen tard” 
i que estan “poc treballats i 
fets amb pressa per presen-
tar-los al gener”. També deia 
que “hi ha partides que no 
s’han tocat”, un fet que insis-
tia “vol dir que tampoc eren 
tan dolents els del 2020”. 

Quintana, de 
nou a JxCat per 
ordre judicial

Roda de Ter

G.R.

La regidora d’Educació i 
Igualtat, Marina Quintana, 
torna a formar part, per 
ara, del grup municipal de 
JxCat després que el jutjat 
contenciós administratiu 
número 5 de Barcelona va 
notificar l’11 de gener que 
se li retorni la situació per-
sonal anterior a l’adopció 
del decret d’alcaldia del 
juliol en què se li retirava 
aquesta condició i passava 
a ser regidora no adscrita. 
El jutjat, com en el cas 
del seu company de grup 
Joan Moreno, ha acceptat 
les mesures cautelars que 
havia sol·licitat i aquesta 
situació s’haurà de man-
tenir fins que hi hagi una 
resolució final després 
d’un judici. Al juliol l’antic 
govern va acordar fer-los 
fora del grup com a conse-
qüència de l’expulsió com a 
associats del seu partit. El 
ple en va informar dimarts 
i també es va aprovar que 
Quintana passés a ser la 
substituta de JxCat a les 
comissions informatives i 
de comptes. 
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Absolen l’home a qui demanaven 
presó per haver tocat el cul d’una 
menor durant la festa major de Vic

Durant el judici va poder demostrar que no té el tatuatge al braç que sí que duia l’autor dels fets

Vic

V.P.

La sentència no qüestiona en 
cap moment que la víctima, 
una noia de 14 anys, va patir 
uns tocaments que el Codi 
Penal qualifica d’abusos 
sexuals a una menor. Ara bé, 
durant el judici, que es va el 
dimarts 12 de gener a l’Au-
diència de Barcelona, no es 
va demostrar que l’autor fos 
l’home que s’asseia a la ban-
queta dels acusats i que s’en-
frontava inicialment a una 

petició de quatre anys de pre-
só per part de la fiscalia. Un 
element clau que té en comp-
te la sentència, de la qual ha 
estat ponent la magistrada 
Patricia Martínez, és que la 
víctima va declarar tant a la 
policia com davant del jutge 
instructor que la persona que 
li va tocar el cul durant un 
dels actes de la festa major 
de Vic de l’any 2019 portava 
un tatuatge al braç. Durant el 
judici, el tribunal va demanar 
a l’home, defensat per l’ad-
vocada Anna Puigdecanet, 

que es tragués la samarreta i 
va mostrar que no tenia cap 
tatuatge al braç. Davant d’ai-
xò i alguna altra contradicció 
en la declaració que va fer 
una amiga que acompanyava 
la víctima, la sentència con-
sidera que no queda clar que 
l’acusat, que des del primer 
moment va mantenir la seva 
innocència, fos l’autor dels 
fets. 

Els tocaments van passar 
pels volts de 2/4 de 12 de la 
nit del 29 de juny de 2019 a 
la plaça de la Catedral quan 

s’estava fent l’acte de la 
Crida. Segons la sentència, 
durant el concert i amb la 
plaça plena de gent, un jove 
amb samarreta verda i amb 
adhesius verds a la cara es va 
apropar a la menor. Primer 
la va agafar de la cintura, 
la noia li va apartar la mà i 
l’agressor va insistir tocant-li 
el cul. Juntament amb una 
amiga seva, també menor 
d’edat, van decidir anar a 
denunciar-ho al punt lila que 
l’Ajuntament va instal·lar 
a la plaça. Van explicar a la 

policia que l’autor dels fets 
“feia uns 1,70 metres, cabell 
fosc, barba de dos dies, un 
tatuatge en un braç, panta-
lons curts i la samarreta de la 
colla verda amb les mànigues 
retallades”. La mateixa nit, 
la Guàrdia Urbana va acabar 
detenint el sospitós. Al final 
del judici i després d’escoltar 
les versions d’uns i altres, 
el fiscal va mantenir l’acu-
sació contra l’home, un veí 
de Navàs de 31 anys, per un 
delicte d’abusos sexuals però 
va canviar la qualificació: va 
passar d’una petició de pena 
de quatre a dos anys de presó. 
El tribunal, però, l’ha absolt. 
Recorda en la sentència que 
la jurisprudència admet en 
els delictes sexuals que el 
testimoni de la víctima pugui 
valorar-se com a testimoni 
de càrrec –que la seva versió 
sigui suficient pel jutge per 
justificar la condemna– però 
els límits són els casos en què 
entri en conflicte la presump-
ció d’innocència i la voluntat 
d’evitar la impunitat. 
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La fàbrica després del darrer incendi, dimecres al matí

Nou incendis en dues setmanes 
a la fàbrica tèxtil abandonada 
de Can Riva, a la Gleva

La Gleva

G.R.

En menys de dues setmanes 
els Bombers han hagut d’ac-
tuar en nou incendis a l’anti-
ga fàbrica tèxtil de Can Riva, 
a la Gleva, ara abandonada. 
El darrer i que ha tingut més 
afectació, aquest dimarts al 
voltant de 2/4 de 8 del ves-
pre. Segons els Bombers, es 
tracta d’un edifici dividit en 
tres zones i en què va cre-
mar tota la planta baixa i va 
caure el 80% del sostre de 
la part central, i també van 
cremar el 50% dels baixos on 
hi havia un antic magatzem 
d’un dels edificis laterals. 
L’alcalde, Sergi Vilamala 
(Sumem-CP), explica que en 
el de dimarts es van detectar 
foc en quatre o cinc punts 
diferents, i apunta que per 
Nadal “devia començar a 
entrar-hi algú”, malgrat que 

es tracta d’una finca tancada, 
on només hi van els treballa-
dors que s’encarreguen de la 
minicentral hidroelèctrica. 
Això els fa sospitar que els 
focs siguin intencionats. 

Industrias Riva, SA, on 
havien arribat a treballar 
més de 700 persones, va tan-
car l’any 2001, arrossegada 
per la crisi global del tèxtil. 
Vilamala explica que han 
obert un expedient perquè 
l’empresa tapiï els accessos 
per evitar que hi entri gent. 
També han demanat als 
Mossos que estiguin més 
alerta. L’alcalde recorda que 
el POUM preveu l’ender-
roc d’aquesta fàbrica on es 
preveu que es pugui créixer 
urbanísticament amb habi-
tatges. Si no es protegeix la 
finca i continua la proble-
màtica, apunta Vilamala, “el 
següent pas pot ser requerir-
ne l’enderroc urgent”.
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Vic

Agustí Danés

Vostè és un home valent.
No m’hi sento.
Per posar-se al capdavant 

d’un partit, el que sigui, s’ha 
de ser valent.

No ho crec. La societat ens 
demana una mica de com-
promís. Vaig acceptar posar-
m’hi, amb el suport dels com-
panys, perquè en els temps 
que vivim gairebé tenim 
l’obligació de fer un pas 
endavant per intentar canvi-
ar les coses. Vaig decidir-ho i 
estic content d’haver-ho fet.

I si el partit és el PSC a 
Osona encara és una mica 
més difícil?

No és fàcil perquè a Osona 
és l’únic partit no indepen-
dentista. Sembla que a la 
comarca només hi hagi una 
opció. I no: hem de donar 
la possibilitat a tothom de 
votar una opció no indepen-
dentista. Però això no és ser 
valent, sinó que és atractiu. 
És com ser de l’Espanyol res-
pecte al Barça.

Té la sensació que ha bai-
xat el souflé?

Absolutament. D’un temps 
cap aquí tornem a parlar. 
Hem de reconduir la situa-
ció, hem de tornar a parlar, 
tots, trencar els blocs.

De fet, en governs amb 
alcaldia del PSC com els de 
Centelles i les Masies de 
Voltregà governen en coa-
lició. Aqueta fotografia fa 
tres anys era impossible.

Era impossible. Li puc 
explicar per experiència prò-
pia. Estava en un govern de 
coalició a Manlleu i al Con-
sell Comarcal i funcionava 
molt bé, però se’ns va aplicar 
el 155 i se’ns va fer fora. La 
meva filosofia no és aquesta. 
És parlar amb tothom. Les 
barreres no les posem nosal-
tres, ens les posen; ens ofe-
rim per treballar i, a escala 
local, l’important és pensar 
en el poble i la comarca. Des 
de l’altra banda no s’ha tin-
gut en compte, però la situa-
ció s’està normalitzant. Ara 
es pot parlar amb tothom.

El cas de Manlleu li va dei-

xar mal aire al cos? Al final, 
amb l’alcalde i altres regi-
dors es troben pel carrer...

La relació personal és 
excel·lent, però l’expulsió 
del govern em va deixar 
molt mal cos per les formes, 
mitjançant un whatsapp, i 
també pel fons, perquè no va 
ser per falta de coincidència 
política, sinó per un motiu 
ideològic. 

Però entén que el moment 
era complex? El govern 
podia tenir una pressió ciu-
tadana, política... 

Per això vull fer un exer-
cici d’empatia i arribar-los a 
entendre. Entenc que no van 
poder aguantar les pressi-

ons, però això va beneficiar 
el poble? Van pensar en el 
poble quan van prendre 
aquesta decisió?

I vostè què pensa?
Que no. Que no van poder 

suportar la pressió. Sé que 
era molt complicat. Però si 
ho era per ells imagini’s per 
nosaltres. Mantenir un posi-
cionament polític quan rebi-
es insults directament pel 
carrer... i no estem parlant de 
tants anys enrere.

Vostè estava al govern i va 
passar a l’oposició. No hi ha 
color.

No n’hi ha. Els canvis es 
fan des del govern. Som un 
partit de govern i sempre que 
puguem governarem.

Ara estan a l’oposició. 
Tenir al davant una majoria 

tan aclaparadora és frus-
trant?

Des del govern es fan els 
canvis, des de l’oposició 
només pots donar idees. 
Moltes vegades les fan seves, 
però no pots implementar-
les. A mi m’agradaria estar 
governant. No l’enganyo. 
Tenim un programa de 
govern que aniria molt bé 
per Manlleu, que necessita 
un impuls que ara no té.

Ho ha dit a l’alcalde?
No l’hi he dit personal-

ment, però estic segur que 
ho sap, que ho entén i faria 
bé en un futur de pensar en 
el poble. Manlleu necessita 
un canvi, un impuls del qual 
ha de ser partícip ERC, per-
què al cap i a la fi és el partit 
més votat, però l’actual és un 
govern esgotat quant a idees. 

Quan parla d’incorporar 
el PSC al govern ho diu com 
a suma o com a alternativa? 
Pensa en ERC, JxCat i PSC o 
en ERC i PSC? 

A dia d’avui no ho he pen-
sat. Jo penso en Manlleu. I 
Manlleu necessita projectes 
nous, perquè hi ha coses que 
no s’acaben de fer i quan par-
lo del govern parlo d’ERC.

Per què?
ERC ha decidit aquesta 

coalició perquè li ha semblat 
oportuna, però els companys 
de JxCat tenen poca experi-
ència de govern. No és cap 
crítica, perquè tots comen-
cem sense cap experiència, 
però el canvi no crec que vin-
gui de JxCat. L’alternativa a 
ERC no crec que sigui JxCat, 
sinó el PSC.

David Bosch, una de les 
cares visibles de JxCat, no 
només va ser 10 anys regi-
dor sinó també tinent d’al-
calde. D’experiència sí que 
en té.

Efectivament, però anava 
el quart a la llista i dels cinc 
regidors actuals era l’únic 
que tenia experiència políti-
ca. Se li agraeix i li reconec, 
però els dos partits de govern 
actuen de forma autònoma i 
moltes vegades els regidors 
de JxCat s’assabenten de 
notícies del poble al mateix 
temps que l’oposició.

Antoni Poyato, aquest dimecres a Vic

Antoni Poyato és el primer se-
cretari dels socialistes a Osona. 
En aquesta entrevista reivindica 
el PSC com a partit de govern, es 

mostra optimista sobre les possi-
bilitats electorals i celebra que, 
ara, hi torni a haver diàleg entre 
forces de diferent signe.

“La situació s’està 
normalitzant: ara es pot 
parlar amb tothom”
Entrevista a Antoni Poyato, primer secretari del PSC d’Osona

Veu esquerdes al govern?
No em fico a casa de nin-

gú, amb la qual cosa no vol-
dria manifestar que hi veig 
esquerdes.

Parlem del POUM: hauria 
d’estar aprovat i en vigor.

El POUM és una autèntica 
vergonya.

Per què?
Fa sis anys que soc regidor. 

Quan vaig entrar s’acabava 
d’anul·lar per una resolució 
judicial i encara no el tenim 
refet. El POUM és fona-
mental per desenvolupar la 
ciutat i estructurar-la en els 
propers vint anys... A Vic la 
sentència d’anul·lació del 
POUM va ser simultània a 
la de Manlleu i fa temps que 
tenen el nou. Si em demana 
per què li diré que no hem 
treballat prou.

Però en el seu moment es 
va encarregar a una empre-
sa externa. Va ser una impo-
sició del PSC?

No.
Un suggeriment?
Sí, es va acordar que fos 

així i la idea era tenir-lo aca-
bat en l’anterior mandat.

Per tant, va ser una equi-
vocació.

No, va ser un encert.
Però si no està acabat...
Però no per culpa nostra.
Per culpa de qui?
Des del meu punt de vista, 

de l’equip de govern.
Per què?
Perquè no ha treballat 

prou. Quan tens un tema tan 
important com el POUM hi 
has d’esmerçar tots els esfor-
ços que calgui, has d’escurçar 
tots els terminis per tenir-ho 
com més aviat millor i això 
no s’ha fet. Es va posposant, 
en parlem, ho discutim... No 
puc dir que no ens ho hagin 

explicat, però no concretem i 
els temes s’han d’acabar. 

Està a favor de la recollida 
porta a porta?

És el futur, però s’ha d’es-
tudiar com es fa. No tenim 
cap exemple de ciutat d’unes 
característiques semblants 
on es faci. La realitat a Man-
lleu no és la de cases unifa-
miliars, sinó d’espais amb 
molta població on també es 
vol fer, no s’està sectorit-
zant. Per implementar un 
canvi tan important caldrà 
treballar-ho molt i per fer-ho 
aquest any és precipitat.

Ara m’ha despistat. 
Aquests projectes erosionen 
el govern i, des de l’oposició, 
és de manual dir: a favor.

Potser és que no soc polític 
a l’ús, però la meva filosofia 
no és perjudicar el govern, 
sinó beneficiar el poble. No 
ho dic perquè el govern tin-
gui o deixi de tenir proble-
mes, sinó per si els tindrà la 
ciutat. El porta a porta, que 
és molt bona idea, és el futur 
i segur que hem d’anar aquí, 
però comportarà molts can-
vis, entre d’altres urbanís-
tics: les noves construccions 
hauran de tenir en compte 
espais per a aquests petits 
contenidors. Això no s’ha 
planificat i es vol implemen-
tar d’una forma immediata. 
La responsabilitat és d’ells, 
estaré content que funcio-
ni, però ho veig precipitat i 
arriscat.

Ja tenen el xip electoral 
per les municipals?

No, falta molt.
Però si el PSC vol fer llis-

tes s’ha de planificar. 
Amb això sí que hi estem 

treballant des del primer dia 
que em van escollir com a 
primer secretari. El 2015 en 

“L’alternança 
a Vic només es 

farà si diferents 
forces es posen 

d’acord”

“L’expulsió 
del govern a 

Manlleu em va 
deixar molt mal 

cos”
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M’agrada, respectant l’au-
tonomia de cada partit hem 
d’unir esforços. Vic és un 
cas molt particular. No hi ha 
hagut alternança política. A 
l’anterior mandat hi havia 
una alternativa, amb un 
govern Frankenstein, per-
què hi havia d’haver ERC, la 
CUP, PSC i ICV. Pels motius 
que fos no va poder ser, però 
democràticament hauria 
estat molt sa. L’alternança 
només es farà si diferents 
forces es posen d’acord.

Abans o després de les 
eleccions? Martí proposava 
abans.

És molt difícil. No crec que 
la fórmula sigui dir anem 
tots contra l’equip de govern. 
Cadascú porta el seu projecte 
i a vegades els unirem i ens 
posarem d’acord. A Vic cal 
una alternança però nosal-
tres, a dia d’avui, no som l’al-
ternativa. Tenim un regidor.

Un de 21.
Però en tenim un i a l’ante-

rior també i va ser determi-
nant. El govern el va incor-
porar i no hi va haver cap 
problema. 

Va acabar expulsat del 
PSC. Algun problema sí que 
hi va haver.

Potser sí, però les circum-
stàncies van ser les que van 
ser, però, mirant al futur, dic 

que anar tots junts no, però 
d’un projecte de ciutat en 
podríem parlar.

Un govern amb presidèn-
cia del PSOE i amb Unides 
Podem els ajuda encara que 
l’Estat i Osona siguin esca-
les diferents?

Ajuda i ajuda molt. Mol-
tes decisions es prenen a 
Madrid. La del desdoblament 
de la via, per exemple. 

El Consell de Ministres 
haurà de decidir els indults. 
Hi està a favor?

Sí.
Què s’hi guanya?
Destensionar. I que puguin 

exercir les responsabilitats 
polítiques des de fora de la 
presó. Han complert una 
pena. No els perdono, però 
l’indult els convé a ells i a tot-
hom i com més aviat millor.

Hi haurà eleccions el 14-F? 
[L’entrevista és prèvia a la 
decisió del TSJC de mante-
nir la data del 14-F].

Espero que anem a votar. 
Si no és el 14-F i s’ha de pos-
posar uns dies hi anirem més 
tard. El que no és legítim és 
desconvocar les eleccions i 
no fer una nova convocatò-
ria. 

La cautelaríssima era de 
calaix?

Absolutament. Votar és 
un dret fonamental i qual-

sevol ho podia impugnar. 
Que posin els mitjans per 
poder votar. Els súpers estan 
oberts, molta gent passa per 
davant de les caixes i no per 
això els tanquem. Posem 
en risc la vida? Crec que no. 
Posant els mitjans es pot 
votar. 

Quina data prefereix? O 
la data no és el més impor-
tant?

El més important és la 
seguretat jurídica. No es 
poden desconvocar unes 
eleccions sense convocar-les 
novament. 

Siguin en la data que 
siguin s’atreveix a fer una 
quiniela? 

M’aventuro a dir que les 
guanyarà el PSC. No vull dir 
que formi govern, però gua-
nyarà.

I la Lliga de futbol?
No soc gaire futbolero, 

però l’Atlètic de Madrid.
I una de més difícil. Quan 

es farà una obra de teatre al 
Centre?

La Lliga dic que la guanya-
rà l’Atlètic, però amb el Cen-
tre no em vull arriscar.

I la primera obra quina 
hauria de ser? La passió?

Potser els Monty Python 
o La vida de Bryan, que no sé 
si hi és en teatre, seria més 
adequada.
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Antoni Poyato, aquest dimecres a Vic

vam fer deu. La idea és fer-
ne més i crec que les farem.

Només del PSC o amb 
altres forces d’esquerres? 

Fa uns dies Arnau Martí va 
llençar la idea d’una pro-
posta més transversal a Vic. 
Què li diu aquesta música?

    PUBLICITAT Motor



NOTICIESNOU9EL

Mor mossèn 
Albert Llanes, 
prevere de 
Queralbs i Núria

Queralbs

J.R. 
Mossèn Albert Llanes 
Vives va morir diumenge a 
Barcelona a 92 anys, després 
d’haver dedicat gran part 
de la seva vida al servei a 
Queralbs. Tot i ser originari 
d’Ossó de Sió, un municipi de 
l’Urgell, va arribar a Queralbs 
el 1968 per establir-hi ja la 
resta de la seva trajectòria 
sacerdotal. Vinculat a l’Opus 
Dei, Albert Llanes era un reli-
giós conservador, però alhora 
senzill i proper, guanyant-se 
la simpatia dels queralbins. 
Va ser custodi de la documen-
tació de la història de la par-
ròquia de Queralbs, va donar 
el seu arxiu personal a l’Arxiu 
Municipal del municipi i va 
fer difusió del patrimoni local 
i de Núria durant la resta de 
la seva existència. El 1999 va 
recuperar la capella del Roser, 
i no va ser fins al 2010 quan 
es va jubilar. Dos anys abans 
havia rebut l’homenatge de 
tot el poble pels cinquanta 
anys de dedicació al munici-
pi. A més també havia fet de 
rector de Pardines i Bruguera 
a partir del moment que el 
nombre de preveres va anar 
disminuint. Si bé durant les 
primeres dècades Llanes es 
va establir a Queralbs amb 
la seva germana, que li feia 
de majordoma, a partir de la 
mort d’ella va establir-se a 
Barcelona i pujava a Queralbs 
els caps de setmana. Després 
de la seva jubilació ja es va 
establir a la capital catalana, 
tot i que seguia pujant ocasio-
nalment al municipi.

Domingo Caballeria
i Orra

Ha mort cristianament el dia 15, a l’edat de 80 anys.

A.C.S.

La seva esposa, Anna M. Miró Bonet; filla, Cristina; germans, 
Ramon ( ) i Montserrat, Josep ( ) i Anna; nebots, oncles 
polítics, cosins i tota la família, en participar-vos tan sentida 
pèrdua, us demanen que el recordeu en les vostres oracions i us 
agraeixen les mostres de condol rebudes, així com l’assistència 
a l’acte de l’enterrament.

Manlleu, gener de 2021

Joaquima Carbonell 
i Serra

Vídua de Llucià Roca Buxó
Ha mort cristianament el dia 18, a l’edat de 92 anys.

A.C.S.

Els seus fills, M. Mercè i Xavier, Marta i Chelo, Ferran i Maite; 
nets, Xevi i Núria, Txell i Guillem, i Gerard; besnets, Martí, 
Aleix i Aran; germana, Carme; nebots, cosins i tota la família, en 
participar-vos tan sentida pèrdua, us preguen que la recordeu en 
les vostres oracions i us agraeixen les mostres de condol rebudes, 
així com l’assistència a l’acte de l’enterrament.

Vic, gener de 2021

Àngel Puig
i Fàbrega

Tu ets l’adeu que mai sabrem dir.
Et recordem cada dia.

T’estimem.
La teva família

Roda de Ter / Manlleu, gener de 2021

1r aniversari

Pep Díaz
i Martínez

Ens va deixar el dia 15 de gener, a l’edat de 63 anys.

A.C.S.

Els seus pares, Isidre ( ) i Angustias ( ); germana, Montse; oncles, 
Carmen i Manuel; cosins i tota la família us agraïm l’assistència a 
l’acomiadament i les mostres de suport rebudes.

No ploreu perquè me’n vaig,
certament soc dels que penso
que la mort no és la fi de res,

perquè la gent només mor quan l’obliden,
i sempre romandré d’una forma

o una altra amb vosaltres.
Edithsme

Vic, gener de 2021

Pep Díaz i Martínez
22.06.1957 / 15.01.2021

Divendres va morir el nostre company, en Pep,
qui durant més de 30 anys va treballar com administratiu a 

Urgències, un servei on hi ha deixat la seva empremta personal.

Per la seva personalitat i trajectòria, era conegut i estimat per 
tots. Diuen que hi ha grandeses amb aparences petites i humils 
que tenen molta llum al seu interior. Des de l’enyor i el record, 

no t’oblidarem, Pep.

Els amics i companys del CONSORCI HOSPITALARI DE VIC
Vic, gener de 2021

Conxita Parés
i Torras

Vídua de Mariano Isern Oliver
Ha mort cristianament el dia 17, a l’edat de 84 anys,

havent rebut els Sants Sagraments i la Benedicció Apostòlica.

A.C.S.

Els seus fills, Pere ( ), Francesc ( ), Carlos i Montse, Imma i 
Jordi; nets, Carlota, Oriol, Fruitós, Pau i Gerard; tota la família i 
la seva cuidadora Khatuna, en participar-vos tan sentida pèrdua, 
us preguen que la recordeu en les vostres oracions i us agraeixen 
les mostres de condol rebudes.

Domicili: Casa Nova de la Cabra.
Gurb, gener de 2021

Josep Chaves
i Chaves

Ha mort cristianament el dia 20, a l’edat de 58 anys.

A.C.S.

La seva filla, Xana; germà, Manel; germana política, Andrea; 
cosins i tota la família, en participar-vos tan sentida pèrdua, us 
preguen que el tingueu present en les vostres oracions.

Se celebraran les exèquies aquest divendres, dia 22, a les 10 del 
matí, a l’església parroquial del Carme.

Domicili: ctra. de Manlleu, 44 A, 2n 1a.
Vic, gener de 2021

Matias Grau
i Ballús

Vidu de Montserrat Canadell Tarrés
Ha mort cristianament el dia 19, a l’edat de 83 anys.

A.C.S.

Els seus fills, Josep M. i Marta; nets, Sandra, Gerard i Martina; ger-
mans polítics, nebots, cosins, tota la família, amistats i la raó social 
Autotractor Matias Grau, SL, en participar-vos tan sentida pèrdua, 
us preguen que el recordeu en les vostres oracions i us agraeixen les 
mostres de condol, així com l’assistència a l’acte del seu enterra-
ment. També volen donar les gràcies a l’equip de metges, infermeres 
i tot el personal de l’Hospital Universitari i l’Hospital de la Santa 
Creu de Vic, pel seu caliu humà i les atencions rebudes.

Vic, gener de 2021
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L’experiència d’un veí 
de Centelles amb el 
càncer, en un llibre 

Centelles De dins i fora dels 
hospitals. Crònica anunciada 
d’uns carcinomes malxinats és 
un llibre del centellenc Josep 
Bruch Alonso que recull la 
seva experiència en el trac-
tament de dos càncers que li 
van diagnosticar l’any 2020. 
Com diu l’autor, “és només el 
meu relat del que vaig viure, 
passar i patir als hospitals i 
als posteriors tractaments”. 
Es presenta aquest divendres 
a les 7 de la tarda al Casal 
Francesc Macià, amb la par-
ticipació, a més de l’autor, 
del doctor Miquel Embodas i 
l’escriptora Maria Barbal. Cal 
fer reserva prèvia a la web de 
l’Ajuntament. Bruch assegura 
que el llibre “pot servir d’ajut 
i consol a qui es trobi en cir-
cumstàncies similars”. J.P.
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Lluís Rabionet
i Montagut

Ens ha deixat el dia 21, a l’edat de 73 anys.

La seva esposa, Ingrid Blasi Vilavendrell; fills, Judit i Josep 
Ramon, Òscar i Aida; nets, Iker i Ondara; germans, Ester, Àngel, 
Montse, Marta, Fèlix i Núria; germans polítics, nebots, cosins i 
tota la família, en participar-vos tan sentida pèrdua, us preguen 
un record.

La cerimònia de comiat se celebrarà aquest divendres, dia 22, a 
les 10 del matí, a la Sala Multiconfessional del Tanatori.

Domicili: c. Manel Serra i Moret, 2.
Vic, gener de 2021

Joan Bou
i Franquesa

Ha mort cristianament el dia 19, a l’edat de 80 anys.

A.C.S.

La seva esposa, Teresa Farré Freixa; fills, Jordi i Carme, David i 
Gemma, Núria i Adrià; nets, Guillem, Júlia, Enric, Martí, Marc i 
Ariadna; germans, Ramon, Josep i Dolors; germans polítics, ne-
bots, cosins i tota la família, en participar-vos tan sentida pèrdua, 
us preguen que el recordeu en les vostres oracions i us agraeixen 
les mostres de condol rebudes, així com l’assistència a l’acte del 
seu comiat.

Vic, gener de 2021

Miquel Carrera
i Masjuan

Ens ha deixat el dia 21, a l’edat de 96 anys.

Els seus nebots, Pere i Dolors, Miquel i Anna, i Ramon; 
renebots, cosins i tota la família, en participar-vos tan sentida 
pèrdua, us preguen un record i us agraeixen les mostres de 
condol rebudes.

Residència El Nadal.

Vic, gener de 2021
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Els Mossos intervenen en trobades 
de joves a Manlleu i Sant Pere 

En totes dues s’hi incomplien les restriccions per frenar la Covid-19

Imatge de la zona de Sant Pere de Torelló on es van reunir els vehicles

Manlleu/St. Pere de T.

EL 9 NOU

En els darrers caps de setma-
na, els Mossos d’Esquadra 
han intervingut en dues 
trobades de joves a la comar-
ca d’Osona on no s’estaven 
complint les restriccions per 
frenar la Covid-19. La policia 
catalana va rebre un avís 
dissabte a la tarda que a Sant 
Pere de Torelló, en concret 
a la zona de la Font Santa, hi 
havia diversos cotxes apar-
cats i amb la música alta. Tot 
i que des del cos no van pre-
cisar quants joves s’hi aple-
gaven, sí que van confirmar 
que es van posar una trente-
na de denúncies per saltar-se 
les restriccions sanitàries en 
contra de la pandèmia, i que 
alguna de les persones en va 
rebre més d’una. En concret 
es van posar 13 denúncies 
per no portar mascareta, 12 
per superar el límit de sis 
persones en les trobades que 
marca el Procicat i 10 més 
per trencar el confinament 
municipal. 

D’altra banda, el passat 
9 de gener, els Mossos van 
rebre la trucada d’un veí de 
Manlleu alertant que en un 
local proper no s’estaven 
complint les restriccions 
vigents. Quan els agents es 
van desplaçar a la zona del 
carrer Pericas hi van localit-
zar un local amb una desena 
de joves al seu interior. 
Davant d’aquesta situació, 

els Mossos van tramitar la 
denúncia pertinent per estar 
realitzant una trobada supe-
rant l’aforament màxim de 
sis persones que permet la 
normativa vigent. Sis d’ells 
eren menors.

Situacions com les que 
s’han produït a Osona en 
les últimes setmanes poden 
comportar sancions d’entre 
100 i 3.000 euros.

Un incendi en un 
bloc de pisos a Roda 
provoca tres ferits
Roda de Ter Un incendi en 
un bloc de pisos del carrer 
Josep Puigdollers de Roda 
va provocar dilluns passat 
tres ferits per inhalació de 
fum. En total es van haver 
d’evacuar 10 persones de 
quatre unitats familiars. 
Segons les primeres investi-
gacions, el foc s’hauria origi-
nat a la instal·lació elèctrica 
que hi ha a l’entrada del 
bloc, un fet que va provocar 
que el fum afectés de mane-
ra ràpida tot l’edifici.

La fiscalia 
manté la petició 
de fins a 41 anys 
de presó per als 
acusats del 17-A
Madrid

EL 9 NOU

El ministeri públic descarta 
definitivament acusar per 
assassinat Driss Oukabir i 
Mohamed Houli, els dos ripo-
llesos vinculats als atemptats 
del 17-A. En les conclusions 
provisionals presentades 
aquest dijous, la fiscalia 
manté la petició de 41 anys 
de presó per a Houli per 
integració terrorista, tinença 
i fabricació d’explosius així 
com conspiració per un delic-
te continuat d’estralls. Per 
a Driss Oukabir proposa 36 
anys de presó pels mateixos 
delictes. Durant la setmana 
que ve les parts presentaran 
els informes finals. La represa 
del judici després de l’aturada 
nadalenca i el parèntesi forçat 
a causa del temporal Filomena 
ha estat marcada per una 
nova negativa a investigar els 
vincles entre l’imam de Ripoll 
i el CNI, tot i les paraules de 
l’excomissari Villarejo, que va 
assegurar en un altre judici 
que hi havien tingut lligam. 

Denúncies  
a Collformic 
i Collsuspina 
per saltar-se  el 
confinament

El Brull/Collsuspina

EL 9 NOU

Amb la neu encara present 
en els punts més elevats 
d’Osona i el Moianès, els 
Mossos d’Esquadra van 
detectar diverses persones 
que s’havien saltat les res-
triccions vigents. Durant el 
passat cap de setmana, l’apar-
cament als peus de Collfor-
mic es va tornar a omplir. Els 
agents que s’hi van presentar 
van posar set denúncies per 
saltar-se el confinament, 
mentre que la Unitat Regi-
onal de Medi Ambient dels 
Mossos en va registrar nou 
més. També es van posar tres 
multes per aparcar malament 
i una a un conductor que 
viatjava sense punts al car-
net. A Collsuspina, els Mos-
sos d’Esquadra també hi van 
fer acte de presència i van 
aixecar acta a nou persones 
que s’hi havien desplaçat des 
d’altres municipis per anar 
a tocar la neu i a dinar, sal-
tant-se d’aquesta manera les 
restriccions vigents.

L’epigenètica serà 
la protagonista del 
Fòrum de Debats

Vic A través d’una sessió que 
es podrà seguir aquest diven-
dres a les 8 del vespre a través 
del canal de YouTube de 
l’entitat, el Fòrum de Debats 
de Vic tractarà sobre l’epige-
nètica. Ho farà a través d’una 
conferència que anirà a càrrec 
d’Eugènia Monrós, doctora 
en Biologia i psicoterapeuta. 
L’epigenètica vol explicar com 
es produeix el diàleg entre el 
nostre cos, les nostres relaci-
ons i l’ambient en què vivim. 
Aquesta relació es produeix 
durant tota la vida.
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Fa uns dies que estic més baixa de 
moral d’allò normal. Soc d’aque-
lles incombustibles, jo, però renoi, 

no sé si ja tot em pesa molt o que això de no poder 
sortir del municipi mentalment afecta més del 
compte o que hi ha nebots que no he vist de fa 
nou mesos o jo què sé, però estic desanimadota i 
poc optimista. I, a més, em passa que la gent, ara 
mateix, no m’inspira gaires adjectius positius. Ens 
veig, a tots plegats, fent una mica el que volem, 
sense pensar en ningú més que nosaltres, saltant-
nos confinaments i normatives perquè ja n’estem 
cansats i perquè no tenen sentit –que és veritat 
que no en tenen algunes!– i criticant molt, tot, tot, 
molt. 

I al mateix temps: la gent, la gent, la gent, sem-
pre la gent com a última esperança. Perquè si bé 
és veritat que la majoria de nosaltres som egois-
tes i n’estem cansats, també hi ha gent que mira 
pels altres, que els busca i els estima i dona sense 
mirar si dona massa, que és l’única manera real de 
donar, crec. 

Dissabte passat, per exemple, em vaig recon-
ciliar una mica amb tota la gent, així en genèric, 
perquè en sortir d’una funció del teatre –que sí, 
que estan oberts i que sí, que us necessiten!–, un 
home gran va caure i es va fer un trau al front i 
puc dir que totes les persones que hi eren a prop 
van reaccionar d’una manera perfectament huma-
na. Sí: humana, perquè penso que és en l’ajudar i 

en pensar en els altres on ens hauríem de definir 
com a espècie. 

Ens vam oblidar de coronavirus i de pors i vaig 
veure com curaven una ferida, oferien suport 
moral, organitzaven llum i un operatiu d’ambulàn-
cia i estaven pendents i alerta de tot el que neces-
sitava el pacient. 

Em va agradar veure aquesta candidesa, aquesta 
humanitat en gestos tan senzills com treure’s un 
abric i posar-li a sobre les espatlles, endreçar-li les 

coses, donar-li conversa, canviar les gases…
Després va arribar l’ambulància i em vaig ena-

morar del tracte que els dos sanitaris van dedicar 
a l’home i a la seva acompanyant i me’n vaig anar 
cap a casa celebrant una sanitat que, petada com 
està, infradotada com està, té grans professionals, 
té grans persones, té sensibilitats i un saber fer 
impecable. 

Ja és trist que hagin de passar desgràcies perquè 
surti el millor de nosaltres. Ja és trist que a vega-
des ens oblidem que la gent, sempre la gent, són 
meravellosos, també.

Marina Martori  
Escriptora

La Pilarín

Si bé és veritat que la majoria 
de nosaltres som egoistes i 

n’estem cansats, també hi ha 
gent que mira pels altres, que 

els busca i els estima i dona 
sense mirar si dona massa

EL 9 NOU

La decisió del Tribunal Supe-
rior de Justícia de Catalunya 
de suspendre cautelarment 
el decret que ajornava les 
eleccions al Parlament i man-
tenir la convocatòria per al 
14 de febrer, més enllà que 
des d’un punt de vista jurídic 
pugui ser apropiat a l’espe-
ra de la decisió definitiva, 
el cert és que ha obert un 
cisma a la política catalana. 
Després que els partits polí-
tics haguessin aconseguit 
un acord ampli –tot i que 
no hi havia unanimitat– per 
traslladar les eleccions al 
30 de maig, la interferència 
judicial pot enrarir la cita a 
les urnes. Si s’acaben fent 
ara, hi ha el risc que es pugui 
qüestionar la legitimitat dels 

resultats pel fet que siguin 
els jutges els que hagin deci-
dit la data i que la participa-
ció sigui baixa en coincidir 
en un moment crític de la 
pandèmia. El Departament 
de Salut ha alertat aquest 
dijous que hi ha el risc que el 
sistema sanitari es desbordi 
en les properes setmanes, 
quan està previst que s’arribi 
a les 900 persones ingres-
sades a les unitats de cures 
intensives per Covid-19, situ-

ació similar a la que va passar 
en la primera onada de la 
pandèmia. Tot i que sembla 
que comença a frenar-se la 
corba epidemiològica, la 
pressió assistencial continu-
arà creixent en els propers 
dies i per aquest motiu el 
Procicat ha decidit prorrogar 
quinze dies més les mesures 
contra la Covid, com són el 
confinament municipal o 
el tancament de comerç no 
essencial durant el cap de 

setmana. En un marc com 
aquest es fa molt difícil ima-
ginar-se com es pot desenvo-
lupar la campanya electoral 
i quina serà la sensació de 
seguretat que tindran els 
votants. En els últims dies, 
els ajuntaments han hagut de 
convocar, desconvocar i tor-
nar a convocar plens o juntes 
de govern extraordinàries per 
escollir els membres de les 
meses. I, per acabar d’enre-
dar la troca, aquest dijous es 

feia pública la sentència del 
TSJC que inhabilita Bernat 
Solé, el conseller encarregat 
de l’organització de les elec-
cions, per la seva participació 
en l’1-O. Sigui com sigui, cal 
buscar nous punts de vota-
ció per garantir la seguretat 
de tothom i establir horaris 
perquè ningú pugui veure 
vulnerat el seu dret a vot. 
Els col·lectius de risc votaran 
a primera hora i les perso-
nes que han donat positiu 
de Covid-19 o estiguin en 
quarantena ho faran al final. 
En aquests moments, els 
membres de la mesa tindran 
equips de protecció individu-
al integrals. L’escenari, sens 
dubte, no és el millor perquè 
les eleccions es desenvolupin 
en plena normalitat.

L’embolic amb la data 
de les eleccions

La gent, sempre la gent!
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Pep Palau                          

A mesura que passa el temps s’han anat instal·
lant, en una part creixent de la població, un se·
guit de sentiments negatius que costarà treu·
re’ns de sobre. S’han anat fonent com una bola 
de neu aquelles expressions d’optimisme naïf 

que, en els primers mesos de la pandèmia, actuaven d’efecte 
talismà. La duresa de la realitat ha acabat fent emmudir els 
càntics i les consignes de la il·lusió col·lectiva, frustrant aquell 
esperit boy scout que ha caracteritzat la reacció de molta gent 
de bona fe des que va començar la crisi. 

Aviat farà un any que vam entrar en aquest maleït túnel i no 
hi ha manera d’albirar el fil de llum que ens acosti a la sortida. 
Malgrat tot, soc dels que penso que sempre hem de ser capa·
ços de trobar l’oportunitat que s’obre, la part positiva, que ens 
ofereix qualsevol maltempsada que ens aclapari. A la feina, 
al negoci, a la família, a l’amor o, ras i curt, a la vida. Però he 
de donar la raó als que opinen que d’aquesta crisi en sortirem 
delmats. Mentre s’entonava “resistirem” i es repetia com un 
mantra el tòpic “ens en sortirem”, ningú pensava que la crisi 
s’allargaria durant tant de temps, ni en el gavadal de factors 
que, ni col·lectivament ni individualment, no abastaríem a 
controlar.

En aquest sentit, són particularment preocupants els canvis 
en el nostre comportament amb els altres i que estem interi·
oritzant de mala manera. Em refereixo, sobretot, a la deshu·
manització galopant de les relacions humanes. Per imperatiu 
sanitari, els petons i les abraçades van més escasses que mai; 
abracem i fem petons comptades vegades i a poques persones. 
Hem canviat l’encaixada de mans, entusiasta o formal, per 
aquesta ridícula xocada de colzes o de punys tan poc sentida i 
menys convincent encara. Amb la boca oculta per la mascareta 
hem hagut d’aprendre a interpretar el somriure o la rialla a 
través de la mirada, després d’endevinar, és clar, qui s’amaga 
al darrere. Ens han inundat d’arguments que ens volien fer 
creure que tot podia ser virtual, però vet aquí que un any des·
prés ens topem amb les limitacions i l’engany d’aquest para·
dís d’artifici. Resulta que la panacea del treball, per exemple, 
estava trufada de paranys que si badem ens lliguen més que 
ens alliberen, i ens adonem que vendre i comprar per internet 
és cosa d’un clic, sempre que hi hagi diners per fer·ho. I els 
diners els tenen els bancs que cobren per tot i fan préstecs que 
cal retornar.

Enmig d’aquest bany fred de realisme, per acabar de reblar 
el clau, estem sotmesos a l’arbitri constant de mesures d’una 
incompetència flagrant que obliguen el ciutadà a viure en 
una quimèrica muntanya russa. El desori de les restriccions 
que imposen, com una gota malaia, clama al cel. No en teni·
en prou de dictar unes limitacions horàries que constrenyi·
en de mala manera els fluxos comercials de l’hostaleria i el 
petit comerç, que van i ens castiguen amb el maleït confina·

ment municipal. De debò que aquells que han imposat una 
mesura tan letal com aquesta coneixen com és aquest país? Es 
pot saber com se’ls ha ocorregut posar en el mateix sac, amb 
el pretext que tot són municipis igual, la metròpolis, les ciu·
tats grans, les petites i els pobles de tota mida? Pensen que 
Barcelona, Girona, Sabadell o Terrassa són comparables a un 
poble petit? No saben que la comarca d’Osona –i especialment 
la Plana de Vic– funciona, en molts aspectes, com una mateixa 
realitat socioeconòmica? Saben què li passa al mercat de Vic 
quan no hi acut la gent de la comarca? Que ofereix una imat·
ge desèrtica i deplorable, que és la ruïna dels paradistes, que 
veuen passar tristament les hores gèlides del matí. Saben què 
ha de fer un restaurant de Gombrèn, Espinavell, Llanars, Tre·
gurà, Molló, Pardines, Ribes, Sant Joan o, fins i tot, Campro·
don quan només pot atendre clients del propi poble? Tancar. 
Saben què ha de fer un restaurant d’Olost, la Torre d’Oristà, 
Perafita, Sobremunt, Tavertet o fins i tot Prats si s’ha de refiar 
dels del poble? Tancar. Saben què li passa a un restaurant de 
Rupit, Cantonigròs, Vilanova de Sau, el Brull, Orís o, fins i tot, 
Taradell, si no pot rebre clients de fora del poble? Tancar. 

El cul·de·sac a què han abocat la restauració i el petit comerç 
amb una decisió com aquesta és de jutjat de guàrdia. Gover·
nants sense cap sentit estratègic que ens maten a pessics. Des·
prés, per calmar els ànims de tants professionals indignats i 
emprenyats, prometran un mannà en el qual ja ningú no creu. 
Ajuts i subvencions que quan arribin serà tard.

Gilles Lipotevsky, lúcid analista de fenòmens contemporanis, 
en l’assaig sobre la societat de la seducció Gustar y emocionar, 
parlant de les virtuts que ha de tenir un polític actualment, 
escriu que “l’empatia s’ha convertit en un element “obligato·
ri” de la bona imatge dels polítics”. Pel que sembla, els d’aquí 
deuen viure en una altra època. O potser formen part del que 
l’autor defineix com el “regne de la seducció trista”. 

TRIBUNA

Un poble petit no és una ciutat gran
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Un ferit en un accident 
entre un cotxe i un quad 
a Vic

Toc de queda a les 8 del 
vespre?

Atropellen una dona 
al pas de vianants del 
carrer Doctor Junyent 
de Vic

Tres ferits i quatre 
famílies evacuades en 
un incendi a Roda 

Una trentena de grups 
confinats a Osona 
després de la tornada a 
les aules

1

2

3

4

5

+ vist EL9NOU.CAT

Montse Ayats ha 
tancat una etapa 
al capdavant dels 
editors en llengua 
catalana. Deixa 
com a balanç la 
coordinació d’un 

col·lectiu molt heterogeni en 
projectes que els han donat 
relleu públic, com la Setmana 
del Llibre en Català.

PROTAGONISTES

La renúncia de 
Joan Mendo (ERC) 
a assumir el relleu 
pactat en l’alcaldia 
de Sant Quirze és 
un fet poc habitual 

en la política. I també la cla·
redat amb què n’ha explicat 
el motiu, la manca de temps 
per poder·s’hi dedicar de ple.

En la fase actual 
de la pandèmia, el 
paper dels respon·
sables de la vacu·
nació serà cada 
vegada més impor·

tant. La seva tasca requereix 
precisió i coordinació, i 
enfrontar·se fins i tot amb 
imprevistos, com la nevada. 

Joan Mendo               
Regidor d’ERC a Sant Quirze

Raquel Comellas               
Coord. vacunació Covid-19

Montse Ayats               
Dir. Eumo Editorial

L’entrenador 
ripollès segueix 
una trajectòria 
internacional 
que l’ha portat a 
l’Inter Miami de 
David Beckham. 

I aprofita els seus coneixe·
ments per posar·los a l’abast 
d’altres tècnics en un llibre 
que acaba de publicar. 

Albert Rudé               
Entrenador de futbol

Jordi 
Vilarrodà

Diumenge, 
17. A l’Espai 
Rusiñol de 
Manlleu, 
un concert 

de música de cobla. Un acte 
senzill, però que en moments 
com aquest té molt de sig·
nificat. La Jovenívola de 
Sabadell fa el seu primer 
concert d’aquest any, i no en 
tenen cap altre a l’agenda de 
moment. Fins i tot a la seva 
ciutat els n’han anul·lat un. 
L’Agrupació Sardanista de 
Manlleu, per la seva part, 
s’esforça per mantenir l’acti·
vitat. De cara als seus matei·
xos socis –tot i que bona part 
són d’edat avançada i amb 

prevenció per anar a llocs 
tancats– i de cara als músics, 
conscients del mal moment 
que passen. En el món de 
la cultura de base funciona 
aquesta solidaritat mútua 
que fa de mínima xarxa pro·
tectora, en un moment en 
què no n’hi ha cap altra.  
Dilluns, 18. Un enginyer 
d’una empresa transnacional, 
acostumat a viatjar amunt 
i avall d’Europa per feina, 
m’explica que des del març 
passat gairebé no s’ha mogut 
de poble del Ripollès on viu, 

i ha seguit treballant. Diu 
que ara ja és conscient que 
alguns canvis provocats per 
la pandèmia es quedaran, i 
que resoldrà telemàticament 
qüestions que abans feia viat·
jant. Però no pot evitar pen·
sar en la quantitat d’avions i 
d’hotels que la gent com ell 
poblaven durant la setmana, 
i que no tornaran a omplir·se 
potser mai més. Parlo tam·
bé amb un advocat de Vic, i 
m’explica que hi ha clients 
que li estan encarregant 
d’arribar a acords per tancar 

plets que feia anys i panys 
que s’allargaven. La sensació 
que avui hi som i demà ves a 
saber és al darrere d’aquestes 
decisions. Canvis en les orga·
nitzacions i els models econò·
mics, canvis en les prioritats 
vitals. Aviat farà un any de 
la pandèmia i les successives 
onades van refermant la idea 
que això no ha estat, només, 
un parèntesi. 
Dimecres, 20. Em trobo 
amb gent del món cultural 
quan arriba l’avís de la per·
llongació de les restriccions 
durant dues setmanes més. 
La reacció general és que 
valdria més haver·les instau·
rat durant un mes a partir 
de Reis. Almenys hi hauria 
hagut la possibilitat de plani·
ficar. Ara és morir a pessics. 

La xarxa, els canvis   
de fons i els pessics

A correcuita
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L’edifici de La Galera no devia pas-
sar de mitjans del segle XIX en la 
seva funció com a caserna, si tenim 

en compte les paraules del canonge Collell que es 
contradiuen amb el projecte de remodelació de 
l’edifici signat l’any 1813 per l’arquitecte Tomàs So-
ler i Freixer per una quantitat de 2.954 lliures. Re-
modelació que no es va dur a terme comptant que 
la tropa s’hauria traslladat a la nova caserna del Ba-
talló de Navarra de la rambla de l’Hospital, ocupant 
l’illa de cases que presideixen l’edifici de Correus i 
els jutjats de Vic.

Aquesta nova caserna ocupava l’edifici que havia 
estat l’antic Seminari Tridentí, promocionat pel 
bisbe Manuel Muñoz i Gil l’any 1749. Fou el pri-
mer seminari per a la formació de clergues ja que 
s’erigia sota els auspicis del Concili de Trent (1545-
1563), en el qual un dels apartats era el decret sobre 
la Institució de Seminaris. Per a aquesta comesa, 
l’educativa, Vic havia tingut la seva Escola Catedra-
lícia, l’Estudi General i la Universitat Literària, que 
finalment fou abolida per Felip V amb el Decret de 
Nova Planta (1715) propiciant d’aquesta manera la 
construcció d’aquest nou edifici de faiçó semblant 
a la Casa de Convalescència amb pati interior de 
planta conventual. Els seminaristes, nombrosos en 
aquell temps, es van veure reduïts en aquells murs 
que es feien petits pel nombre d’estudiants que 
s’hi acollien. Per això ben aviat passaren a ocupar 
un nou edifici entre els carrers de Sant Just i Sant 
Hipòlit, el col·legi de Sant Andreu, que ho havia 
estat dels jesuïtes expulsats de la península l’any 
1767 per un decret del rei Carles III, representant 
oficial del despotisme il·lustrat. 

La nova caserna estigué plenament activa sobre-
tot al llarg del segle XIX, període convuls que 
començà amb la Guerra del Francès (1808-1812) 
i el conflicte successori dels Borbons en la figura 
d’Isabel II i el pretendent Carles Maria Isidre, ger-
mà de Ferran VII, que desembocà en les tres guer-
res carlines. La darrera d’elles finalitzada l’any 
1875.  

Vic, però, comptà amb guarnició estable fins a 
la dècada dels anys trenta del segle XX. Llavors la 
caserna de la rambla de l’Hospital havia passat a 
denominar-se quarter del Batalló Alfons XII. Com 
afirma Josep Casanovas, “durant els anys trenta la 
caserna militar de Vic estava deshabitada. A la ciu-
tat no hi havia militars en actiu i les úniques for-
ces d’ordre eren les de la guàrdia civil” (Quan les 
campanes van emmudir - Vic 1933, pàg. 133). Com 
es pot evidenciar en unes imatges de l’època, l’any 
1931 van desaparèixer les garites de vigilància de 
la porta principal i es va penjar un cartell a la llinda 
del portal on es pot llegir: Escoles Municipals. La 

segona república havia fet fora el regiment de Vic i 
va instal·lar en l’antic quarter les escoles de música 
i dibuix. En un document de l’Arxiu Municipal de 
Vic (AMV 1931-34 Doc. 14), a banda de donar nova 
configuració i ús a l’establiment militar, fa referèn-
cia al contracte d’un conserge per al nou centre en 
la persona de Josep Casadevall, paleta de professió, 
que s’encarregarà de vetllar la planta de l’edifici, 
els jardins i ajudar si és necessari els altres conser-

ges de les escoles de dibuix i música. Així mateix  
l’Ajuntament arrenda per un any la meitat del pati 
del sector nord de la caserna a Miquel Puigdellívol 
(comerciant de fusta) per 400 pessetes anuals i el 
sector de les antigues cavallerisses al tractant de 
bestiar Miquel Font i Calderer per una quantitat de 
600 pessetes l’any, això sí “amb l’obligació de dei-
xar les quadres lliures si es produís un allotjament 
de tropes transitori”, amb el que es vol dir que l’an-
tiga caserna no estava ocupada per les escoles en la 
seva totalitat. 

Precisament l’any 1932 “l’estada d’una compa-
nyia expedicionària a la ciutat va plantejar urgent-
ment el problema de l’allotjament”. L’Ajuntament  
–amb caràcter d’urgència– hagué d’abordar les 
obres necessàries a l’antiga caserna a fi i efecte que 
els soldats i els alumnes no tinguessin contacte. 

No ens consta que durant la Guerra Civil (1936-
1939) l’antic quarter hostatgés tropes. La Guàr-

dia Civil, que tenia caserna al carrer de Manlleu, 
va marxar de la comarca deixant l’ordre públic en 
mans de les Milícies Antifeixistes fins a l’arribada 
de la Guàrdia d’Assalt, al mes de juny del 37, des-
prés dels Fets de Maig, en què aquesta va substituir 
els milicians. Tant els uns com els altres utilitzaren 
el convent del Sagrat Cor com a caserna provisional 
de les forces d’ordre públic. 

La fi de l’edifici del batalló Alfons XII l’hem de 
buscar a l’estiu del 1939. Concretament el dia 14 de 
juliol, un foc d’origen desconegut prengué cos en el 
magatzem de l’antiga caserna. Com ens explica l’his-
toriador Xavier Cateura (Ausa núm. 173), “l’explo-
sió va ser a conseqüència d’un incendi que va afec-
tar unes caixes de trilita que eren a la paret de la 
caserna que donava a la propietat dels Vall-llosada”. 
L’explosió i posterior detonació va erosionar part 
de l’edifici militar i va fer caure la façana i rebentà 
l’estructura de la casa veïna. Com ens recorda l’his-
toriador, “a resultes d’aquesta explosió van morir 
dues persones i diverses més van resultar ferides”. 
En el ple de l’Ajuntament del dia 17 de juliol encara 
es parla “de acompañar la solicitud para la reforma y 
reconstrucción del cuartel”. Sabem que això no es va 
produir. Pocs anys més tard el mateix ajuntament 
oferia uns terrenys a la “carretera de Ribas”, entre 
el parc Balmes i el passeig de Pep Ventura. Un pro-
jecte que finalment no reeixí.

El solar de l’antic Seminari Tridentí i posterior 
caserna es va enderrocar a principis dels anys cin-
quanta per donar lloc a edificacions actuals com són 
l’edifici de Correus, els jutjats comarcals, la caserna 
de la Policia Nacional i la Casa Serra i Moret, actu-
al edifici d’un dels jutjats de primera instància de 
Vic. Quatre edificis administratius situats tots ells 
en l’antic solar propietat de l’Ajuntament, que ara 
queda separat de la rambla i del carrer Morgades 
pel trencall del passatge dels Estudis.

Miquel Cañellas  
Articulista
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Casernes i milícia a la ciutat de Vic (II)

Vic va comptar amb guarnició 
estable a la caserna de la 

rambla Hospital fins a la dècada 
dels anys trenta del segle XX

Ens han robat les abraçades

No tenim prou consciència de com les emocions 
–positives o negatives– afecten la nostra salut física 
i mental. Les emocions bloquejades causen estrès en 
la ment i al cos, no poden ser ignorades sense tenir 
conseqüències. Per això aquest estrès condueix que 
creixin els nivells d’ansietat i depressió, trastorns 
alimentaris, autolesions, addiccions, trastorns de 
personalitat, agressivitat... Es tracta d’assumir i ges-
tionar les emocions, però hem d’entendre què ens 
està passant. No serveix de res reprimir-les. Una de 
les conseqüències d’aquesta pandèmia és el distan-
ciament social, l’aïllament, la solitud... per evitar 
contagis innecessaris. En cap cas vull menysprear 
l’enorme sofriment dels qui han perdut un ésser 
estimat, però els éssers humans tenim necessitat 
de les relacions socials, no fem vida solitària en una 

ermita al capdamunt d’una muntanya, necessitem 
sentir-nos a prop els uns dels altres per viure millor 
–sobretot emocionalment– i això cal que ho tinguem 
present cada dia, complint les recomanacions amb 
seny i sentit comú, però sense oblidar mai els amics, 
i sempre que es pugui presencialment. Hi ha poca 
gent que pel seu caràcter solitari i fred ja els va bé 
no tenir massa comunicació verbal ni contacte físic, 
però són els menys. Aquest distanciament, el rebuig 
a les abraçades, a un petó... sens dubte afecta i molt la 
nostra salut mental en aquest temps convuls i d’una 
gran incertesa que ens toca viure. Ens cal parlar més, 
saludar-nos, mirar-nos als ulls, saber i sentir com 
està l’altre, tenir una conversa encara que sigui so-
bre un tema intranscendent... perquè el virus ens ha 
robat les abraçades. El millor que tenim i desitgem 
és el contacte físic, una abraçada, un petó... I no ens 
ho podem deixar perdre. Penso que ens cal procurar 

molt de no trencar les relacions socials, en la mesu-
ra del possible, per sentir-nos més a prop. Influeix 
molt en la nostra salut emocional, però també en la 
de l’altre. I alhora també ser lliures i triar el camí en 
la vida que ens fa feliços. No sempre cal fer ni pensar 
el que fa i pensa tothom, sinó el que jo crec, el que 
jo vull, el que jo decideixo lliurement, perquè la vida 
que vull viure la decideix un mateix.

Montserrat Rosell Pujol Vic

Nou any 2021

Ja hem començat un nou any. Ple d’angoixa, però 
amb el desig que la vacuna ens traurà d’aquesta, oi? 

Bústia

(Continua a la pàgina 21)
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La pandèmia ens 
ha canviat la vida. 
Per comprovar-ho, 
només calia donar 

un tomb pel centre de Vic dissab-
te passat, dia 16, dia de mercat, en 
plenes rebaixes d’hivern: les boti-
gues totes tancades i ni una ànima 
pel carrer. No recordo haver vist 
Vic tan buit un dissabte. I així mil 
coses més. Però mira, hem d’anar en 
compte i la gent no ens hem de bar-
rejar per evitar contagis. Per això 
trobava lògic que les eleccions al 
Parlament s’ajornessin uns quants 
mesos. I mira que comencen a ser 
necessàries, perquè ja fa temps que 
ens ha quedat un govern indepen-
dentista molt d’estar per casa. Però 

no, algú va posar un recurs als tri-
bunals i els jutges han decidit, per 
ara, que les eleccions s’han de fer el 
14 de febrer tal com estava previst, 
encara que s’hagi d’anar a votar 
amb uns tubs ficats al nas. 

Des de fa tres anys, les prin-
cipals decisions a Catalunya les 
prenen els jutges: treuen i posen 
presidents, empresonen els prin-
cipals líders polítics o els envien a 
l’exili, anul·len decrets i dicten els 
seus, convoquen i desconvoquen 
eleccions, etc. Per tant, per no per-
dre tant de temps, la solució seria 
posar un jutge, o una jutgessa, de 
president i se’ns acabaria aquest ai 
al cor que ens fa patir tant. Ves a 
saber, com que a aquests jutges els 
agrada portar sempre la contrària, 
potser fins i tot el president elegit 
declararia la independència unila-
teral, cosa que no han fet ni pensen 
fer els partits independentistes. 

Un jutge de 
president

Jaume 
Espuny

COM HI HA MÓN

Però com que és de savis pensar, també ho farem a buscar 
noves formes i tot demanant al bon Déu ser deslliurats de 
l’epidèmia. Com bé deia una senyora que l’ha passat, que 
això és una prova que l’home és potent, savi, lluitador... 
i això és veritat, però l’home no ho pot tot, li van pensar 
quelcom més. A la humanitat quan menys hi pensàvem ens 
vingué una visita inesperada i que anomenem coronavirus. 
Tenim sort que els nostres bons metges i també inferme-
res s’han arremangat per fer els serveis sanitaris. També 
puc dir que algú ha pensat, per si de cas, salvar l’ànima i ha 
fet una bona confessió. Acabem de començar un nou any 
2021, mirem que sigui més bo que el passat. Posem-hi l’es-
perança i l’esforç. Que la família de Natzaret ens hi acom-
panyi amb la seva pau, amb el do del treball i també de la 
bona entesa entre els ciutadans. Bon i feliç any 2021 per a 
tots i bona prosperitat per al diari EL 9 NOU.

Montserrat Garriga Sardà Vic

El futur

A ningú se li escapa que tenim un futur estrany. Però tots 
sabem que ho haurem d’entomar com sempre ens passa a 
la vida. No seré jo qui doni solucions, però sí que puc rao-
nar el que sento. Per un costat, veig que mai més tindrem 
aquella sensació il·limitada de fer el que ens vingui de 
gust! Aquell concepte que si tens diners ho pots fer tot a 
partir d’ara ja no és veritat. No discuteixo que tenir diners 
és vital, però no és la solució total. La vida ens demana 
molt més que un bé material. La Covid ens ha demostrat 
que tots podem agafar-lo i per tant hem d’acceptar una 
lluita conjunta. Hem d’admetre que a tots ens pot passar 
i per això gairebé ningú dubta seguir les normes higièni-
ques imposades pels científics. Quasi tots ens vacunarem 
malgrat no estar-hi massa d’acord. Tots anem entenent que 
ha arribat un canvi vital inesperat. Anar-hi en contra no és 
gens original. Millor fer-ne cas i si sobrevivim ja tindrem 
temps de buscar noves llibertats. Ara diria que cal fer cas 
dels que en saben més que nosaltres. 

Albert Altés Segura Llançà/Vic

Tracte deficient i manca de respecte

El passat dissabte 9 de gener vam quedar per esmorzar 
amb una amiga a la cafeteria del Cafè Novell, situada a la 
rambla del Passeig de Vic. Jo hi vaig arribar a les 8.30h, 
mentre que la meva amiga va trigar cinc minuts. Quan la 
cambrera em va venir a demanar què volia, li vaig dir que 
estava esperant una persona. En aquell moment ja em vaig 
sentir pressionat perquè em va dir que només hi havia deu 
taules disponibles i entre línies vaig entendre que voli-
en servir de pressa per tenir rotació. Quan faltaven cinc 
minuts per a 2/4 de 10, van avisar a tots els clients de les 
tres taules que quedaven que era hora de tancar. Ens vam 
aixecar tots al mateix temps i mentre jo anava a pagar al 
taulell, la meva amiga va voler anar al lavabo. Mentre s’hi 

dirigia, les noies que ens havien atès abans la van comen-
çar a escridassar i renyar, dient-li que no li permetien uti-
litzar el lavabo perquè el terra ja estava fregat. Van afegir 
també que per què no hi havia anat abans, al lavabo... Ella 
va decidir anar-hi igualment amb molta precaució per no 
caure. A partir d’aquest moment es va generar un gran con-
flicte: ens van perdre el respecte i ens van alçar la veu. Van 
intentar fer-nos sentir culpables dient-nos que en qualse-
vol moment podia entrar la policia i que tant el local com 
nosaltres els clients podíem ser multats. El cert és que ens 
vam sentir ofesos i maltractats per les dues persones que 
estaven atenent aquell dia. Vam marxar i al cap d’una esto-
na vam tornar-hi per demanar un full de reclamació. En 

Les principals 
decisions a Catalunya 
les prenen els jutges

COP D’ULL AL TWITTER

DOLORS COLLELL

“El bilingüisme social avança molt ràpid, el català cada 
dia més minoritzat. Només hi ha una manera de salvar 
la llengua: que els seus parlants no l’abandonem. No em 
canviïs la llengua.”

@DolorsCollell

ESPADAMALA

“Ara que visc on i com vivia l’àvia, encara em sembla 
més destacable i admirable tot lo que feia al mas. Amb 
prou feines sóc capaç d’escalfar-me i alimentar-me a mi 
mateix, com per escalfar, alimentar tota la família com 
feia ella i moltes tasques més en condicions molt més 
dures.”

@Espadamala3_0

XAVIER TORNAFOCH

“Tinc la impressió que EnComú-Podem
fa molt temps que va decidir autoimmolar-se. Jo no els 
votaré més. Fins aquí hem arribat.”

@Tornafoch

GERARD LÓPEZ

“Es comença dictant la data i s’acaba dictant el guanya-
dor #14F.”

@Gelopezfageda

CARLES BANÚS

“Un missatge a tots aquells que aquests dies estan pre-
nent decisions (encertades o no) respecte al #14F. El 
món local tenim molta altra feina a fer que anar convo-
cant i desconvocant plens extraordinaris per fer el sor-
teig de les meses electorals.”

@CarlesBanus

JOAN GARCIA

“Tenir criatures ha donat sentit a la meva vida. Abans 
plegar roba em feia una mandra exagerada, sense sentit, 
i ara amb la canalla l’he poguda justificar. Tingueu fills.”

@sqdlla

(Ve de la pàgina 20)
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aquell moment ens van dir que no érem gens empà-
tics i ens van retreure que només havíem fet una 
consumició de 5 euros. Evidentment, nosaltres mai 
més no tornarem a un establiment on el tracte amb 
les persones és deficient i on hi ha tanta manca de 
respecte vers els seus clients.

Víctor Corrons Uson Vic

Comiat de Conxita Parés

Asseguda a la seva butaca, de cara a la llar de foc, 
la Conxita es veu reflectida a les flames. És una 
dona plena de vida i d’amor, càlida i lluminosa sem-
pre, fins i tot als moments més dolorosos. Sap que 
s’acaba. Durant la infància i la joventut a pagès, 
sempre activa en una família feinera, va ser feliç 
i il·lusionada. Ara veu, i nosaltres també veiem 
reflectit a les flames, el seu amor per en Mariano: 
com funden una família, i una casa amb terres i 
bestiar, que cal pujar del no-res. I neixen els fills, 
tres nois i una noia. Els millors somnis s’han com-
plert. Els pots es retiren a les olles: la Casanova de 
la Cabra ho té tot: els afers van bé, i el jovent creix 
amb empenta, s’estima, treballa i construeix el 
demà. Fins que en Pere, el fill gran, té l’accident. 
I ara ens girem cap a la Conxita, La mirem amara-
da pel sofriment que no la deixa, però la ment tan 
clara! Per una mare no hi ha mal més gros que la 
mort d’un fill. La Conxita pateix durant anys, però 
no s’ensorra. Es desviu en les tasques de pagès i 
sobretot a servir el marit i els fills que li queden. 
Ens diu, amb fets, sense paraules, què és la vida. Té 
la casa oberta als amics, i sembla que el cor encara 
se li hagi eixamplat més. Neixen el nets, el sol tor-
na a brillar a la Cabra. Amb alegria l’àvia ajuda tant 
com pot els pares, i la mainada hi busca aquesta ten-
dresa que només ella té. Fins que en Mariano cau 
malalt, d’una malaltia lenta, que sobretot la Con-
xita i en Francesc fan tot el possible per suavitzar 
fins al final. Quan arriba la mort d’en Francesc, el 
segon fill, després d’un any d’operacions, amb alts 
i baixos en la malaltia, amb esperances i temors, el 
valor heroic d’aquesta dona l’acompanya, aguan-
tant-li la mà fins al darrer moment. Ara, en Carles i 
la Montse, la Imma i en Jordi, els nets, ens la mirem 
amb el cor abrusat. La Conxita, enyorada, però sere-
na i sabent que el temps s’acaba, a casa, a la Cabra, 
va contemplant la llar de foc com crema. En aquesta 
hora del comiat, les mans agafades, manté encesa 
en cadascú de nosaltres la força de l’amor. Gràcies, 
mare, per ensenyar-nos a viure, per fer-nos llum.

Família Isern Parés Vic

Agraïments

Vull fer arribar el meu més sincer agraïment a tots 
els que heu acompanyat el meu germà, en Pep, al 
llarg i dur camí de la seva malaltia i trist desenllaç. 
És i serà sempre el meu germà, el vostre company, 
amic... Ha marxat massa aviat i amb molts projectes 
pendents de realitzar. Gràcies a tots els companys 
de l’Hospital Universitari de Vic. Heu estat pendent 
del seu estat dia i nit. En Pep ha marxat amb el cor 
ple de bons records, moments compartits dins i fora 
de les urgències de nit i la vostra estimació vers ell. 
Tingueu el ple convenciment que ell també us esti-
ma. M’heu fet notar la petjada que ha deixat en el 
seu pas per la vida, en el seu hospital que com ell 
deia era la seva gran família de tants anys. Gràcies a 
tot el personal de l’UCI, un nou món on hem viscut 
moments foscos, d’incertesa i de por, però on no ens 
ha faltat mai l’acompanyament de metges, infer-
mers/res... Persones que feu de la vostra professió 
un patiment compartit ple de sensibilitat i empatia. 
Admiro i agraeixo la vostra implicació, per damunt 

de tot és una implicació plena d’humanitat i respec-
te al malalt. Sou forts en aquest vostre espai, però 
també he notat de prop el vostre patiment per ells. 
M’heu donat seguretat i mai m’heu deixat defallir. 
Sempre al meu costat. Heu manifestat que se’l tro-
barà a faltar molt, que va tocar la vida de moltes 
persones i que el món és una mica més fosc sense 
ell. Ha estat una bona persona, discret, senzill i 
humil. També un bon company i un bon amic. Un 
lluitador fins al final, però aquesta batalla no l’ha 
pogut vèncer. Ara més que mai crec en l’expressió 
que els bons amics són com les estrelles, no sempre 
es veuen però saps que sempre hi són. Brilla amb 
força, Pep! M’he sentit recolzada per tothom i amb 
aquest tothom hi sou cadascun de vosaltres. Gràcies 
també al CAP del Remei, Creu Roja, HSC, amics i 
companys (seus i meus i ara amics comuns i com-
partits)... Gràcies a tots per ser-hi, pel vostre caliu, 
acompanyament i suport. Tots heu passat a formar 
part de la meva vida. Una abraçada.

Montse Díaz Vic 

Vull agrair a tots els professionals del CAP del 
Remei la seva predisposició a ajudar en aquests 
moments tan importants de fi de vida de Josep Por-
cuna, especialment al Dr. Manel Terns per la seva 
humanitat infinita, no hi ha paraules per agrair tot 
el que ha fet. Agrair també a en Marc, l’infermer, la 
seva entrega i predisposició en tot moment. Gràcies 
per tant i gràcies per tot.

Leonor Mengibar Quintana 
Vic

Fe d’errors

La fotografia que il·lustrava el reportatge de Pal-
mira Jaquetti, a les pàgines 32 i 33 de l’edició de 
dilluns, no va estar captada a Tona sinó a la vall del 
Flamicell. El fet que la imatge sí que es conservi a 
la carpeta específica de Tona, dins de l’Arxiu del 
Cançoner Popular de Catalunya, va induir a l’error, 
que EL 9 NOU va reproduir.

En totes les cartes enviades a la secció de la Bústia hi ha de constar el nom i els cognoms del 
seu autor o autors, l’adreça, el número de telèfon i el DNI. No es publicaran cartes firmades 
amb pseudònim, inicials o noms genèrics. Si les cartes superen 20 línies, aquest periòdic es 
reserva el dret d’extractar-les. D’acord amb la Llei de Protecció de Dades, informem a tots els 
lectors que enviïn cartes per publicar en aquesta secció que les seves dades seran incloses en 

un fitxer, propietat del grup empresarial Grup EL 9 NOU, amb domicili a plaça de la Catedral, 
2 (08500 Vic), per tal de poder gestionar i informar als lectors de la carta que ens envia. També 
els informem del seu dret d’accés, oposició, rectificació i cancel·lació de les seves dades per-
sonals. Les cartes es poden portar a la redacció d’EL 9 NOU o enviar-les per correu o correu 
electrònic: Vic: Plaça de la Catedral, 2; direccio@vic.el9nou.com.

Unitat i la universalitat

Benvolgut Jordi Castellet, després de llegir el teu 
article “Església és nom de dona” publicat en aquest 
diari el 18 de gener, vaig sentir el deure intel·lectual 
i moral de fer ús del dret a la rèplica. Deure intel-
lectual com a biblista i teòleg, deure moral com a 
prevere del bisbat de Vic nascut a Àfrica (Ruanda), 
coordinador i germà gran dels sacerdots ruandesos 
en servei al nostre bisbat. Començo subscrivint la 
teva defensa argumentada del paper de la dona a 
les nostres comunitats i la necessitat d’aprofundir-
ne la dimensió ministerial. En aquest sentit, sant 
Pau va obrir un camí que convé seguir i aprofundir. 
En la seva correspondència, cita 160 col·laboradors 
seus, dels quals 52 són dones. Ara bé, em grinyo-
la molt convertir-lo en fundador del cristianis-
me. T’ho explico tot seguit. Fou una època en què 
aquesta simplificació passava amb certa facilitat. 
Ara no, gràcies a Déu. Amb les investigacions de 
les últimes dècades, entenem millor la complexitat 
del cristianisme naixent. Quan Pau s’incorpora al 
moviment cristià, aquest ha fet ja un llarg recorre-
gut que impossibilita ser-ne el fundador. Entre les 
formes de Galilea, Samaria, Antioquia i Jerusalem, 
observem diverses interpretacions que es donaven 
a l’adhesió a Jesús i que es traduïen en vivències 
i comunitats diferenciades. Ara estem en condici-
ons d’identificar i segregar aquells cristianismes 
que no es col·loquen ni en línia unitària ni en línia 
cronològica. Entre aquestes comunitats aïllades i 
al marge les unes de les altres, el paper de Pau va 
ser el d’implementar la unitat i la universalitat. 
Al llarg del seu ministeri, va procurar que els cre-
ients d’una comunitat tinguessin consciència dels 
altres. La col·lecta que va organitzar per Jerusalem 
(2 Co 8,1-9,15), per exemple, buscava entre d’al-
tres coses ajudar els cristians de tot arreu a valorar 
l’existència d’altres creients. Els seus viatges sense 
barreres geogràfiques i les seves cartes circulars 
(entre diverses comunitats) van contribuir també 
en la formació d’aquesta consciència d’unitat i uni-
versalitat: la catolicitat. Vista des de casa nostra, 
aquesta catolicitat va permetre, per exemple, que 
capellans catalans vagin a servir a Ruanda, fa més 
de mig segle. Va permetre que puguis anar a fer 
teologia a Bèlgica. Permet també l’estada i servei 
de sacerdots ruandesos a la nostra diòcesi. Fa uns 
anys, quan estaves de servei a Igualada, aquesta 
catolicitat i germanor van motivar dos d’aquests 
capellans estrangers a prendre la iniciativa de con-
vidar-te a casa d’un d’ells i fer-te una proposta que 
no va tirar endavant, és clar. Oi que m’entens? És 
aquesta la catolicitat per la qual va batallar sant 
Pau. És la que deixes en entredit tractant el servei 
dels teus germans sacerdots amb tant menyspreu: 
“Omplir les rectories d’estrangers!”, com si fossin 

mercaderia en un magatzem. Tranquil, aquesta 
fórmula estereotipada “omplir d’estrangers” no 
és de collita pròpia, prou que ho sabem. Fa temps 
que està patentada en un espai extrem de l’eix ide-
ològic d’aquest país. Ningú discuteix que el servei 
d’aquests estrangers no sigui la solució. Es tracta 
d’una ajuda puntual sense més pretensions, una 
solució transitòria que necessita aprofundir en el 
ministeri local, dones incloses, com bé ho apuntes 
en el teu article. Per altra banda, tu mateix reco-
neixes que “la pràctica corre sempre per davant de 
les lleis”. Doncs bé, aquesta forma del ministeri 
eclesial femení que defenses i desitges per aquest 
país fa moltes dècades que funciona amb norma-
litat en els països d’origen d’aquests capellans es-
trangers. Així que vincular la presència d’ells amb 
el dèficit en la implementació d’aquests avenços és 
caure en un biaix analític, volent fer passar una ca-
sualitat per una causalitat. No citaré aquí un amic 
meu simpatitzant de Vox que, la setmana passada, 
em deia exaltat: “Joan, tu ets culte i treballador 
i m’agrades. Els altres africans no fan res”. Vaig 
tenir la sinceritat de contestar-li que si el meu 
prestigi necessités alimentar-se del desprestigi 
dels demés no seria més que una misèria. Muta-
tis mutandis, la defensa del servei de les dones a 
les nostres comunitats i la necessitat d’aprofun-
dir-ne la dimensió ministerial formen una causa 
tan noble que li sobra el desprestigi de qui sigui, 
encara menys de sacerdots estrangers en servei al 
nostre bisbat. Pel qui té pressa, la causa de les do-
nes va lenta, però no tan coixa com per necessitar 
pròtesis de tanta mala qualitat. N’hi ha prou, com 
dius, d’estar atents als signes dels temps i escoltar 
l’Esperit. Escoltant l’Esperit, m’adono que el que 
importa per sobre d’aquests debats és que tu, jo i 
les dones som germans pels quals Crist va morir. 
És el gran ensenyament de sant Pau. Ja és un sig-
ne dels temps que aquesta rèplica es faci durant la 
setmana per la unitat dels cristians, que es clou-
rà el dia 25 de gener, festa de la conversió de sant 
Pau. Aquest apòstol insigne de la unitat ens llança 
un repte en nom de Déu, dient: “Aquí ja no hi ha 
grec ni jueu, circumcís ni incircumcís, bàrbar ni es-
cita, esclau ni lliure; només hi ha el Crist, que ho 
és tot i és en tots” (Col 3,11). Al teu parer, “enten-
dre el poble que se’ns encomana” és el repte major 
i els estrangers no estan a l’altura. És veritat. Te-
nen el repte d’entendre el poble i la seva llengua. 
Ajudem-los. Ets testimoni que, a la pastoral, hi pot 
haver mancances més greus. Al cap i a la fi, hi ha 
potser un repte major que se t’escapa i que a tots 
ens interpel·la: escoltar i entendre Déu, que és qui 
ens encomana aquest poble.

Joan Hakolimana,  Biblista i teòleg
Manresa

(Ve de la pàgina 21)
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L’empresa Girbau de Vic va presentar 
aquest dimecres un ERO d’extinció 
per a 76 dels seus 495 treballadors per 
tal de pal·liar la pèrdua de facturació 

respecte al 2019. El comitè d’empre-
sa, on és majoritari el sindicat CCOO 
però també compta amb membres de 
la Intersindical-CSC, rebutja del tot 

l’ERO i considera que es poden pren-
dre altres mesures per evitar aquests 
acomiadaments. És el primer ERO 
important després de la Covid-19.

Vic

Dolors Altarriba

L’empresa Girbau, de Vic, ha 
presentat un expedient de 
regulació d’ocupació (ERO) 
per acomiadar 76 dels seus 
495 treballadors adduint cau-
ses econòmiques, tècniques 
i organitzatives. El comitè 
d’empresa rebutja aquest 
ERO i ara s’obre un període 
de 30 dies per negociar-lo. La 
presidenta del comitè d’em-
presa, majoritari de CCOO, 
Sònia Domínguez, explica 
que l’afectació seria per a 73 
persones que treballen a Vic, 
una de la delegació de Bale-
ars, una de Canàries i una de 
Sevilla. D’entre el personal 
afectat, un 40% recau en els 
serveis administratius i un 
60% en el departament de 
producció. Per Domínguez, 
“hi ha altres opcions abans 
de fer fora gent però l’empre-
sa ha plantejat l’ERO abans 
que, per exemple, mesures 
de flexibilitat que fa temps 
que demanem”, diu, mentre 
afegeix que fa dos anys que 
el conveni està paralitzat “ja 
que va caducar el 2018 i des 
d’aleshores no hi ha hagut 
cap increment salarial”, tot 
i que “l’empresa ha tingut 
guanys”.

Des de la direcció de Gir-
bau s’ha explicat que es fa 
l’ERO perquè hi ha hagut un 
“significativa” baixada de la 
facturació arran dels efectes 
de la Covid-19. L’empresa ha 
fet dos ERTO durant l’any 
2020 –un per causa de força 
major i l’altre per qüestions 
productives–, però “hem vist 
que hi haurà un canvi estruc-
tural en el sector turístic, 
especialment en el subsector 
de les fires i convencions”, 
explica la directora general, 

Mercè Girbau. “La digita-
lització farà que els hotels 
perdin els clients d’aquest 
tipus d’events i no veiem 
la recuperació fins als anys 
2023 i 2024”, diu, tot i que 
sí que compten que hi pot 
haver una certa recuperació 
“potser d’aquí a un any”. 
Girbau afegeix que si fos per 
les necessitats actuals “l’ERO 
afectaria més gent” però que 
“com vam fer amb l’anterior 
crisi, estem buscant nous 
segments de mercat per com-

pensar la caiguda del sector 
turístic”.

Des del comitè no ho 
veuen igual i diuen que llui-
taran “per tirar enrere l’ERO 
o reduir al màxim aquesta 
afectació, ja que entenem 
que la situació és conjun-
tural”. Domínguez afegeix 
que “l’empresa ha tingut 
beneficis els darrers anys i 
s’ha beneficiat de les boni-
ficacions dels darrers dos 
ERTO presentats”, però “no 
volen parlar de cap mesura 

que no sigui un ERO”. CCOO 
afegeix que aquest expedient 
“obeeix a mesures preventi-
ves adreçades a retallar les 
condicions de la plantilla i a 
la intenció de l’empresa de 
purgar els treballadors que 
no han acceptat el xantatge 
de la direcció en el procés de 
negociació del conveni col-
lectiu”.

El grup Girbau, que inclou 
també l’empresa Shenguang 
Laundry Technology, amb 
seu a la Xina i de la qual ja 
té el 100% de les accions, va 
tancar l’any 2019 amb una 
facturació consolidada de 
188,2 milions d’euros, un 
9,2% més que l’any anterior, 
i uns bons índexs de com-
portament. Ara bé, els seus 
principals clients són del 
sector turístic, especialment 
els hotels, i a tot el món la 
caiguda ha estat important 
l’any 2020. “No ens agrada 
gens prendre aquesta decisió 
a la qual hem arribat després 
d’analitzar altres opcions”, 
explica Girbau, “però hi ha 
molts hotels tancats i hospi-
tals que destinen les seves 
inversions a aspectes més 
sanitaris que la bugaderia. 
Hem d’assegurar la viabilitat 
de l’empresa”, conclou. Al 
voltant d’un 80% dels clients 
de l’empresa són al sector de 
l’hoteleria i el turisme.

L’afectació de l’ERTO és 
per a l’empresa mare Girbau, 
SA, ja que a la Xina, amb una 
altra regulació laboral, ja 
s’han fet reestructuracions 
durant la pandèmia. Girbau, 
que el 2020 va arribar als 60 
anys, té fàbrica a França i 16 
filials a tot el món.

Vic/Ripoll

D.A.

Amb el vistiplau dels sindi-
cats i la patronal CEOE, el 
Ministeri de Treball allarga-
rà els ERTO per causa major 
per la Covid-19 fins al 31 
de maig, tot i que hi pot fer 
alguns canvis de les actuals 
condicions. La negociació 
per allargar-los depenia de la 
patronal, que demanava flexi-
bilitzar la possibilitat d’aco-
miadar durant els sis mesos 
posteriors a la finalització de 
l’expedient, però finalment 
ho ha acceptat. Les actuals 
ajudes a les empreses es 
mantindran amb un lleuger 
augment de la cobertura així 

com les prestacions per als 
treballadors segons el text 
rebut pels agents socials. El 
comptador a zero pel que fa a 
l’atur pels treballadors afec-
tats es manté. A Catalunya, 
fins al desembre hi havia 
172.735 persones afectades 
per aquest tipus d’expedients 
mentre que a Espanya eren 
755.613. Amb aquesta pròr-
roga aquests llocs de treball 
no es donen per perduts i es 
vol evitar que aquests ERTO 
es transformin en expedi-
ents d’acomiadament. Ara 
bé, continuen les queixes 
pels retards en el cobrament 
d’aquests ERTO per part del 
SEPE. Actualment es tarda 
fins a tres mesos per cobrar. 

D’altra banda, també s’ha 
arribat a un acord en la pròr-
roga de les mesures per als 
autònoms per allargar fins al 
31 de maig la protecció per 
cessament d’activitat per la 
Covid, que preveu l’accés a 
aquesta prestació i a l’exone-
ració del 100% de les quotes 
si tenen una caiguda d’acti-
vitat del 50% en el primer 
semestre del 2021 respecte 
al del 2019. També se suspèn 
la pujada de les cotitzacions 
fins al 31 de maig. 

Els ministeris de Treball i 
Seguretat Social portaran el 
text d’aquest acord al Con-
sell de Ministres del pròxim 
26 de gener per ser validat i 
publicat al BOE.

Girbau presenta un ERO per  
acomiadar 76 treballadors
L’empresa addueix una baixada “significativa” de la facturació i el comitè demana altres mesures

De gener a novembre del 2020 
107 persones van patir un ERO 
d’extinció a Osona i el Ripollès 

Vic/Ripoll

D.A. 

Segons les dades de l’Obser-
vatori del Treball de la Gene-
ralitat, de gener a novembre 
de l’any passat hi va haver 
quatre ERO (expedient de 
regulació d’ocupació) d’ex-
tinció a Osona i el Ripollès 
(dos a cada comarca), que 
van afectar respectivament 
55 i 47 persones. Al Moianès 
no n’hi va haver cap d’ex-
tinció. En total, però, n’hi 
va haver 2.249 a Osona que 
van afectar 18.628 persones. 
D’aquestes 15.563 van ser 
afectades per un ERO de sus-
pensió de contracte i 3.010 
per una reducció de jornada.

En el cas del Ripollès, el 
total d’ERO presentats és 
de 485, que afecten 2.509 
persones. D’aquestes, 2.166 
estan afectades per una sus-
pensió de contracte mentre 
que 296 tenen reducció de 
jornada. Al Moianès s’han 
presentat 157 ERO que afec-
ten 973 persones. D’aques-
tes, 840 tenen una suspensió 
de contracte i 133 una reduc-
ció de jornada.

A tot Catalunya, en aquests 
11 mesos es van presentar 
124.080 ERO, que van afectar 
un total d’1.008.800 perso-
nes. D’aquests, 192 van ser 
d’extinció afectant 6.930 
persones. Aquests sí que són 
llocs de treball perduts.  

Allarguen els ERTO fins al maig
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Els treballadors han penjat una pancarta demanant la retirada de l’ERO a la seu de l’empresa

Tant sindicats com la patronal han donat el vistiplau a la proposta 
del Ministeri de Treball d’allargar quatre mesos els ERTO per la Covid
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La Casa d’Oficis de Vic inicia el 
curs mantenint quota d’alumnes

Tot i la pandèmia, enguany hi tornen a participar 28 joves, repartits en tres mòduls diferenciats
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Sentis (a l’esquerra) amb alumnes del mòdul de cuina després d’acabar el plat del dia, saltejat de verdures amb pasta

Vic

Eloi Puigferrer

Un total de 28 joves d’en-
tre 16 i 30 anys participen 
enguany en un nou curs de la 
Casa d’Oficis de Vic. Aquest 
projecte, arrelat a la ciutat 
des de l’any 2000, està enca-
rat, principalment, a encami-
nar i especialitzar joves en 
diferents àmbits laborals, a 
més d’oferir-los un contrac-
te de pràctiques durant sis 
mesos en serveis municipals 
de l’Ajuntament de Vic. En 
l’edició d’aquest 2021 es 
mantenen els tres mòduls 
principals que ja han regit 
el projecte els darrers anys 
–cuina, manteniment i ani-
mació en el lleure–, però amb 
modificacions que els posen 
al dia i ofereixen una forma-
ció actual per a la trentena 
d’alumnes que hi participen.

“Considerem que es tracta 
d’un projecte molt rellevant, 
ja que en moltes ocasions 
ens hem trobat que són joves 
que no tenen molt clar cap on 
volen encaminar el seu futur, 
i a través de la Casa d’Oficis 
ho proven i, fins i tot, s’ani-
men a seguir estudiant”, 
explica Bet Piella, regidora de 
Promoció Econòmica, Ocupa-
ció i Comerç. La formació que 
reben els joves té una durada 
total de 10 mesos, dels quals 
quatre es destinen a una 
part més teòrica i la resta a 
“aplicar tota la matèria que 
han après amb un contracte 
de pràctiques i dins dels ser-
veis públics de la ciutat de 
Vic”, diu Piella. Però malgrat 
tenir un vessant més teò-
ric, aquest no és, ni de tros, 
tan magistral com sembla. 

“És cert que hi ha una part 
teòrica, com per exemple el 
coneixement dels aliments o 
les tècniques de cuina, però 
realment s’aprèn practicant, 

així que en realitat és un curs 
molt pràctic”, afirma Anscari 
Sentis, monitor del mòdul de 
cuina de la Casa d’Oficis. 

La Covid-19 no posa les 
coses fàcils a aquesta iniciati-
va, però de manera constant 
els impulsors i el consistori 
treballen per intentar mini-
mitzar els efectes de la pan-
dèmia. “Els darrers anys hem 
reduït la quantitat d’alumnes 
fins als 28, ja que anteri-
orment eren 30, però per 
evitar retallades i per poder 
assegurar que tots acabin 
trobant unes pràctiques ho 
hem hagut de retallar”, afir-
mava Helena Tañà, directora 
de la Casa d’Oficis. Malgrat 
haver hagut de fer aquest 
pas, els mòduls no s’han vist 
afectats pel que respecta a 
continguts. “Enguany hem 

afegit temes d’horticultura al 
mòdul de cuina, fet que ens 
permet ensenyar-los l’econo-
mia circular”, afirma Sentis, 
que afegeix que “es nota que 

els agrada, perquè tots venen 
amb moltes ganes”. I és que, 
en essència, aquesta oportu-
nitat pot decantar el futur 

laboral de tots i cada un dels 
alumnes. “Aquest any estem 
molt contents de com ha 
engegat, ja que hi ha hagut 
molts joves interessats i s’ha 
pogut escollir”, afirma Piella, 
que alhora afegeix que “la 
figura de l’aprenent s’ha per-
dut molt, i és un paper que 
molts instal·ladors i profes-
sionals de qualsevol dels tres 
sectors busquen. Amb aquest 
projecte mirem de recupe-
rar la figura dels aprenents, 
i les dades d’inserció en el 
món laboral demostren que 
la Casa d’Oficis funciona”, 
conclou la regidora de Pro-
moció Econòmica, Ocupació i 
Comerç de Vic.

Tres itineraris amb 
varietat de sortides 
professionals

Vic El curs acadèmic de la 
Casa d’Oficis va donar el 
tret de sortida a principis 
de mes amb tres mòduls 
diferenciats per oferir 
ensenyaments plurals als 
seus alumnes. Enguany, 
la novetat més important 
ha estat la incorporació 
de l’horticultura en l’iti-
nerari de cuina, que tam-
bé toca “ensenyaments 
de sala i com moure’s per 
no molestar a la cuina”, 
com explica Sentis, moni-
tor del mòdul, que comp-
ta amb vuit alumnes. Els 
altres dos itineraris, el de 
manteniment i el d’ani-
mació i lleure, compten 
amb 10 estudiants a 
cada un, i també tracten 
diferents temes. En el 
cas del manteniment, es 
treballen aspectes com 
la construcció, reparació 
o instal·lació de circuits 
elèctrics o d’aigua, men-
tre que en el d’animació 
els alumnes es formen 
per exercir com a moni-
tors de lleure o informa-
dors, per exemple. 

19:30
Teatre
Cinema
Comtal
Carrer
dels Pirineus, 8,
Ripoll
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Quan acabin la 
formació, tots els 
alumnes tindran 
un contracte de 

pràctiques

La Casa d’Oficis 
ofereix tres 

mòduls: cuina, 
manteniment  

i animació
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El supermercat Bonpreu repeteix 
com a més ben valorat per l’OCU

En un estudi que es fa cada quatre anys rep 85 punts. L’Esclat n’obté 84 i empata amb tres més

Les Masies de Voltregà

EL 9 NOU

El supermercat Bonpreu és 
el que obté millor puntuació 
pel que fa a la satisfacció per 
part dels clients, segons l’en-
questa que elabora cada qua-
tre anys l’OCU (Organització 
de Consumidors i Usuaris) i 
que inclou totes les cadenes 
de supermercats de l’Estat 
espanyol. És també el segon 
cop consecutiu que ocupa 
el primer lloc del rànquing. 
L’OCU ha fet informes sem-
blants els anys 2004, 2010 
i 2014, a més de l’actual. El 
2010 la cadena osonenca 
es va situar en segon lloc i 
a dos punts de diferència 
d’El Corte Inglés (83 i 81), 
mentre que el 2014 estava al 
capdavant tot i que aleshores 
hi havia menys aspectes a 
valorar i alguns eren dife-
rents amb una puntuació de 
80 punts. La llista del 2020 
valora 11 aspectes de cada 
supermercat: el confort inte-
rior com la llum o l’amplada, 
la facilitat per trobar els 
productes, la reposició a les 
prestatgeries, la facilitat per 
comprar tot al mateix local, 
la secció de carn fresca, la 
secció de fruites i verdures, 
els productes de marca prò-
pia, la disponibilitat de pro-

N
EU

S 
PÁ

EZ

Bonpreu 89 86 83 85 81 79 82 84 79 80 77 85

PlusFresc 83 84 83 82 82 83 80 84 85 79 73 84

BonÀrea 73 84 82 70 85 73 85 61 77 85 82 84

Esclat 90 85 85 87 84 81 79 87 72 79 72 84

Consum 83 80 80 81 77 75 77 81 77 79 77 82

Aldi 83 79 77 71 74 76 83 61 72 81 79 82

Costco 82 79 79 76 86 83 84 79 85 77 82

Hipercor 88 82 81 89 84 80 80 89 72 75 68 82

Alimerka 80 85 80 79 83 77 75 80 72 78 77 82

El Corte Inglés (supermercat) 85 79 80 87 85 81 79 86 64 77 68 81

Alcampo (hipermercat) 84 78 76 85 73 71 73 85 75 78 79 81

Lidl 79 76 71 70 71 73 82 58 72 82 80 80

Supercor 81 81 75 79 83 79 75 83 74 76 67 80

Ahorramas 77 80 78 76 80 77 74 74 77 76 74 80

Gadis 78 79 79 81 76 71 82 75 76 74 80

Froiz 77 80 76 75 86 73 76 79 77 79 74 80

Mercadona 83 80 77 77 70 79 82 54 71 80 76 80

Hiper Usera 80 78 78 77 77 76 84 71 77 77 80

Alcampo (supermercat) 81 77 73 80 72 76 72 80 70 76 75 79

E. Leclerc 84 76 73 83 76 73 71 82 74 78 73 79

Font: OCU (Organització de 
Consumidors i Usuaris) Co
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Satisfacció amb els 
diferents aspectes dels 
supermercats per part 
dels clients

Un edifici 
emblemàtic de 
Terrassa, primera 
obertura de l’any
Terrassa Amb la pre-
sència de l’alcalde de 
Terrassa, Jordi Ballart i el 
president i director gene-
ral del Grup Bon Preu, 
Joan Font, entre d’altres, 
la setmana passada es 
va fer la primera ober-
tura d’aquest any d’un 
establiment del grup. Es 
tracta d’un Bonpreu que 
està situat a l’antic Saló 
Imperial de Terrassa, un 
edifici emblemàtic. Té 
una superfície de vendes 
de 1.131 metres quadrats, 
38 places d’aparcament i 
hi treballen 41 persones. 
El Grup Bon Preu, que 
l’any passat va augmentar 
en un 12% la seva planta 
comercial, hi ha invertit 
5,1 milions d’euros.

ductes d’altres marques, el 
temps d’espera a les caixes, 
els preus dels productes de 
marca pròpia i els preus en 
general. Sumant la puntua-
ció de tots aquests barems, 
els supermercats Bonpreu 
obtenen una qualificació de 

85 punts, un per sobre dels 
que tenen les cadenes de 
Plus-Fresc, bonÀrea i dels 
hipermercats Esclat, tots tres 
amb 84 punts.   

Al quadre adjunt hi ha les 
classificacions dels primers 
20 establiments en millor 

grau de satisfacció, però 
l’OCU n’ha valorat 18 més i 
la més baixa la té Supersol, 
amb 73 punts. El qüestionari 
es va fer el juliol de l’any 
passat i es van obtenir 5.825 
respostes. Aquesta enquesta 
completa la que fa cada any 
sobre en quin supermercat 
són més barats o cars els 
mateixos productes. Així, 
tant Bonpreu com Esclat se 
situen en la franja alta de 
preus, “i tot i que els preus 
són importants, els clients 
valoren altres serveis”, 
segons l’OCU. De fet, dels 
quatre primers del rànquing, 
només bonÀrea obté la 
millor puntuació en preus 
tant de marques pròpies com 
d’altres. Tant Bonpreu com 
Esclat tenen la millor puntu-
ació de tota la llista pel que 
fa al confort interior.

Segons aquesta enques-
ta, de mitjana es deixen 76 
euros en cada compra. La 
gent valora molt la proximi-
tat del supermercat a l’hora 
d’anar a comprar i, amb la 
pandèmia, almenys un cop 
al mes es fa la compra per 
internet. La higiene (del 
personal i la desinfecció de 
l’espai) i els horaris d’ober-
tura és de les coses que els 
usuaris més valoren en tots 
els supermercats. 

Regal als clients 
de la nova divisió 
d’energia amb 
cotxe elèctric 
Les Masies de Voltregà 

Per tal d’impulsar la 
nova divisió d’energia de 
l’empresa, BonpreuEsclat 
Energia, es farà un regal 
de 50 euros als clients 
d’aquesta divisió que tin-
guin un vehicle elèctric o 
híbrid endollable elèctric 
en l’àmbit particular, s’hi 
facin una foto i l’envi-
ïn a l’adreça que poden 
trobar a la web del grup. 
S’hi inclou cotxe, moto, 
bicicleta o patinet i és una 
manera d’incentivar-ne 
l’ús . Actualment el Grup 
Bon Preu ja disposa de 44 
carregadors d’electricitat 
propis ubicats on hi ha els 
seus centres comercials i 
treballa en un “ambiciós 
pla d’expansió d’aquests”. 

Some va superar 
els 40 milions de 
vendes el 2019

Sant Quirze de Besora 

L’empresa del sector metal-
lúrgic Some va tancar l’any 
2019 amb una facturació 
de 40.772.551,14 euros, el 
que representa un 8,14% 
més que l’any anterior, que 
va facturar poc més de 36,9 
milions d’euros, i la millor 
facturació des del 2015. Els 
beneficis van ser de 741.769 
euros. L’any 2020 i davant les 
afectacions de la Covid-19, 
l’empresa va aplicar, durant 
l’estat d’alarma, un ERTO i 
va reajustar la plantilla entre 
els treballadors temporals 
alhora que va demanar un 
crèdit de 3,4 milions d’euros 
en previsió de la baixada de 
demandes, segons explica a 
l’informe de gestió de la seva 
auditoria. L’empresa, que 
forma grup amb Matrix de 
Ripoll i una filial a Polònia, 
comptava tancar el 2020 amb 
beneficis i sense reduir plan-
tilla.  

Les vendes de la 
IGP Llonganissa 
de Vic creixen 
un 7% el 2020

Vic

EL 9 NOU

Tot i la pandèmia per la 
Covid-19, la llonganissa amb 
indicació geogràfica d’origen 
(IGP) de Vic va augmentar 
la seva producció i venda en 
un 7% l’any 2020 respecte a 
l’any anterior. En total se’n 
van fabricar 183.532 quilos, 
mentre que el 2019 van ser 
171.408. Destaca l’augment 
dels llescats en sobres amb 
un increment del 68% i 
354.790 unitats comercialit-
zades, mentre que el produc-
tes destinat a lliure servei, 
en peces unitàries d’uns 200 
grams aproximadament, ha 
crescut un 2% amb 363.511 
unitats. El que ha baixat és el 
producte destinat a la venda 
al tall, en un 18%. Des del 
Consell Regulador de la IGP 
Llonganissa de Vic es consi-
deren aquestes dades “molt 
positives” i confirmen la ten-
dència de nous formats als 
últims anys “que demanen 
els consumidors”. La regu-
lació comporta que s’elabori 
amb carns magres de porc 
seleccionades, sal i pebre 
negre.

Actualment formen part 
d’aquest Consell les empre-
ses Casa Riera Ordeix, Embo-
tits Salgot, Sucesores de J. 
Pont, Splendid Foods (marca 
Can Duran), Embotits Caso-
lans Ca la Glòria (marca Casa 
Oms) i Embutidos Solá.
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L’escorxador 
del Ripollès 
necessita un 
pla de xoc de 
200.000 euros

Ripoll

EL 9 NOU

L’escorxador comarcal del 
Ripollès ha calculat que 
necessita una inversió de 
200.000 euros per posar-se 
al dia i garantir la viabili-
tat d’un servei “essencial”, 
segons ha explicat la presi-
denta i regidora de Promoció 
Econòmica de Ripoll, Manoli 
Vega, a l’ACN. L’escorxador 
ja ha fet una ampliació de 
capital de 60.000 euros i 
impulsa que siguin els muni-
cipis de la comarca els qui 
en tinguin totes les accions 
perquè això ha de permetre 
obtenir subvencions. Per 
ara, se n’ha demanat una de 
10.000 euros al DARP en el 
marc dels ajuts a petits escor-
xadors.

De moment, però, només 
formen part de l’accionariat 
6 dels 19 municipis de la 
comarca, que hi participen 
en funció de les explotacions 
que tenen al municipi. Ara, 
se’ls ha fet arribar una carta 
amb els imports estimats per 
la compra d’accions per cada 
ajuntament que en vulgui 
formar part. Vega considera 
que sense l’escorxador “es 
posarien en perill moltes 
petites explotacions i ara cal 
apostar-hi més que mai” per 
posar en valor els productes 
del Ripollès i reactivar l’eco-
nomia en plena pandèmia.

La darrera inversió, la 
construcció d’una depurado-
ra, es va fer el 2011. Durant 
l’any 2020 s’hi van fer un 
total de 10.581 sacrificis 
–5.696 d’oví, 2.893 de porcí, 
1.205 de boví, 762 de cabrum 
i 25 d’equí–. Això represen-
ta un 11% menys que l’any 
anterior, quan es van sacrifi-
car 11.881 caps de bestiar. 

Vigilant les vaques des del cel
L’empresa de drons Exodronics, del Hub Mas Vinyoles de Sant Pere, i la Federació de 
Vaca Bruna dels Pirineus treballen en un sistema de vigilància de ramats amb dron

Sant Pere de Torelló

D.A.

En moltes zones de 
Catalunya hi ha ramats de 
vaques que pasturen per la 
muntanya. És el cas, sobre-
tot, de les de la raça autòc-
tona bruna dels Pirineus. 
La federació que agrupa les 
associacions comarcals de 
la raça bruna dels Pirineus, 
Februpi, i l’empresa Exodro-
nics, sorgida del Hub Mas 
Vinyoles de Sant Pere de 
Torelló i que té com a part-
ner Catuav de Moià, han fet 
una prova pilot per valorar la 
funció d’un dron en la vigi-
lància de les vaques mentre 
estan pasturant. El gerent de 
Februpi, Martí Orriols, expli-
ca que actualment el control 
del bestiar a la muntanya, 
“on hi està al voltant de set 
mesos”, es fa amb uns collars 
electrònics que porten una 
bateria col·locats en una part 
del ramat “perquè posar-ho a 
cada animal seria molt car”. 
Aquest dispositiu té un cost 
de manteniment mensual i 
el canvi de les “bateries s’ha 
de fer molt sovint”. Un rama-
der visita el ramat un cop a 

la setmana, però ni una ni 
l’altra opció “són suficients si 
es perd un animal o li passa 
alguna cosa”. 

Amb la prova pilot que s’ha 
fet amb un dron es podria 
tenir tota la informació 
al moment “i a un millor 
cost”, diu Orriols, L’empresa 
Exodronics va fer a finals 
de l’any passat unes proves 
amb un dron convencional 
d’hèlixs o multicòpter i amb 
un d’ala fixa o planejament i 
combinat amb les solucions 
informàtiques de localització 
i recompte. El resultat va ser 
“molt positiu”, perquè en el 
cas d’observar alguna ano-
malia en el bestiar o alguna 
baixa s’avisa directament al 
telèfon mòbil del ramader, 
que “s’hi pot acostar”. A més, 
el dron pot identificar cada 
animal pel seu número.

Com explica Jordi Crespo, 
responsable d’Exodronics, 
les proves “han permès veu-
re les noves possibilitats 
que s’obren als ramaders 
per millorar la gestió de 
la ramaderia extensiva”. A 
més de l’estalvi de temps i 
costos disposen d’un “enllaç 
de vídeo en temps real per 

Responsables d’Exodronics i membres de la Fefric veient el dron funcionant Imatge del que pot captar la càmera del dron. Detecta cada animal

monitoritzar els ramats i el 
territori” i la informació que 
aconsegueixen “a través de 
les eines de postprocessat 
informàtic de les imatges 
tèrmiques és molt rica”. A 
partir d’ara, l’empresa treba-
lla en un software complet 
i adequat a les necessitats 

dels ramaders que porten 
unes bateries de més llarga 
durada. La vigilància amb 
drons, sobretot els d’ala 
fixa o planejament, que 
tenen més autonomia, tam-
bé permet la programació 
d’aquests. “Així, es pot pro-
gramar perquè s’engegui a 
una hora concreta, faci el vol 
de reconeixement i torni al 
seu lloc”, explica Orriols, que 
ho veu com una bona solució 
“sempre que el preu sigui 
raonable”. En tot cas, Februpi 
es faria càrrec d’un tècnic de 
vol, “que és necessari” per tal 
que pugui treballar per a tots 
els ramaders que adquireixin 
el dron. 

Seria un pas més per a una 
millor eficiència i estalvi 
en la gestió de les pastu-
res i per la tranquil·litat 
del ramader, sobretot pel 
que fa a la reducció de les 
baixes. Februpi aglutina 
set associacions comarcals 
situades a les comarques 
de l’Alta Ribagorça, l’Alt 
Urgell, el Berguedà-Osona, 
la Cerdanya, el Ripollès, el 
Pallars Jussà i el Pallars Sobi-
rà i té un centre de testatge a 
Bellestar (Alt Urgell).

Solucions reals des 
d’una empresa jove

Sant Pere de Torelló 

Exodronics va néixer el 
novembre del 2019 de la 
mà de Catuav, empresa 
pionera en el desenvolupa-
ment de drons a Catalunya, 
i el Hub Mas Vinyoles, 
que impulsa la inversió en 
noves empreses del sector 
tecnològic i verd. Pensats 
per treballar en tots els 
sectors econòmics, compta 
amb el model Exo C2L i en 
desenvolupa variants. I no 
només per anar per l’aire. 
L’empresa va presentar fa 
un mes a l’illa de Lanzaro-
te un nou aparell, un dron 
no tripulat per al rescat 
aquàtic de persones.

Llotja de Bellpuig (18-1-21)

CONILL: 1,90 (=)
POLLASTRE VIU: 0,96 (+0,11) – 1,23 (+0,14)
POLLASTRE SACRIFICAT: 1,63 (+0.16) – 1,98 (+0,19) 
OUS: xl: 1,26 - l: 0,75 - m: 0,68 - s: 0,51
GALLINA LLEUGERA: 0,06-0,08 (=) 
GALLINA SEMIPESADA: 0,25 / 0,26 / 0,27 (=)
GALLINA PESADA: 0,15 (=)
GALL: 0,03 (=)
ESTRUÇ: S/C

Llotja de Vic (15-1-21) 

PORC: 1,461 / 1,473 (=)
GARRINS RAÇA: recollida: 26 / 28 (-5)
PARTIDA GRAN: 62 / 63,50 (+2,00)
ANOLLS (des de 351 kg): 3,79/3,65/3,43/ 3,14 (+0,04)
VEDELLS (fins a 350 kg): 3,84/3,66/3,48 /3,23 (+0,04)
FRISONS (+ de 211 kg): 3,24/ 3,16 / 1,90 (+0,04)

FRISONS (fins a 210 kg): 3,05 / 2,95 / 1,45 (+0,04)
VEDELLA (261/300 kg): 3,97/3,83/3,72/3,40/2,71 (+0,03)
VEDELLA (221/260 kg): 4,03/3,87/3,76/3,49/2,70 (+0,03)
VEDELLA(180/220 kg):4,08/3,88/3,77/3,49(=)/2,72 (+0,03)
VACA: 3,10 / 2,90 / 2,65 / 2,10/ 1,55 / 1,35 (=)
FRISÓ: 30 / 80 (=) 
ENCREUAT: 95 / 210 (=)
TÒFONA NEGRA: 100-220   

Mercolleida (15-1-21)

PORC VIU selecte: 1,108 (=) 
LLETÓ 20 kg: 38,50 (+1,50)   
XAI (23 a 25 kg): 3,42 (=)  
XAI (25 a 27 kg): 3,27 (=)  
OVELLA DE VIDA: 75 /u (=)  
BLAT PINSO: 238 (+14)
BLAT PA: 250 (+19)
MORESC: 231 (+16)

ORDI LLEIDA: 208 (+12)   
COLZA: 400 (=)

Llotja de Barcelona (19-1-21)

GARROFA: 140/t (=)
GARROFA FARINA: 130/t (=)
SOJA PAÍS: 497/t (+8)
MORESC UE: 240/t (+13)
BLAT: 248/t (+14)
ORDI PAÍS: 215/t (+8) 
FARINA DE PEIX: 1.050/t (+20)
GIRA-SOL: 330/t (+13)
MILL: 410/t (=)
COLZA: 340/t (+18)
SORGO: 232/t (+6)

Grans del Lluçanès (8-1-21)

GRA DE COLZA: 360,50 (+1,75)
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Deu apostes per la creativitat
La Beca Ciutat de Vic manté l’objectiu de donar suport a nous projectes artístics 

Vic

Jordi Vilarrodà

La periodicitat no ha estat 
anual, com es volia inicial-
ment, però la Beca Ciutat de 
Vic a la creació artística ha 
sobreviscut a totes les crisis 
i ha mantingut l’aposta de 
l’Ajuntament per ajudar 
els projectes culturals més 
arriscats. Es va instituir l’any 
2006 i enguany se’n convoca 
la desena edició, que aquest 
dimecres es presentava a 
l’escenari de L’Atlàntida. 
L’alcaldessa, Anna Erra, la 
qualificava com una mostra 
“del suport que volem donar 
al món cultural i de l’impuls 
a nous talents”. 

La convocatòria de la dese-
na edició va amb retard, i per 
això els terminis seran més 
accelerats. Es farà oficial la 
setmana vinent, amb el ter-
mini d’un mes per presentar 
els projectes. Per l’abril es 
coneixerà la resolució del 
jurat i el projecte guanya-
dor haurà d’estar acabat pel 
novembre. La dotació es 
manté en 6.000 euros, la mei-
tat dels quals s’entreguen 
en el moment de guanyar la 
beca i l’altra meitat, quan es 
presenta el treball. La Beca 
Ciutat de Vic està oberta a 
tots els àmbits: arts escèni-
ques i música, arts visuals i 
audiovisuals, cultura popular 
i tradicional, i també video-
jocs i multimèdia. A l’hora de 
valorar les candidatures, s’hi 
incorporen l’impacte social 
i la perspectiva de gènere” , 
explica la regidora Susagna 
Roura. 

La trajectòria de la Beca 
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Un ‘videowalk’ per L’Atlàntida
Vic Helena Cánovas, de Tona, i Alba Font, 
de Centelles, guanyadores de l’anterior 
edició de la Beca Ciutat de Vic, van avançar 
dimecres un tast del projecte que han dut a 
terme i que s’ha adaptat als entrebancs que 
ha suposat la pandèmia. La seva idea inicial 
era la de fer un híbrid entre l’experiència real 
i la virtual, que en la nostra vida quotidiana 
sovint es fonen en una de sola: públic des-
plaçant-se per un espai físic i interactuant 
amb pantalles on les dues creadores havien 
de proposar el diàleg entre les dues realitats. 
Quan va sobrevenir la pandèmia van intentar 
tirar-ho endavant, però “ens trobàvem amb 
una paret que no podíem travessar”, deia la 
centellenca Alba Font dimecres. Llavors van 
decidir “fer una cosa diferent del tot, abans 

que sacrificar coses que consideràvem essen-
cials”. I del replantejament en va sortir la 
idea d’un videowalk, un recorregut per L’At-
làntida mostrant la seva realitat d’abans amb 
públic i l’actual d’un espai sovint molt més 
buit. “D’alguna manera volem dir tornarem”, 
explicava Helena Cánovas, que va intervenir 
en connexió des de Colònia (Alemanya), on 
actualment resideix. A part del treball realit-
zat, que es mostrarà aviat en la seva integri-
tat a través de la Sala 4 de L’Atlàntida –l’espai 
on es presenten creacions en línia–, no es 
descarta fer una acció presencial en format 
de performance quan les circumstàncies ho 
permetin. A la fotografia, en primer terme, 
Alba Font amb Susagna Roura, Anna Erra, 
Ramon Ferrer i Helena Cánovas intervenint 
des de la pantalla. 

Ciutat de Vic en les seves 
nou edicions mostra la predi-
lecció dels jurats pel risc i la 
innovació. Des de la primera 

edició que va guanyar Toni 
Ferron amb “Brainstorming/ 
laboratori”, que treia imat-
ges de context i provocava la 

sorpresa de l’espectador, fins 
a “Espai sense títol”, que a la 
novena edició va premiar un 
projecte que jugava amb la 

La Beca Ciutat de Vic a la creació ar-
tística arriba a la desena edició, que 
s’acaba de convocar i que s’entregarà 
aquest mateix any. L’Ajuntament de 

Vic ha mantingut l’aposta per ajudar 
a fer possibles nous projectes cultu-
rals. El curtmetratge ‘Ventre blanc’ o 
el documental ‘Operació globus’ han 

estat fruits molt visibles d’aquesta 
beca, que també vol ajudar a fer emer-
gir nous talents. En el seu moment, va 
premiar també Irene Solà. 

doble realitat offlina i online, 
abans que això es convertís 
en part de la nostra realitat 
quotidiana. Alguns premis 
han donat peu a treballs que 
han tingut ressò, com la pel-
lícula Ventre blanc, on Jordi 
Crusats i Jordi Lara va partir 
de la cultura popular de Vic 
per crear un curtmetratge 
atrevit en el concepte i l’es-
tètica. O com el documental 
Operació globus, d’Ariadna 
Seuba, que va rescatar de 
l’oblit l’intent d’un grup de 
joves vigatans de fer la volta 
al món en un camió Pegaso 

a mitjans dels anys 70. Una 
altra edició del premi va per-
metre que es comencés a par-
lar d’una jove de Malla que 
no coneixia fronteres entre 
llenguatges artístics, de nom 
Irene Solà, que la va guanyar 
al costat de Toni Sadurní, 
amb “Vic-Berlin-Reykjavic”, 
un projecte que mostrava la 
realitat d’una generació de 
creadors que ja vivia treba-
llant des de llocs diversos 
d’Europa. 

Una ‘tradició’ que 
venia de l’ajut a 
Miquel Martí i Pol
Vic A finals de 2006, el 
govern municipal d’àm-
plia coalició que presidia 
l’alcalde Josep M. Vila 
d’Abadal, en el seu primer 
mandat, va presentar el 
projecte de la Beca Ciutat 
de Vic. Ho van fer el lla-
vors regidor de Cultura, 
Jaume Puig, i el també 
regidor Xavier Torna-
foch. Van dir que la beca 
recollia una herència: la 
de quan l’alcalde Ramon 
Montanyà, als anys 80, va 
fer que l’Ajuntament de 
Vic concedís una pensió al 
poeta Miquel Martí i Pol. 

Manlleu celebrarà els 40 anys de l’Escola de Música
Manlleu L’Escola Municipal de Música de Manlleu celebrarà al llarg d’aquest 
any els seus 40 anys de vida, una commemoració que comença més tard del que 
s’hauria volgut a causa de la pandèmia, però que ho farà coincidint amb un regal 
d’aniversari: el ple de l’Ajuntament de Manlleu aprovarà aquest mes una inver-
sió de 850.000 euros per a les noves instal·lacions del centre, al mateix edifici de 
Can Puget on actualment ja està ubicada però en un espai insuficient. Així ho 
va anunciar dimarts l’alcalde de Manlleu, Àlex Garrido, en la presentació dels 
actes dels 40 anys. “Som un centre de referència més enllà de Manlleu, i la prova 
són els alumnes que tenim d’altres poblacions”, va dir Garrido. Les activitats van 
començar fa uns dies amb la difusió d’un enregistrament en vídeo d’una peça 
composta per Jordi Domènech i interpretada pels professors, amb referències 
a músiques tradicionals de Manlleu. Laura Castany, directora de l’escola, creu 
que el secret de l’èxit està, justament, “en la formació dels nostres professors, 
de la qual estem molt orgullosos, igual que dels alumnes que han anat creixent, 
alguns dels quals ja són professors”. Aplegar professors dispersos i ajuntar-los 
a Manlleu és un dels projectes per aquest any, segons va explicar el professor 
Quim Salinas. A la fotografia, Salinas, Castany i Garrido amb la pancarta i el logo 
escollit per concurs, realitzat per Anna Navarro, en un balcó de Can Puget.
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Els Teatrets d’Osona 
inicien la temporada   
des de Sant Hipòlit

Sant Hipòlit de Voltregà 

La faula de l’esquirol, de la 
companyia La Baldufa, obrirà 
la temporada dels Teatrets 
d’Osona aquest diumenge al 
teatre de Sant Hipòlit (6 tar-
da). Aquest espectacle mul-
tidisciplinari i per a públic 
familiar, on la música hi té 
un paper destacat i es basa en 
l’univers de les faules en què 
els animals exemplifiquen 
comportaments humans, 
serà el primer que fan els 
Teatrets d’Osona després de 
la pausa de Nadal. 

‘La dona del 600’, 
amb repartiment de 
luxe, a L’Atlàntida

Vic Tres grans noms de l’es-
cena catalana –Mercè Sam-
pietro, Àngels Gonyalons i 
Jordi Banacolocha– encapça-
len el repartiment de La dona 
del 600, una comèdia de Pere 
Riera que arriba aquest dis-
sabte a L’Atlàntida en la que 
serà, finalment, la primera 
representació que s’hi podrà 
fer en la segona meitat de la 
temporada. De les dues ses-
sions previstes inicialment, 
a les 5 de la tarda i a les 8 
del vespre, només es farà la 
primera. 

‘Els Brugarol’, de 
Ramon Madaula,  
al Teatre Cirvianum

Torelló Ramon Madaula 
protagonitza i dirigeix l’obra 
Els Brugarol, de la qual ell 
mateix és autor, i que aquest 
diumenge (6 tarda) es podrà 
veure al Teatre Cirvianum de 
Torelló. El seu nebot Jaume 
Madaula i Júlia Truyol com-
pleten el repartiment de 
l’obra, que va rebre el Premi 
Recull de 2020 i que plante-
ja amb humor un conflicte 
generacional quan la filla 
d’una família burgesa es vol 
canviar l’ordre dels cognoms. 

Òpera enmig de la nevada
Jordi Domènech va estrenar ‘Marie’ al Teatro Real de Madrid els dies del ‘Filomena’

Tavèrnoles

Jordi Vilarrodà

El contratenor Jordi Domè-
nech tornava dilluns passat a 
casa seva, a Tavèrnoles, des-
prés d’haver viscut a Madrid 
una de les representacions 
operístiques més acciden-
tades de la seva trajectòria. 
A l’emoció per la que havia 
de ser l’estrena d’una òpera 
contemporània, Marie, en un 
escenari com el del Teatro 
Real s’hi va afegir la inespe-
rada aparició del temporal 
Filomena, que va fer endar-
rerir l’estrena enmig del caos 
de la capital d’Espanya. Va 
ser, finalment, un dels pri-
mers espectacles que s’hi van 
poder fer quan la ciutat va 
recuperar una mica el pols. 

El cantant manlleuenc era 
un dels protagonistes de 
Marie, una òpera contempo-
rània del compositor Germán 
Alonso amb libreto de Lola 
Blasco, Premio Nacional 
de Literatura Dramática 
de 2016. Tractant-se d’una 
estrena, i en les circumstàn-
cies actuals, s’havia assegu-
rat poder-la portar a terme 
amb un doble repartiment en 
els papers protagonistes. Per 
una part, ell amb la soprano 
Valentina Coladonato i per 
una altra, Xavier Sabata amb 
Nicola Beller. “Es van voler 
assegurar per si hi hagués 
un positiu de coronavirus”, 
explica Domènech, que des 
de finals d’octubre preparava 
el paper. 

Al desembre van començar 
els assajos a Madrid i tot va 
anar bé des del punt de vista 
sanitari. “No t’ho acabes de 
creure, en qualsevol moment 
pensava que passaria alguna 
cosa i s’hauria de suspen-
dre”. Ni músics, ni cantants 
ni ningú de l’equip que fa 
possible una òpera no es va 
posar malalt. Però el dia 8 de 

gener, la vigília de l’estrena, 
va ser el de la gran nevada 
a Madrid i el caos absolut. 
“Alguns dels músics van 
quedar encallats a la carre-
tera, el transport públic no 
funcionava excepte el metro 
i no va haver-hi més remei 
que ajornar-ho. Domènech 

ho va viure des de l’hotel on 
s’allotjava i on va quedar tan-
cat (“era impossible treure el 
cotxe del pàrquing”), mentre 
es fixava una nova data per al 
dia 12 de gener. “La neu es va 
glaçar de seguida, veia des de 
l’hotel els cotxes que intenta-
ven circular i patinaven”. El 
caos va ser total, amb la curi-
ositat de veure un Madrid 
insòlit. “A Osona, hem tingut 

nevades com aquesta però 
allà no”. 

Finalment, Marie es 
va estrenar el dia 12 de 
gener. Xavier Sabata i Jordi 
Domènech es van alternar 
en les representacions, que 
de moment són les úniques 
previstes. “És una òpera de 
petit format que hauria anat 
molt bé per fer gira, hi havia 
la sensació que s’havia de fer, 
però de moment se n’ha anat 
a l’aigua”. Marie parteix de la 
coneguda obra teatral Woy-
cek, del dramaturg alemany 
Georg Buchner, però es fixa 
en el personatge de Marie, 
la dona amb qui conviu el 
soldat Woyzeck i que mor 
assassinada per ell. “Més que 
explicar una història, l’obser-
va des de diferents punts de 
vista, els de les persones que 
l’han envoltat en diferents 
moments de la seva vida”. Un 
espectacle que, de moment, 
haurà quedat en unes poques 
sessions enmig d’un Madrid 
nevat. 
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Jordi Domènech i Valentina Coladonato, en una escena de l’òpera ‘Marie’, producció del Teatro Real i Teatro de la Abadía

“Els músics ens 
trucaven que 

estaven encallats 
a la carretera”

“No cobrem pels 
assajos: si no 
cantes no cobres”
Tavèrnoles Si l’òpera 
Marie no s’hagués estre-
nat, Jordi Domènech no 
hauria vist ni un euro. 
Fora del sector es coneix 
poc un fet que il·lustra la 
precarietat d’aquests artis-
tes: “Fem la inversió dels 
assajos sense cobrar, fins 
al dia de l’estrena estàs 
pendent: en cas d’ajorna-
ment no cobres”, explica 
Domènech. I no és un 
detall sense importància, 
després d’un any en què 
els concerts han estat molt 
escassos. Aquest 2021, té 
en perspectiva participar 
en la producció L’empera-
driu del paral·lel, al TNC, 
que dirigirà Xavier Albertí 
i que serà el seu comiat 
també al capdavant del 
teatre. 

Culmina un projecte de Ramon d’Abadal

Al cap de cent anys

Vic/Barcelona

EL 9 NOU

La publicació del volum 
corresponent als comtats 
d’Urgell, Cerdanya i Berga, 
per part de l’Institut d’Estu-
dis Catalans (IEC), ha culmi-
nat la col·lecció “Catalunya 
Carolíngia”, un projecte de 
recerca iniciat ara fa exacta-
ment cent anys per l’histori-
ador vigatà Ramon d’Abadal, 
que recentment ha estat tam-

bé homenatjat amb motiu 
dels 50 anys de la seva mort. 
El seu objectiu era editar 
tota la documentació histò-
rica produïda a Catalunya en 
l’època carolíngia, entre els 
segles VIII i X. 

La col·lecció completa 
consta de vuit volums. 
Aquest darrer ha estat a 
càrrec d’un altre historiador 
vigatà, Ramon Ordeig, que 
ha publicat o donat notícia 
d’un total de 908 documents. L’historiador Ramon d’Abadal
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Torelló

Jordi Vilarrodà

Més de dues-centes persones 
ja tenen un abonament per 
veure totes les pel·lícules 
que competeixen en el 38è 
Festival BBVA de Cinema de 
Muntanya de Torelló, que 
comença aquest divendres. 
Però a diferència del que 
és habitual no ho faran des 
d’una butaca del Teatre Cir-
vianum o del Casal sinó des 
de casa, a través de la plata-
forma en línia que el mateix 
festival ha creat. Només la 
cerimònia d’obertura, aquest 
divendres, tindrà lloc a l’es-
cenari tradicional, igual que 
la de cloenda i algunes activi-
tats paral·leles. El cinema i la 
muntanya hi són, però des de 
les pantalles de casa.

La incertesa de la situació 
derivada de la Covid-19 va 
fer que l’organització ja es 
plantegés un pla B. “A l’estiu 
hi vam començar a pensar, la 
feina més important era triar 
una plataforma que garantís 
poder veure el festival en 
condicions”, explica el seu 
director, Joan Salarich. De 
les 126 pel·lícules presenta-
des se’n van escollir 36, un 
nombre inferior al d’altres 
anys. Davant de la impossi-
bilitat de dur a terme el fes-
tival en les dates habituals, 
el novembre, es va ajornar i 
replantejar en un format que 
no depengués dels canvis en 
les normatives sanitàries. 

Les produccions van ser 
rodades, majoritàriament, 
durant l’any 2019 i, per tant, 
no es van veure afectades per 
la pandèmia. La majoria con-
tinuen essent europees, però 
mai no s’havien rebut pro-

Alaska, Patagònia... i ara Tibet
Torelló Els dos anys anteriors, Alaska i la 
Patagònia han estat els llocs del món con-
vidats al festival de Torelló, als quals s’han 
dedicat algunes de les activitats paral·leles. 
Enguany és el Tibet. Aquest divendres el 
festival s’obre amb un espectacle, El Tibet. 
Terra de neus, terra de déus (2/4 de 8 vespre), 
que comptarà amb la participació de cinc 
experts que parlaren del país de l’Himàlaia. 
Seran Josep Lluís Alay, director de l’Obser-
vatori del Tibet i la Casa Àsia de Barcelona; 
el periodista Toni Arbonés (Els viatgers de 
la gran anaconda); l’alpinista Núria Bala-
gué; el crític de cinema Quim Casas, i el 
lama Thutbten Wangchen, membre del 

Parlament tibetà a l’exili, en una sessió pre-
sentada per la periodista torellonenca Nati 
Adell. El públic hi podrà accedir, amb les 
limitacions d’aforament degudes, i l’endemà 
es podrà veure també als canals en línia del 
festival. L’artista ripollès Eudald Alabau va 
rebre també l’encàrrec del festival de fer 
un mandala tibetà al foyer del Cirvianum. 
Durant dos dies d’aquesta setmana l’ha 
preparat amb el suport de Lídia Gilabert (a 
la fotografia). “Hi he plasmat rius, camins 
i muntanyes, símbols representatius dels 
temes que es tractaran durant el festival”, 
explica l’artista. Quan aquest s’acabi, com 
mana la tradició tibetana, el mandala de sor-
ra es desfarà. 
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postes de tants altres llocs 
del món: Armènia, Colòmbia, 
Panamà, Egipte o Austràlia, 
llocs poc habituals. “Tracten 
tots els temes que tenen a 
veure amb el festival, però 
igual que els últims anys 
hem donat importància als 
que reflecteixen la cultura 

de la muntanya, no només 
les gestes esportives”, explica 
Salarich. Caldrà estar atents 
a noms ja coneguts com 
l’australià Michael Dillon, 
el realitzador de la mítica 
Everest-Sea to Summit (1992) 
que ja va guanyar el Gran 
Premi Vila de Torelló i que 

enguany torna amb Ocean to 
Sky, reconstruint el viatge 
que va fer Edmund Hillay, 
el conqueridor de l’Everest, 
remuntant el riu Ganges des 
de la desembocadura fins als 
peus de l’Himàlaia. O també 
l’eslovac Pavol Barabas, que 
torna amb dues pel·lícules: 

Veure la muntanya des de casa
El 38è Festival BBVA de Cinema de Muntanya s’obre aquest divendres al Teatre Cirvianum.
Les projeccions es faran en una plataforma digital que compta amb més de 200 abonats

Everest. The Hard Way, un 
ascens al cim del món per la 
ruta més difícil, i Salto Is The 
King, amb espectaculars des-
censos de les cascades més 
altes del món. La dona pren 
cada vegada més protagonis-
me en el cine de muntanya. 
La directora polonesa Eliza 
Kubarska porta The Wall Of 
Shadows, la història de Nada 
Sherpa i la seva dona Jom-
doe, que s’enrolen en una 
expedició per pagar estudis 
universitaris al seu fill. 

Entre les produccions cata-
lanes, cal anotar Valhalla, 
cielo de roca, que reflecteix 
com Edu Marín obre una via 
en el sostre de roca de Getu, 
el més gran del món a la 
Xina. Ho va fer un any abans 
de la pandèmia. Totes les pel-
lícules estaran a disposició 
dels abonats per veure-les 
fins al dia 31 de gener. 

Torelló Mountain 
Wines, aquest 
dissabte, amb 
Albert Costa

Torelló Una altra de les 
activitats presencials que 
s’han pogut salvar del 
festival és el tast de vins 
Torelló Mountain Wines, 
que l’any passat va viure 
amb èxit la primera edició. 
Es farà al Cirvianum en 
dues sessions, a 2/4 de 12 
del migdia i a 2/4 de 6 de 
la tarda de dissabte, sota 
la direcció del torello-
nenc Albert Costa, enòleg 
del celler Vall Llach, i el 
gastrònom Pep Palau. Hi 
podran accedir 70 perso-
nes cada vegada, que tin-
dran l’ocasió de descobrir 
vins de nou cellers cata-
lans que són ambiciosos 
en la manera de cultivar la 
vinya i elaborar els vins. 
Durant la setmana vinent, 
el Cirvianum també acolli-
rà tres xerrades que s’havi-
en de fer a la biblioteca. 

    PUBLICITAT 38è Festival BBVA de Cinema de Muntanya
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Amb el 38è Festival BBVA de Cinema de Muntanya

info@tallerinformatic.com
www.tallerinformatic.com
C. Cooperativa, 3, bxs. - 08570 Torelló

botiga i servei tècnic 
especialitzats en informàtica 
i microelectrònica

Servei tècnic 619 30 62 83
Botiga 93 859 55 15

Entrada principal pel pàrquing del Mercat municipal

Associat EIP nº 34.258 de EFPA.
Enginyer d’edificació, col·legiat 13.465.

Agent exclusiu d’assegurances.
Assessor financer i planificació 
familiar.
Arquitectura / Construcció

DAvID MArtIn QuInQuIllA  

Carrer Sant Antoni, 9, bxs.
torElló

690 74 19 46

Pl. Joanot Martorell, 15, bxs. 
08570 Torelló
Tel. 93 850 47 37
info@finquesdosrius.es
www.finquesdosrius.net

Administració de Finques
Dos Rius

• Administració de comunitats de 
propietaris

• Lloguer i administració de 
patrimoni

• Compra - venda d’immobles
• Tràmits al Registre de la 

Propietat
• Cèdules d’habitabilitat
• Certificats d’eficiència 

energètica
• Assegurances

c/lleida núm.9 - pol. act. eco. 08500 vic
c/mas les vinyes 21-36

pol. ind. mas les vinyes 08570 torelló

938592195
www.vidresmora.cat
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Una recerca de la UVic-UCC alerta 
sobre determinades conductes de vi-
olència de gènere en l’esport juvenil. 
El projecte l’han portat a terme in-

vestigadores del grup de recerca en 
Esport i Activitat Física i hi han parti-
cipat jugadores i jugadors de bàsquet 
del Femení Osona i el Club Bàsquet 

Vic. El resultat és un vídeo per cons-
cienciar els joves de l’acceptació que 
tenen davant alguns comportaments 
i oferir-los eines per revertir-ho.

L’esport juvenil, en el punt de mira
Un projecte de la UVic-UCC adverteix dels alts índexs de tolerància de la violència de gènere entre els joves
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Ester Checa i Montse Martín són les investigadores que han portat a terme el projecte

Vic

C. Dinarès / E. Rovira

L’acceptació i els alts índexs 
de tolerància de la violència 
de gènere entre els adoles-
cents han crescut els últims 
anys, i malgrat que les xarxes 
socials són l’espai on aques-
tes conductes prenen més 
força també es manifesten 
en entorns quotidians com 
els clubs esportius. Aquest 
context és el punt de partida 
del projecte “Prevenció i 
conscienciació de la violèn-
cia de gènere (VdG) entre 
adolescents: aportacions des 
del món de l’esport”, que ha 
impulsat la Universitat de 
Vic-UCC i que pretén donar 
visibilitat a aquest tipus de 
situacions, prevenir-les i 
conscienciar els joves. 

El projecte, finançat pel 
Ministeri d’Igualtat del 
govern espanyol, l’han por-
tat a terme les investigado-
res Montse Martín i Ester 
Checa, del Grup de Recerca 
en Esport i Activitat Física 
(GREAF) de l’UVic-UCC, 
juntament amb l’exalumne 
Lluís Franch i hi han partici-
pat tres equips juvenils del 
Femení Osona i un del Club 
Bàsquet Vic amb edats entre 
els 16 i els 18 anys. “Volíem 
veure què passa dins un ves-
tidor i per això vam crear un 
espai de debat on els joves 
dels dos clubs ens van mos-
trar la percepció que tenen 
sobre el seu consentiment a 
certes actituds de violència 
de gènere”, explica Checa, 
partint de la premissa que 

el vestidor dels nois és un 
àmbit de “moltes masculi-
nitats on sempre hi ha un 
líder i on corren imatges, 
burles i bromes”. Una de 
les principals conclusions 
derivades dels debats és que 
“les noies es veuen gairebé 
obligades a suportar actituds 
d’assetjament per les xarxes 
socials, on han de combatre 
la insistència de nois que 
els demanen de sortir amb 
elles. També algunes d’elles 
reconeixen que companyes 
de la seva edat tenen accions 
justificadores de conductes 

de violència de gènere per 
part de les seves parelles, 
sobretot pel que fa al control 
de les xarxes socials i les 
amistats que tenen”, desgra-
na Martín. L’estudi constata 
d’altra banda que les noies 
tenen més por de sortir al 
carrer soles de nit que els 
nois i que de forma recur-
rent s’envien missatges de 
tranquil·litat quan arriben 
a casa. En el cas dels nois, 
reconeixen que “el control 
sobre la vida de les seves 
parelles no és sa i és el resul-
tat d’una manca de confiança 

en elles o també d’una baixa 
autoestima”, apunta Martín. 

El resultat final de la 
recerca és un vídeo que pre-
tén conscienciar els joves 
de l’alt nivell de tolerància 
que tenen davant algunes 
d’aquestes conductes de 
violència de gènere que van 
sortir als debats i oferir-los 
eines per revertir-ho, comen-
çant per no ser-ne còmplices 
al vestidor. El treball s’ha fet 
en col·laboració amb l’Ins-
titut Municipal d’Esports i 
l’Ajuntament de Vic així com 
UMedia, el servei audiovisu-

Els esportistes 
entrenen durant 
els confinaments

Vic El Centre d’Estudis en 
Esport i Activitat Física de la 
UVic-UCC ha dirigit un estu-
di sobre l’impacte dels confi-
naments en l’activitat espor-
tiva. Ha comptat amb 361 
respostes de professionals 
de 27 països i conclou que 
la majoria dels equips han 
entrenat per evitar un desen-
trenament tècnic i tàctic, que 
els exercicis individuals van 
ser els preferits per treballar 
els aspectes tècnics i que el 
treball tàctic va ser el contin-
gut que es va programar més 
en sessions grupals en línia.

Un doctorat en 
Ciències de l’Esport i 
del Moviment Humà

Vic La UVic-UCC oferirà 
a partir del curs que ve un 
nou programa de doctorat 
en Ciències de l’Esport i del 
Moviment Humà amb un 
total de deu places anuals en 
el qual els estudiants desen-
voluparan tesis en un àmbit 
que els darrers temps ha 
assolit una activitat de recer-
ca rellevant. El programa, 
que és el desè de l’Escola de 
Doctorat de la UVic, compta-
rà amb tres línies de recerca: 
rendiment esportiu, activitat 
física i salut, i esport, socie-
tat i educació. 

Els equips del 
Femení Osona 
sumen quilòmetres

Vic El Femení Osona ha 
iniciat una competició per 
promoure l’exercici físic els 
caps de setmana mentre no 
puguin entrenar. Porta per 
nom #SumakmFO i propo-
sa a les jugadores caminar, 
córrer o anar en bicicleta per 
sumar quilòmetres amb el 
seu equip. En el primer cap 
de setmana, van destacar el 
Cadet Taronja, que va fer 
268,99km en bicicleta, i el 
Sènior de lleure, 164,86km a 
peu, i en total es van acumu-
lar 3.474,63km. La iniciativa 
s’ha obert a altres entitats. 

Noves dates 
d’inici del 
bàsquet català

Vic El 6 i 7 de març i el 13 
i 14 de març arrencaran, 
si l’estat de la pandèmia 
generada per la Covid-19 ho 
permet, les competicions 
de No Promoció i Promoció, 
respectivament, de la Federa-
ció Catalana de Basquetbol. 
Així ho ha comunicat l’ens 
explicant que l’objectiu és 
que els esportistes tinguin el 
període de preparació sufici-
ent per reiniciar l’activitat i 
els clubs, el temps per reor-
ganitzar administrativament 
els partits, en funció de les 
noves disposicions horàries.

Vic, Manlleu i 
Torelló, exemples 
d’adaptació a la Covid

Vic La Diputació de 
Barcelona ha publicat Adap-
tant l’esport local a la COVID-
19, un recull de 28 bones 
pràctiques portades a terme 
en els darrers mesos per 
diversos ajuntaments de la 
província de Barcelona amb 
l’objectiu que inspirin altres 
consistoris. Entre aquestes 
hi ha la hibernació de la pis-
cina de Manlleu i el Vicacti-
va’t a casa per fomentar els 
hàbits saludables (totes dues 
durant el confinament) així 
com el casal d’estiu de Tore-
lló Units x Educar.

Codi QR amb el 
vídeo que pretén 
conscienciar els 
joves
EL9NOU.CAT

al de la Universitat de Vic, i 
s’ha difós a través de xarxes 
socials. “No esperàvem el 
ressò que ha tingut i això ens 
fa repensar si ampliem la 
base de la mostra per impli-
car agents d’altres clubs 
amb l’objectiu que més joves 
deixin de normalitzar certes 
actituds”, afirma Checa. 
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L’escalador de Sant Quirze, aquesta setmana a la línia que ha completat a la zona del castell d’en Boix de Taradell

Un encadenament pioner
Pol Roca és el primer escalador que fa la línia Purple Panther de categoria 8C a Taradell

físic i a la vegada molt tècnic 
perquè el mètode és molt 
precís. Has de posar els peus 
en posicions molt petites i si 

falles caus”, explica. Roca i 
Sharma s’han passat les últi-
mes setmanes escalant en un 
espai d’un metre quadrat que 

és el que els costava més i 
això els va provocar càrregues 
als bíceps que han alentit 
el procés. “Només podia fer 

entre sis i vuit intents al dia 
perquè em desgastava molt i 
si escalava un dia n’havia de 
descansar dos”, continua. 

Roca, que té 25 anys i 
treballa d’equipador al 
rocòdrom que Sharma té a 
Barcelona, va començar en 
el món de l’escalada amb 11 
anys a través d’una activitat 
extraescolar a Can Tiba-li 
de Manlleu. De seguida el 
va captivar enfilar-se per les 
parets i va decidir continuar 
primer a Sant Hipòlit i des-
prés a Vic fins que els bons 
resultats li van obrir les por-
tes de les seleccions catalana 
i espanyola, arribant a com-
petir internacionalment. “El 
meu millor resultat va ser un 
tercer lloc absolut d’Espanya, 
però la pressió de la compe-
tició va poder amb mi i el 
2019 vaig decidir deixar-ho i 
centrar-me només en la roca”, 
confessa. 

Ara, però, la nova gesta ha 
estat una injecció de moral 
per a l’escalador, a qui se li 
ha tornat a despertar el cuc 
de la competició. “L’escala-
da a casa nostra ha arribat 
tard i durant molts anys ens 
han faltat instal·lacions per 
lluitar contra els millors del 
món, però de mica en mica 
anem millorant i tinc ganes 
de tornar-ho a intentar fort. 
A més, hi ha l’al·licient de 
les Olimpíades –l’esport hi 
farà el debut el proper estiu a 
Tòquio– i tinc ganes de veure 
si puc arribar a les següents 
de París 2024”, avança. Roca 
és conscient que no serà fàcil 
després de dos anys sense 
competir i amb les sales d’en-
trenament tancades per la 
pandèmia, però ha recuperat 
la motivació suficient per no 
defallir. Mentrestant, con-
tinuarà reservant hores per 
sortir a fer roca i buscar nous 
blocs on fer encadenaments 
pioners a tocar de casa.

Joan Cros comença amb bon peu
Houston (Estats Units) El pilot de Manlleu Joan Cros, 
l’únic de l’Estat espanyol que participa a l’AMA Supercròs 
dels Estats Units –la major competició del món d’aquest 
esport–, es va quedar a les portes el passat cap de setmana 
d’accedir a la gran final de la primera prova de la compe-
tició. Un problema a l’embragatge de la seva moto el va 
perjudicar amb la pèrdua de temps i de dues posicions 
quan era tercer a la repesca. Abans, havia liderat la carrera 
durant dues voltes. En la segona prova durant la setmana va 
ser sisè a la repesca després d’una bona sortida i de compe-
tir contra els primers en les primeres voltes.

BR
o

W
N

 D
o

G
 W

IL
So

N

Gil Membrado continua entre els millors
Pas de la Casa (Andorra) El jove pilot d’Olost Gil Mem-
brado va tornar a ser protagonista al Circuit d’Andorra en 
la segona cita de les GSeries. En la G2, el pilot del RACC va 
aconseguir una brillant segona plaça, només superat pel 
seu company a l’equip Elegant Driver (amb qui comparteix 
volant) José Cohete Suárez, i quedant per davant de pilots 
com el vigent campió del món de MotoGP, Joan Mir, el fran-
cès Yohan Rossel o l’excampió d’Europa de Turismes Mikel 
Azcona. A la cita hi va ser el també osonenc José Luis Die-
go, Josín, que va finalitzar en cinquena posició a 54 punts de 
Membrado.
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Núria Pau no passa 
de la primera mànega 
a la Copa del Món

Kranjska Gora (Eslovènia) 

L’esquiadora de Ribes de 
Freser Núria Pau, l’única de 
l’Estat espanyol a la Copa del 
Món d’esquí alpí de Kranjska 
Gora, no va poder classificar-
se per a la segona mànega del 
gegant de l’estació eslovena. 
Pau va sortir del recorregut 
en la primera baixada –on va 
marcar el millor temps l’es-
quiadora dels Estats Units 
Mikaela Shiffrin– i, d’aques-
ta manera, no va passar el tall 
de les millors trenta que van 
disputar la mànega decisiva 
i van poder sumar punts. La 
pista de Kranjska Gora és 
molt exigent, completa i de 
les més complicades. A més, 
les condicions de la pista 
per als dorsals alts, com els 
de Núria Pau, dificulten la 
baixada.

Sant Quirze de Besora

E.R.

Fa dos anys va deixar l’escala-
da competitiva per dedicar-se 
íntegrament a la roca, i allà, 
en plena natura, les moltes 
hores de dedicació han tingut 
com a premi la consecució 
d’una de les majors fites de la 
seva trajectòria. L’escalador 
de Sant Quirze de Besora Pol 
Roca va tancar dimarts de la 
setmana passada el projecte 
que l’ha ocupat el darrer mig 
any: l’ascensió de la Purple 
Panther, una complicada línia 
que va descobrir el passat 
mes de juny a la zona del 
castell d’en Boix de Taradell 
acompanyat de la llegenda 
californiana de l’escalada 
afincada a Catalunya Chris 
Sharma. Com que ha estat 
el primer a completar-la, el 
santquirzenc ha tingut el 
privilegi d’establir la difi-
cultat i l’ha proposat perquè 
sigui de categoria 8C, un fet 
que confirmaran els propers 
escaladors que siguin capaços 
de repetir la gesta, cosa que 
no serà ni fàcil ni habitual 
perquè n’hi ha pocs al món 
d’aquest nivell.

“Crec que és un dels 
millors encadenaments de 
la meva vida. És força més 
difícil que tots els 8B+ que he 
fet, perquè comences de peu 
però com que és un sostre 
acabes anant del revés i a cinc 
metres d’alçada”, detalla. La 
via la va descobrir i netejar 
Sharma, motiu pel qual va ser 
qui la va batejar, però Roca 
ha estat l’únic capaç de com-
pletar-la fins ara. “És un bloc 
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El bon treball del Voltregà, 
sense recompensa amb el Barça
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Èric Vargas i Marc Palazón defensant davant Nil Roca

Voltregà Stern Motor 1

B. Roca, Molas, Palazón, Vargas, 
Canal –cinc inicial–, Rovira, Font i 
Serra. 

Barça 5

Sergi Fernández, Panadero, Bargalló, 
N. Roca, Rodrigues –cinc inicial–, 
Llorca, Álvarez, Pascual i Nunes. 

ÀRBITRES: D. Calonge i E. Rivas. 

GOLS: 0-1, Pau Bargalló, min 6; 0-2, Álvarez, min 16; 1-2, Font, min 41; 1-3, Nil 
Roca, min 42; 1-4, Pau Bargalló, min 43; 1-5, Llorca, min 47.

Sant Hipòlit de Voltregà

E.R.

El Voltregà Stern Motor 
jugava dimarts un dels par-
tits assenyalats de l’any –el 
de casa contra el Barça– amb 
la baixa destacada de Gerard 
Teixidó per acumulació de 
targetes blaves. Tot i així, 
l’equip va oferir una bona 
imatge però l’amplitud de 
banqueta blaugrana es va 

acabar imposant al tram final 
a la joventut local. 

En un enfrontament sense 
un dominador clar, el Barça 
es va avançar amb un punt 
de sort amb gols de Pau Bar-
galló, que Marc Palazón va 
desviar, i de Pablo Álvarez, 
aquest quan el Voltregà tenia 
més a tocar l’empat. 

A la represa va seguir la 
igualtat i les bones inter-
vencions dels porters. Aleix 

Molas va fallar una falta 
directa, però Roger Font va 
acabar marcant poc després 
gràcies a una bona assistèn-
cia d’Humbert Serra. Sem-
blava que s’obria la porta a 
la remuntada però una diana 
molt seguida de Nil Roca 

queia com una gerra d’aigua 
freda. Després, novament 
Bargalló i Sergi Llorca van 
aprofitar el desgast voltre-
ganès per fer l’1 a 5, mentre 
que Álvarez va desaprofi-
tar una falta directa en els 
últims segons del matx.

El Taradell tanca la primera 
volta amb derrota a Palafrugell
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Edu Genís i Marc Soler, en una acció d’atac taradellenca

CH Palafrugell 3

Luzón, Ceschin, Ramon, Aldrich i 
Canet –cinc inicial–, Abeal, Borrell, 
Gelmà i Pinsach.

CP Taradell 1

Dalmau, X. Soler, Casadevall, M. 
Soler i Molera –cinc inicial–, Benito, 
Genís, Rodríguez i Crespo.

ÀRBITRES: R. Fernández i D. Villar. Van ensenyar T.B. al local Ceschim.

GOLS: 1-0, Canet, min 8; 2-0, Abeal, min 19; 2-1, Crespo, min 30; 3-1, Aldrich, min 50.

Palafrugell

EL 9 NOU

El CP Taradell ja estava vir-
tualment fora de la Copa 
del Rei perquè necessitava 
una carambola de resultats 
i guanyar per més de 30 
gols en el darrer partit de la 
primera volta. El rival era 
un Palafrugell que tenia 

els mateixos punts, i que va 
superar el conjunt tarade-
llenc per 2 a 1. 

Els locals van ser més 
intensos a la primera part i 
de seguida es van posar per 
davant amb dos gols davant 
un Taradell que només 
creava perill al contraatac. 
Els locals, a més, van dispo-
sar d’una falta directa que 

Dalmau va poder aturar. El 
Taradell va reaccionar a la 
segona part i el gol de Víctor 
Crespo posava el conjunt 
blanc-i-blau dins del partit 
però va mancar punteria, 

tant en jugades com en faltes 
directes. En el darrer minut, 
el Taradell va posar cinc juga-
dors a pista, però va perdre la 
bola i a sis segons per al final 
va arribar el 3 a 1. 

El Patí Vic goleja el cuer  
i es reenganxa a la salvació

CH Mataró 2

Grané, Cusachs, Lladó, Florenza, 
Cantero –cinc inicial–, Gual, Romero, 
Ollé i Carbonell.

CP Vic 5

Burgaya, A. Font, Molas, Tirso, Litus 
Sánchez –cinc inicial–, Ramírez, Le 
Berre i Montero.

ÀRBITRES: I. González i A. Barba.

GOLS: 0-1, Tirso, min 2; 0-2, Molas, min 30; 0-3, Tirso (p.), min 35; 0-4, Tirso 
(f.d.), min 42; 1-4, Cantero, min 45; 1-5, Ramírez, min 47; 2-5, Gual, min 48.

Mataró

EL 9 NOU

Duel de necessitats a la 
part baixa el que van jugar 
dimarts al vespre el Mataró, 
el cuer, i el Patí Vic, el penúl-
tim classificat, per tancar la 
primera volta de l’OK Lliga. 
El nerviosisme i la pressió 
per sumar punts van condi-
cionar l’enfrontament, que 
va ser travat i poc vistós. Els 
de Quim López, però, van 
saber tirar d’experiència i 
galons de club històric de la 
categoria per portar sempre 
la iniciativa en el marcador, i 

gràcies a una bona defensa i 
a una gran actuació d’Ernest 
Burgaya sota pals van neutra-
litzar les moltes ocasions del 
conjunt local. Van sumar així 
la tercera victòria de la tem-
porada, que els dona aire i els 
reenganxa a la igualada lluita 
per sortir del descens en una 
temporada on baixaran qua-
tre equips. 

Només començar, el gole-
jador vigatà Tirso Gómez ja 
estrenava l’electrònic amb 
un xut exterior, però aquest 
va ser l’únic gol d’un pri-
mer temps de més domini 
mataroní, on els dos equips 

es van anar carregant de fal-
tes. Amb la desena vigatana 
Gerard Cusachs podria haver 
empatat però Burgaya ho va 
impedir. 

A la segona part Met Molas 
va fer el segon assistit per 
Tirso, que signaria les dues 
següents dianes vigatanes, la 
primera de penal i la segona 
de falta directa amb la dese-
na falta d’equip del Mataró. 

Al tram final Àlex Cantero va 
marcar en una contra, però 
l’intent d’escurçar distànci-
es va quedar ofegat amb el 
cinquè gol vigatà, obra d’Uri 
Ramírez, també en una altra 
contra. Erik Gual va situar 
el 2 a 5 que ja seria definitiu 
amb un xut des de la ban-
da, ja que a l’últim minut 
Burgaya va parar un penal a 
Cantero.

Les competicions 
europees, al març
Vic El Comitè Europeu d’Ho-
quei Patins ha informat que 
les competicions europees 
de clubs, suspeses a l’inici de 
la temporada per la pandè-
mia, començaran al mes de 
març. L’ens detalla que en 
els pròxims dies s’acordaran 
les dates i el format de les 
competicions. El Manlleu i 
el Voltregà han de jugar la 
Copa femenina.

CLASSIFICACIONS

OK LLIGA

Girona - Calafell, ajornat
Noia, 4 - Caldes, 7
Vendrell - Reus, ajornat
Liceo, 2 - Lleida, 1
Lloret, 5 - Igualada, 3
Palafrugell, 3 - CP Taradell, 1
Voltregà Stern Motor, 1 - Barça, 5
Mataró, 2 - CP Vic, 5

Equips ............................. PJ  PG  PE  PP  GF  GC  Pt.
 1.- Liceo ............................15 14 1 0 73 18 43
 2.- Barça ...........................15 13 1 1 96 31 40
 3.- Caldes .........................15 10 2 3 62 46 32
 4.- Lleida ..........................15 10 2 3 47 34 32
 5.- Reus ............................14 9 2 3 81 42 29
 6.- Voltregà Stern Motor 15 6 3 6 48 45 21
 7.- Girona .........................14 5 4 5 40 41 19
 8.- Noia .............................14 5 2 7 51 54 17
 9.- Palafrugell .................14 4 5 5 41 51 17
 10.- CP Taradell .............. 15 4 2 9 36 70 14
 11.- sCalafell .....................12 4 1 7 26 40 13
 12.- sIgualada ....................15 4 1 10 42 59 13
 13.- qLloret ........................15 2 6 7 49 66 12
 14.- qVendrell ....................14 2 5 7 35 50 11
 15.- qCP Vic ..................... 15 3 1 11 33 70 10
 16.- qMataró ......................15 1 2 12 27 70 5

OK LLIGA

Agenda esportiva 

FUTBOL

Femení Primera Nacional. 
Grup 3
Pallejà-Vic Riuprimer (dg. 16.30h)

Juvenil Lliga Nacional. Grup 7.B
Espanyol B-Manlleu (ds. 16.30h)

HOQUEI

OK Lliga
Voltregà Stern Motor-Mataró
(ds. 17.00h)
Lloret-CP Taradell (dg. 16.00h)
En directe per EL 9 TV

OK Lliga Femenina Grup B
Voltregà Stern Motor-Vilanova 
(ds. 20.00h)

OK Lliga Plata Nord
St. Just-Manlleu Emb. Solà 
(ds. 20.00h)

*Suspesos per positius de Covid-
19 dels rivals el CP Calafell-Patí 
Vic i el Manlleu Magic Studio-
Telecable.
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    ESPAI ESPECIAL: Club Tennis Vic 

Llum verda al calendari 
electoral del CT Vic

Una imatge de l’assemblea, que es va fer en format virtual

14/01/2021 ASSEMBLEA GENERAL EXTRAORDINÀRIA. Convocatòria d'eleccions i designació junta electoral

15-16/01/2021 Presa de possessió de la Junta Electoral 

17-21/01/2021 Cens electoral a disposició dels socis 

22-24/01/2021 Aprovació del cens definitiu 

25/01 - 07/02/2021 Presentació de candidatures

8-10/02/2021 La Junta electoral estudia validesa candidatures

25/02/2021 ELECCIONS. Votacions

04/03/2021 ASSEMBLEA GENERAL ORDINÀRIA

El CT Vic va celebrar el 
passat dijous, 14 de gener,  
l’assemblea general extraor-
dinària de socis. Finalment, 
a causa de les mesures de 
seguretat i de restricció per la 
Covid-19, es va haver de fer 
en format virtual i via Zoom. 
Hi van assistir un total de 46 
socis del club. 

El principal punt de l’as-
semblea era l’aprovació del 
calendari electoral, que es 
va aprovar per unanimitat, 
així com la resta de punts 
de l’ordre del dia. D’aquesta 
manera, s’han convocat elec-
cions al CT Vic i també s’ha 
designat la Junta Electoral, 
que va prendre possessió 
aquesta setmana. Fins al 
24 de gener es pot aprovar 
el cens definitiu i del 25 de 

Manlleu mou la pista d’atletisme
L’actuació forma part del futur projecte d’ampliació del pavelló

l’Agència Catalana de l’Aigua 
(ACA) per tal d’ampliar el 
pavelló, a tocar del riu, amb 
dues pistes més que seran 
per al bàsquet i el futbol 
sala. “L’esport a Manlleu 
està morint d’èxit i no paren 
de créixer els equips. L’ACA 
ens ho permetrà perquè 
seran pistes d’entrenament, 
però hauran de tenir com·
portes que es puguin obrir 
i permetre el pas de l’aigua 
en cas d’inundació”, desgra·
na Vilaregut. Quan es faci 
aquesta intervenció també es 
preveu cobrir la tercera pista 
actual, la de la carpa, que ja 
haurà tingut un temps d’ús. 
De moment, no hi ha termi·
nis. Ara mateix, les prioritats 
de l’Ajuntament són acabar 
el Teatre Centre, l’Escola de 
Música i les obres de millora 
als polígons industrials així 
com la remodelació dels ves·
tidors del camp de futbol, 
per als quals esperen tenir 
tota la documentació abans 
de l’estiu. Després podria 
començar la redacció de 
l’avantprojecte de l’esperada 
ampliació del pavelló. 

Manlleu

C. Dinarès / E. Rovira

Manlleu ja disposa de la nova 
pista d’atletisme. Les instal·
lacions, situades darrere el 
pavelló municipal i a tocar 
del passeig del Ter, tenen un 
recorregut de 300 metres, 
han tingut un cost de 43.000 
euros i són practicables des 
de principis d’any. La seva 
adequació era una reivindica·
ció del Club Olímpic Manlleu 
que venia de lluny i davant la 
necessitat de creixement del 

pavelló l’Ajuntament va deci·
dir desplaçar·la uns metres. 
“La pista d’atletisme antiga 
tocava la nova pista d’entre·
nament del pavelló que hem 
fet a fora i que està coberta 
amb la carpa. Encara s’han de 
fer dues pistes més, de mane·
ra que s’havia de moure. Ara 
tenim una instal·lació posada 
al dia per als que corren que 
és lliure per a tothom”, deta·
lla el regidor d’Urbanisme, 
Enric Vilaregut. 

El consistori manlleuenc 
ja ha arribat a un acord amb 
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L’equipament estrenat aquest 2021 està situat a tocar del passeig del Ter

Carlota Vilà

Continuen els bons resultats 
per als jugadors del Club Ten-
nis Vic que en els darrers dies 
han pogut disputar diversos 
campionats. El passat cap de 
setmana, Carlota Vilà va ser 
finalista en el torneig estatal 
de Nadal disputat a les instal-
lacions del CT Belulla. Vilà va 
jugar a la categoria Infantil 

femení i després d’un gran 
campionat va perdre la final 
davant Alejandra Corroto per 
6/4 i 6/1. 

D’altra banda, Vilà va parti-
cipar en el mateix torneig en la 
categoria Cadet aconseguint 
també bons resultats. Vilà va 
caure a les semifinals davant 
Jana Maynat. 

Vilà, finalista 
al Belulla

El calendari electoral

Txell Domènech i Paula Pavillard pugen  
al podi de l’Open Internacional de natació

Terrassa L’Open Internacional Catalunya de natació va 
reunir el cap de setmana passat els millors nedadors abso·
luts i júniors del país. En absència de la vigatana Marta 
González (CN Sant Andreu) hi va destacar la nedadora de 
Borgonyà Txell Domènech (CE Mediterrani), que va ser 
tercera amb el seu club al 4x100 estils mixt i quarta al 100 
braça i al 4x100 estils femení, com a resultats més desta·
cats. També hi va competir el NC Torelló amb sis nedadors, 
que van assolir una tretzena posició per equips Júnior i una 
vint·i·dosena Absolut. El millor resultat va ser el subcampi·
onat de Paula Pavillard (a la foto) als 200 braça Júnior així 
com el quart lloc de la mateixa nedadora als 100 braça. El 
CN Vic·ETB hi va competir amb cinc nedadors i va 38è Júni·
or i 25è Absolut. Va destacar Eudald Tarrats, vuitè als 100 i 
200 braça Júnior.
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gener al 7 de febrer es podran 
presentar les candidatures que 
vulguin optar a la presidència 
del club. 

Del 8 al 10 de febrer, la Junta 
Electoral estudiarà la validesa 

d’aquestes i si n’hi ha més 
d’una el 25 de febrer hi haurien 
eleccions. 

D’altra banda, el 4 de març 
està prevista l’assemblea 
ordinària. 
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Masies (re)habitades
Malla inicia la rehabilitació del Mas Pratdesaba, de propietat municipal, per cobrir 
part de les mancances d’habitatge per a joves que es volen dedicar a la pagesia

L’Ajuntament de Malla iniciarà aquest any les 
obres de rehabilitació del Mas Pratdesaba,  de 
propietat municipal, que ha de culminar amb 
l’habilitació d’un espai polivalent i dos habi-

tatges pensats sobretot per a joves pagesos, 
una de les mancances que té el poble. Darrere 
cada masia s’hi amaga la mateixa evolució de 
la vida al camp. Amb noms i cognoms.

Malla

Miquel Erra

Per un municipi eminent-
ment rural com Malla, sense 
nucli urbà, l’estesa de cases 
de pagès conformen el seu 
autèntic “casc antic”, en 
paraules de l’alcalde, Eudald 
Sentmartí. Per això, vetllar 
i fomentar la rehabilitació i 
recuperació d’aquest patri-
moni, sovint a mans priva-
des, és un dels reptes que 
s’han anat marcant els dife-
rents equips de govern del 
consistori. Un dels millors 
exemples d’aquesta voluntat 
té el Mas Pratdesaba com 
a protagonista. Deshabitat 
des de fa poc més de 20 anys, 
l’Ajuntament va fer l’aposta 
d’adquirir-lo pels volts del 
2003. Ara ha arribat l’hora 
de donar-li renovada vida i 
renovats usos.

Quan es va comprar el mas 
–que no les terres–, l’alesho-
res alcalde, Joan Redorta, ja 
pensava, per exemple, en la 
possibilitat de convertir-la 
en habitatge provisional per 
a pagesos desnonats, en pre-
visió d’una problemàtica que 
amenaçava el perfil majorita-
ri de masovers que hi havia 
al poble. Gairebé 20 anys 
després, les necessitats s’han 
diversitat. D’una banda, hi 
ha l’interès d’alguns joves 
del poble que es quedarien a 
viure a Malla si hi trobessin 
l’habitatge adequat. De l’al-
tra, la constatació d’un nou 
perfil d’urbanistes disposats 
a deixar les ciutats “per anar 

Aquesta intervenció a Mas 
Pratdesaba és paral·lela a 
un altre procés iniciat en la 
mateixa línia de fomentar 
nou habitatge: la modifica-
ció puntual del Catàleg de 

La cabanya, espai polivalent des de 2009

Malla Aquesta és la imatge que oferia el Mas Pratdesava 
original, suposadament construït entre els segles XVII i 
XVIII i enfilat dalt d’aquest petit turó. A finals del segle 
XIX es va construir la nova masia, just a sota, i l’antic mas 
va passar a ser una cabanya. L’any 2009, aquesta cabanya ja 
va ser rehabilitada per l’Ajuntament per destinar-la a espai 
polivalent per al municipi. Actualment acull actes culturals, 
conferències o exposicions, i també se cedeix als veïns que 
ho sol·liciten per a celebracions diverses.

a viure a pagès”, tendència 
que la situació de pandèmia 
no ha fet més que reviscolar. 
Davant de tot plegat, l’oferta 
que els pot oferir Malla és, 
ara mateix, molt limitada. 
“Cada vegada tenim menys 
masoveries”, admet l’alcal-
de. Unes les han ocupat els 
mateixos propietaris, d’altres 
s’han reconvertit a d’altres 
usos o, en el pitjor dels casos, 
han caigut en l’abandó. La 
prova que la demanda és 
creixent ho demostra el fet 
que “si en queda una de lliu-

re, s’ocupa de seguida”, cor-
roboren Sentmartí i Cristina 
Genís, regidora d’Urbanisme 
i Habitatge.

Mirar de cobrir aquesta 
mancança d’habitatge, sobre-
tot pensant en gent jove amb 
vocació agrícola i ramadera, 
és una de les prioritats que 
es va marcar l’actual con-
sistori. I el Mas Pratdesa-
ba els oferia una primera 
oportunitat. De moment, 
l’Ajuntament ja té sobre la 
taula un projecte per abordar 
la consolidació de la masia i 

l’adequació de la planta baixa 
com a espai multifuncional. 
Seria la primera fase de la 
intervenció, pressupostada 
en 382.000 euros –250.000 
dels quals coberts a través 
del PUOSC de la Genera-
litat– i amb inici d’obres 
aquest mateix any. Aquesta 
primera fase ha de permetre 
la consolidació estructural 
de tota la finca, d’uns 5.500 
metres quadrats, després que 
ara fa cinc ja s’hagués refet 
completament la teulada. En 
concret, es farà un buidatge 
dels compartiments interiors 
–avui amb problemes estruc-
turals evidents–, deixant 
només dempeus la coberta i 
els murs perimetrals, tot vet-
llant per mantenir la confi-
guració original de la masia. 
La planta baixa es deixarà 
com a espai multifuncional, 
encara per determinar. Tam-
bé s’habilitarà una escala de 
comunicació vertical amb les 
dues plantes superiors, que 
tindran accés directe des de 
la façana nord de la casa. 

En una segona fase s’en-
derrocarien alguns dels 
coberts de construcció més 
recent que hi ha a la part 
del darrere i s’hi faria espai 
per a aparcament. Ja en una 
tercera fase s’abordaria l’ha-
bilitació de dos habitatges 
de dues plantes –la primera 
i la sotacoberta–, d’uns 130 
metres quadrats cada un. 
Aquestes dues últimes fases 
ja s’abordarien, previsible-
ment, entre els anys 2022 i 
2023.

A l’esquerra, una de les habitacions del primer pis; al centre, les corts de la planta baixa i el sotacoberta amb la teulada reformat; a la dreta, la galeria

  Josep Fabré i Dolors Capdevila, davant del mas principal, a mà dreta. Darrere hi queda la cabanya, rehabilitada fa uns anys com a espai polivalent

Proposta familiar  
de dibuix amb 
llum, a Sant Hipòlit

Sant Hipòlit de Voltregà 

L’Espai Jove El Ganxo, de 
Sant Hipòlit, ha organitzat 
per aquest dissabte una 
activitat familiar singular. 
Es tracta d’una proposta de 
dibuix amb llum, una tècnica 
fotogràfica que permet reco-
llir la trajectòria d’una font 
lluminosa en un espai fosc. 
L’escenari serà l’Auditori, 
a partir de les 5 de la tarda. 
Només hi podran accedir 
grups bombolla, per franges 
horàries. Les places ja estan 
totes plenes.

Reconeixement a Casas 
Domènech Corredoria 
d’Assegurances pels 60 anys

Manlleu L’alcalde, Àlex Garrido, va 
lliurar aquest dimarts una placa a 
Francesc Domènech (tots dos a la 
fotografia) com a reconeixement 
a la seva trajectòria professional 
com a fundador de l’actual Casas 
Domènech Corredoria d’Asseguran-
ces. Domènech va fer les primeres 
assegurances l’any 1952 però va ser 
el 1960 quan va signar el primer 
contracte oficial amb l’asseguradora 
l’Abeille. Per això, l’empresa el 2020 
va celebrar el seu 60è aniversari i, 
ara, té previst traslladar les oficines 
actuals del carrer del Doctor Fleming 
a unes de noves al carrer Fedanci a 
tocar de la plaça Fra Bernadí. D
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Taller de música en 
família a Sant Pere 
de Torelló

Sant Pere de Torelló Amb la 
pròrroga de les actuals mesu-
res per combatre la pandè-
mia, les propostes lúdiques 
presencials d’aquests dies, 
limitades a l’àmbit munici-
pal, són escasses. A Sant Pere 
de Torelló, però, han pogut 
organitzar un taller de músi-
ca en família, que anirà a 
càrrec de Laia Rovira, pensat 
per a infants de 0 a 3 anys 
acompanyats. El taller, amb 
reserva prèvia, tindrà lloc 
dissabte, a la Sala Torner, de 
2/4 d’11 a 2/4 de 12 del matí.
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masies i cases rurals, apro-
vat el 2009. A l’espera de la 
redacció del nou POUM del 
municipi –un procés que 
va per llarg–, l’Ajuntament 
vol accelerar la possibili-

tat de reduir la densitat 
d’habitatge de cada masia i 
permetre encabir-hi unitats 
d’un mínim de 120 metres 
quadrats –actualment aquest 
límit és de 500 metres qua-

drats–. “Això ens permetria 
triplicar l’oferta d’habitatge, 
tenint en compte que molta 
gent no necessita viure en 
cases tan grans”. Una com-
partimentació, però, que en 

cap cas podrà desvirtuar “la 
tipologia i l’essència de cada 
masia”, matisa Genís. L’Ajun-
tament té previst aprovar 
provisionalment aquesta 
modificació el proper mes de 

febrer. “Serà una altra mane-
ra d’anar recuperant patri-
moni i, alhora, permetre que 
més gent es pugui quedar a 
viure a Malla”, coincideixen 
Genís i Sentmartí.

Josep Fabré, tercera generació de masovers de Mas Pratdesaba, va 

deixar la masia l’any 1999 després de viure-hi durant més de mig segle

Malla

M.E.

“La vista des d’aquí dalt és 
espectacular”. Josep Fabré 
i Dolors Capdevila con-
templen el paisatge que els 
envolta; un entorn, emi-
nentment rural, que els ha 
acompanyat tota una vida. 
“Mira, davant de la cabanya 
encara hi ha dibuixada l’era, 
aquí s’hi feia la batuda amb 
animals, però jo això ja no ho 
havia vist fer”, mostra Fabré. 
Just a sota els queda l’actual 
Mas Pratdesaba, un edifici 
de planta rectangular presi-
dit per una galeria porticada 
de cara a sud. “Jo hi vaig néi-
xer, aquí”, assenyala Fabré. 
I aquí hi va viure durant 56 
anys, del 1956 al 1999, tan-
cant tres generacions de la 
família que sempre hi van 
fer de masovers. 

Fabré explica que va ser 
el seu avi, també Josep 
Fabré, qui va “estrenar” 
pròpiament l’actual masia, 
l’any 1901. El mas original 
estava situat, precisament, 
al capdamunt del turó, on hi 
ha l’actual cabanya. A finals 
del segle XIX els propietaris 
–la família Rocafiguera, de 
Vic, que havien adquirit la 
finca el 1850– van decidir 
construir un immoble nou, 
més confortable, i destinar 
el vell a magatzem del gra 
–edifici rehabilitat fa una 
desena d’anys per l’Ajun-
tament i convertit en espai 
polivalent–. Fabré la recorda 
molt bé la vida a la casa i 

la distribució de les tres 
plantes: “A baix hi teníem 
el bestiar; al mig, els habi-
tatges, i a dalt, el graner”. 
La cabanya, per la seva ban-
da, “ens servia de pallissa, 
per deixar-hi la palla i el 
fals”. Fins a mitjans dels 

anys 60 no hi va arribar 
l’electricitat, al mas. Enrere 
quedaven aquells anys de 
veure traginar llums de 
carbur i encendre candeles, 
que s’apagaven al primer 
cop de vent. O de fer anar 
la corriola amunt i avall 
per treure galledes d’aigua 
del pou. I és que la vida a 
pagès, en aquells anys, “no 
era fàcil”. Era sinònim, per 
exemple, de llevar-se cada 
dia “a quarts de 6 del matí”, 
primer per atendre el besti-
ar i després per feinejar al 
camp –la finca tenia 10 hec-
tàrees de blat, blat de moro 
i patates–. Fabré encara li 
va tocar, de marrec, llaurar 
els camps darrere els bous, 
les mules i les eugues. Va 
ser quan va fer 19 o 20 anys 
que van poder comprar el 
primer tractor. “Era un trac-
toret de tot just 20 cavalls, 
de la marca Fiat”, precisa. 
Més endavant vindria el 

Massey Ferguson que va 
conduir durant més de 40 
anys. “Encara el tinc, però 
ara també és una formiga 
comparat amb els actuals”. 
Durant molt de temps, 
Fabré, que fa 51 anys es va 
casar amb Dolors Capdevi-
la, no recorda haver fet “ni 
un dia sencer de festa”. El 
terme vacances no figurava, 
llavors, al seu vocabulari.

Avui les condicions de 
vida i de treball dels page-
sos “han canviat molt”. En 
molts casos, per a millor. 
El problema és que no en 
pugen, de joves que s’hi 
vulguin dedicar. Sí que hi 
ha una tendència de gent de 
ciutat a anar a viure a pagès, 
“però és perquè la ciutat els 
agobia; volen viure amb més 
espais, tenir quatre cabres 
i una mica d’hort, però no 
per fer de pagesos”.

L’any 1999 li va sorgir 
l’oportunitat de poder-se 
fer la seva pròpia casa, uns 
200 metres més enllà, Can 
Fabré. I no s’ho van pensar 
dues vegades. Mas Prat-
desaba, a més, s’havia enve-
llit notablement i li con-
venien “moltes reformes”. 
Va ser arran de deixar la 
masoveria buida que l’Ajun-
tament va proposar als pro-
pietaris d’adquirir la casa, 
fet que es va materialitzar 
pels volts del 2003. Actual-
ment Fabré ja està jubilat, 
però encara feineja per 
l’hort que continua menant 
a Pratdesaba mateix. Aviat 
hi veurà nous inquilins. 

El seu avi va 
estrenar la nova 

masoveria a 
partir de 1901

“Hi vaig néixer, aquí”
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A l’esquerra, una de les habitacions del primer pis; al centre, les corts de la planta baixa i el sotacoberta amb la teulada reformat; a la dreta, la galeria

  Josep Fabré i Dolors Capdevila, davant del mas principal, a mà dreta. Darrere hi queda la cabanya, rehabilitada fa uns anys com a espai polivalent

Vic

M.E.

Res més efectiu en l’àmbit 
publicitari, en aquest cas per 
reforçar un destí turístic, 
que saber escollir un eslògan 
impactant, fàcil de recordar 
i que perduri en el temps. 
A Osona Turisme han acon-
seguit, a més, que desperti 
certa polèmica. “Osona, la 
Catalunya autèntica” és el 

nou eslògan que aquest ens 
–que aplega la pràctica tota-
litat dels ajuntaments de la 
comarca i diversos agents del 
sector privat– va presentar a 
mitjans de desembre durant 
la 8a edició de la Nit del 
Turisme, enguany en línia.

L’eslògan, del qual enca-
ra no s’ha començat a fer 
difusió, ha destapat algunes 
crítiques a les xarxes socials 
–recollides també al progra-

ma Planta baixa, de TV3– per 
considerar que el concepte 
autèntic esdevenia dicotonò-
mic i pejoratiu per a la resta 
de territoris. Les crítiques 
han obligat Osona Turisme a 
emetre un comunicat, també 
via xarxes socials, on s’espe-
cifica que l’elecció de l’eslò-
gan està fonamentada única-
ment “amb criteris turístics”. 
De fet, el nou eslògan ja es 
va aprovar al Consell General 

d’Osona Turisme del juli-
ol passat, en una proposta 
emesa per l’empresa que 
va confegir el nou pla de 
màrqueting. Durant la seva 
elaboració, els tècnics van 
percebre que un dels aspec-
tes més valorats pels turistes 
que visiten la comarca és la 
seva autenticitat, ja sigui pel 
paisatge, la cuina o l’entorn, 
“autèntics”.

Carles Banús, president 
d’Osona Turisme, admet 
que avui la paraula autèntic 
pot generar dobles interpre-
tacions, però insisteix que 
darrere la proposta només hi 
ha “criteris tècnics”, davant 
el convenciment que una de 
les tendències actuals en el 

sector turístic “és la recerca 
de l’autenticitat per part dels 
turistes”. Banús no nega que 
un dels objectius de qual-
sevol eslògan és esdevenir 
“un punt provocador i tren-
cador”, però remarca que el 
debat s’hauria de cenyir “a 
l’àmbit turístic”. Aquest eslò-
gan substitueix el que havia 
funcionat fins ara, “Desco-
breix l’essència”. 

Malgrat la certa polèmica 
encetada, ara mateix des 
d’Osona Turisme no es plan-
tegen retirar la frase. La 
intenció és començar a difon-
dre l’esglògan d’aquí a unes 
setmanes, coincidint amb 
l’inici de la campanya promo-
cional de Setmana Santa. 

L’eslògan “Osona, la Catalunya autèntica” destapa certa polèmica   
a les xarxes socials, que obliga Osona Turisme a donar explicacions

Una comarca ‘autèntica’?
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Sant Sebastià, Sant Fruitós 
o Sant Vicenç són patrons 
de les festes majors d’hivern 
d’alguns pobles de la comar·
ca d’Osona. Uns patrons que 
enguany, pel context de la 
pandèmia, es quedaran pràc·
ticament sense celebració. 
Alguns ajuntaments han 
optat per suprimir comple·
tament el programa festiu, 
d’altres per organitzar alguns 
actes simbòlics. I és que 
aquest dimecres el govern 
de la Generalitat va anun·
ciar que prorrogava 15 dies 
més les actuals mesures per 
intentar frenar el coronavi·
rus, de manera que continua·
ran suspeses les activitats de 
cultura popular i tradicional 
fins al diumenge 7 de febrer.

Entre els municipis que 
han suprimit del tot la festa 
major hi ha Sant Vicenç de 
Torelló. “Malauradament, la 
pandèmia ens obliga a anul·
lar la festa major”, anunciava 
als veïns a través de les xar·
xes socials el mateix alcalde, 
Èric Sibina. “Són moments de 
renúncia”, lamentava Sibina, 
tot advertint que alguns dels 
actes han quedat “aparcats”.

També ha anul·lat tots 
els actes l’Ajuntament de 
Balenyà, que aquest dijous 
s’havia d’encomanar a Sant 
Fruitós. Prats també ha sus·
pès la festa major de Sant 
Vicenç, però com a compen-

sació els veïns podran gaudir, 
des d’aquest divendres i fins 
al 31 de gener, de l’exposició 
“L’olor de la Trencadansa”, 
una mostra d’almorratxes de 
diferents èpoques i munici·
pis i l’evolució del vestuari 
de la Trencadansa de Prats 
de Lluçanès en els locals 

buits del centre del poble.
En canvi, l’Ajuntament de 

Malla ha volgut mantenir 
alguns actes testimonials. 
Aquest divendres, Sant 
Vicenç, hi haurà l’ofici 
solemne i el posterior ver·
mut, tot i que en aquesta 
ocasió es farà arribar indi·

vidualment a cadascun dels 
habitatges del municipi. Per 
últim, i per donar un toc de 
màgia final, al capvespre es 
podrà contemplar un castell 
de focs d’artifici des de totes 
les cases i masies de Malla. El 
que sí que s’ha anul·lat és el 
tradicional Sopar de Dones.

Festes majors testimonials
Sant Vicenç de Torelló i Balenyà han anul·lat tots els actes de les festes majors d’hivern, 

mentre que Taradell i Malla n’han volgut mantenir l’esperit amb algunes propostes puntuals 

Sant Pere regala 
un calendari amb 
fotos de la fira
Sant Pere de Torelló 

Aquest cap de setmana 
tampoc no hi haurà la 
tradicional Fira de Sant 
Sebastià, a Sant Pere. 
“N’hem estat pendents fins 
a última hora, però amb 
l’actual normativa la fira 
només podia acollir para·
des d’alimentació i tampoc 
ens podia visitar gent de 
fora el poble”, recorda 
Dolors Rustarazo, regidora 
de Comerç. En les últimes 
edicions, la fira havia pres 
renovada empenta, fomen·
tant la seva essència més 
rural i els oficis artesanals. 
Per compensar l’absència, 
l’Ajuntament regalarà a 
totes les famílies un calen·
dari amb imatges d’anys 
anteriors i uns consells 
sobre el calendari local de 
l’hort, mes a mes. També 
s’ha demanat als comer·
ços que guarneixin els 
aparadors, i als bars i res·
taurants que serveixin un 
menú típic de la fira, amb 
els clàssics peus de porc i la 
sopa de pilotilles.

Tarda de màgia a Taradell
Taradell Un centenar de persones van poder 
gaudir a Taradell de l’espectacle de màgia i 
teatre I per què no?, de Jordi Pota, que es va 
fer dimecres, festivitat de Sant Sebastià. Amb 
totes les mesures de seguretat marcades per 
la Covid·19, el tonenc tornava a l’escenari 
després de gairebé dos mesos sense activitat 
a causa de la pandèmia i ho va fer durant gai·

rebé dues hores intenses amb trucs de màgia 
que van fer gaudir petits i grans, que alhora 
van quedar bocabadats en la posada en escena 
dels seus números. Trucs amb cartes, cordes, 
ous, una bossa i fins i tot una guillotina i amb 
la participació a l’escenari d’un públic entre·
gat que va disfrutar de la seva màgia compar·
tida amb un toc de teatre fent així un especta·
cle dinàmic i, sobretot, molt divertit. 
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Centelles

Josep Paré

La junta de l’Associació de 
Galejadors de Centelles no 
vol fer més declaracions 
sobre el tema de l’ofrena del 
pi del passat 30 de desembre. 
Es remeten a la nota que es 
va enviar als membres de 
l’entitat, el passat 5 de gener, 
un dia abans que un grup 
de galejadors lliuressin a la 
junta una carta demanant 
que s’expliqués el perquè i el 
com de l’ofrena d’enguany i 
la convocatòria d’una assem·
blea extraordinària.

En la carta interna per als 
associats es recordava que 
“la nostra Festa del Pi del 
2020 ha estat marcada per 
un fet insòlit, una pandèmia 
mundial, que ens ha obli·

gat a anul·lar·la”. De fet, la 
decisió ja es va prendre el 
setembre passat, de forma 
conjunta amb l’Ajuntament, 
el Procicat i la Conselleria de 
Cultura. En aquell moment 
ja se’ls va plantejar la possi·
bilitat de fer “una ofrena” 
a Santa Coloma, seguint 
totes les mesures sanitàries 
vigents. Entre novembre i 
desembre la junta va obrir un 
debat de com s’havia de fer 
l’ofrena. Hi havia la possibi·
litat de fer un sorteig entre 
els galejadors, però es temia 
que la gent no respectés les 
mesures en saber que es pen·
jaria igualment un pi. D’altra 
banda, hi havia la possibilitat 
de no fer ofrena, però des de 
la junta es va detectar que 
hi podria haver algun grup 
de galejadors amb iniciativa 

çats, per la situació excepcio·
nal de pandèmia i consensuat 
amb l’Ajuntament i la par·
ròquia, de modificar l’horari 
a última hora. Es decideix 
fer l’ofrena de la forma més 
ràpida possible, per aquest 
motiu només es penja el pi”.

Malgrat tot, fan autocríti·
ca: “La nostra autocrítica és 
que l’ofrena només l’hauria 
d’haver fet la junta en repre·
sentació de tots, entenent 
que la decisió de triar el grup 
reduït de galejadors no s’ha 
fet bé i entenem que alguns 
s’hagin pogut sentir dol·
guts”. També recorden, però, 
que “hem rebut el suport del 
MHP Quim Torra, la direc·
tora general de Cultura, la 
parròquia, l’Ajuntament i 
una gran part de galejadors 
de com s’ha gestionat la fes·
ta”. Per això, “agraïm totes 
les crítiques rebudes a fi de 
bé, que tindrem en compte, i 
la vostra comprensió per les 
decisions preses en situaci·
ons molt complicades”. No 
concreten si convocaran una 
assemblea extraordinària.

La junta de l’Associació de Galejadors de la Festa del Pi de Centelles fa autocrítica, però    
es remet a la nota que ja va enviar als associats per mirar de donar per tancada la polèmica

“L’ofrena del pi l’havia d’haver fet la junta”

pròpia de fer·la, amb el perill 
de provocar aglomeracions. 
En aquest sentit, “des de 
l’Ajuntament se’ns comuni·
ca que aquest acte s’hauria 
d’evitar i, per tant, la junta 
pren la decisió de gestionar 
l’ofrena”. Per majoria van 

decidir buscar un grup redu·
ït de galejadors “per ajudar 
a realitzar aquesta tasca”. 
La junta havia preparat un 
horari, però en detectar que 
un grup reduït de galejadors 
“volen tirar pel dret” i anar 
a tallar el pi, “ens veiem for·
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El pi, de dimensions reduïdes, que es va penjar el passat 30 de desembre
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Sant Pere de Torelló

Guillem Rico

Després d’un primer intent, 
a la segona va anar la ven-
çuda i a mitjans del 2010 la 
Generalitat va atorgar la sub-
venció del Pla de barris per a 
la rehabilitació integral del 
nucli antic de Sant Pere. El 
macroprojecte estava valorat 
en 4,9 milions i a través del 
pla el consistori només n’ha-
via d’aportar el 25%. Ara, 
una dècada després, el canvi 
del poble és substancial i l’al-
calde, Jordi Fàbrega (EpSP-
AM), assegura que la conces-
sió del pla “és un d’aquells 
trens que passa un cop a la 
vida” i “se n’ha beneficiat tot 
el poble”. D’entrada, recorda, 
el pla es podia desenvolupar 
en vuit anys, amb pròrrogues 
incloses, però la crisi va fer 
que s’acabés allargant una 
dècada i encara tres mesos 
més fins al març d’aquest 
any. 

Fàbrega explica que durant 
els cinc primers anys el ritme 
d’execució “va ser baixíssim”, 
ja que la Generalitat no apor-
tava la seva part de finan-
çament a causa de la crisi, 
però que finalment l’hauran 
pogut executar pràcticament 
al 100%. Una de les princi-
pals actuacions urbanísti-
ques ha estat l’adquisició de 
la finca del Mas, en la qual 
s’hi ha construït un parc que 
disposa també d’un petit 
amfiteatre per fer-hi actes i 
que ha estat una de les dar-
reres actuacions. També s’hi 
ha inclòs la rehabilitació de 
l’edifici de l’ajuntament, que 
a més tenia problemes d’ac-
cessibilitat i s’hi ha instal·lat 
també un ascensor. Un altre 

dels projectes ha estat la 
reforma del Casal Cultural 
i Recreatiu, on hi ha l’Aula 
de Música, els escoltes o el 
centre excursionista, de la 
qual també s’ha finançat una 
part. També van acollir-se a 
una part de subvenció per a 
la reforma de la cooperativa i 
en aquesta línia els veïns han 
pogut subvencionar la millo-
ra de façanes i cobertes de 67 
edificis. 

Una altra de les línies ha 
estat en la central de bio-
massa la millora de la xarxa 
de distribució, per a la qual 
Fàbrega recorda “l’aposta pel 
pla transició energètica” que 
fan al municipi. En aquest 

sentit, també s’ha fet el canvi 
d’enllumenat per leds. El Pla 
de barris ha permès arranjar 
10 carrers del nucli antic, 
entre els quals l’Anselm Cla-
vé, el carrer Major o la plaça 
Generalitat.

A la llei de barris també 
s’hi incloïa treballar per a 
l’ampliació de l’oferta docent 
de la Secundària que s’ha 
començat a implantar aquest 
curs. En aquest cas, encara 
no s’han fet les obres però sí 
el projecte i la partida “l’hem 
redestinat” a altres accions. 

Entre les actuacions “un 
percentatge important” ha 
estat per a propostes d’àmbit 
social, promoció econòmica, 

comerç i suport a activitats. 
L’alcalde destaca per exem-
ple les campanyes de fidelit-
zació del comerç, la Fira de 
la Primavera, que va néixer 
a través del Pla de barris, 
o la ruta de la torneria, un 
museu a l’aire lliure per tot 
el poble per donar a conèixer 
aquest ofici. En el marc del 
pla també s’ha portat a terme 
el projecte Reiniciant, per a 
l’ocupació de joves que esta-
ven a l’atur, i també s’han 
atès persones en situació 
d’exclusió social. 

El desenvolupament del 
projecte “ha suposat un 
abans i un després” per Sant 
Pere, afirma Fàbrega.

Sant Pere, després del Pla de barris
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A dalt, el parc del Mas i una escultura de la ruta de la torneria. A baix, el Casal Cultural i recreatiu i el carrer de l’escola

Sora preveu tenir 
habitatge social 
d’aquí a un any

Sora

G.R.

Un dels principals projectes 
que té previstos l’Ajunta-
ment de Sora és la creació 
de dos habitatges socials a 
l’antic ajuntament. Ja van 
començar a moure fils el 
mandat passat i l’alcaldessa, 
Janna Locher, calcula que 
puguin estar enllestits entre 
finals d’any i inicis de l’any 
vinent. Es tracta de dos pisos 
d’uns 40 metres quadrats 
pensats sobretot perquè hi 
puguin anar a viure joves, ja 
que pràcticament no hi ha 
oferta al municipi. Els pro-
pers dies es posarà a licitació 
l’execució de les obres per 
adequar els interiors del de 
la planta baixa per un import 
de 79.900 euros. Ara fa gai-
rebé dos anys es va fer una 
part de les obres i un magat-
zem. En els propers mesos 
també redactaran les bases 
per poder optar a un dels dos 
habitatges.

Enllesteixen la rehabilitació integral del nucli antic, que la Generalitat ha subvencionat en el 75%

rostidoria
menjar per endur
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Dani Plana

Dani Plana reprèn l’activisme 
periodístic en format d’entrevistes
L’activista torellonenc havia publicat el fanzín ‘Algo + Ke Ruido’ als anys 80

Torelló

Jordi Remolins

L’ofici de llauner va servir 
a Dani Plana no només per 
guanyar els seus primers 
sous sinó també per apreciar 
la música. Anava amunt i 
avall amb un operari que en 
sentir una cançó d’Albert Pla 
a l’emissora que tenien sin-
tonitzada a la furgoneta va 
assenyalar com li resultava 
de detestable. Aquesta reac-
ció va produir justament la 
inversa a Plana, que a partir 
d’aleshores es va començar 
a interessar per bandes com 
Barricada i Toy Dolls, i d’aquí 
va passar a La Polla Records 
o els banyolins HHH. Tot 

plegat per constatar que 
s’identificava molt més amb 
grups allunyats del sistema, 
carregats d’expressió i difu-
sió d’idees, que no pas amb 
aquells que s’oposaven a la 
indústria buida de contingut 
o amb el simple objectiu con-
sumista.

Al setmanari Torelló li van 
oferir la possibilitat d’es-
criure una columna, 100.000 
Watts, però ell mateix es va 
adonar al cap d’un temps 
que el seu tarannà era massa 
específic pel perfil més gene-
ralista de la publicació. Per 
això quan va poder dirigir el 
seu propi espai a Ràdio Ona, 
anomenat Algo + Ke Ruido, 
va trobar la veta per pro-
moure una música molt més 
extrema. El programa va con-
vertir-se també en fanzín, i 
amb la col·laboració de molta 
més gent fins i tot va servir 
per gestar el col·lectiu auto-
gestionat Quelcom més Ke 
Fressa, que va ser artífex dels 
Mercats de Música Morta. 
Tot plegat, “per amor a l’art i 
a l’ego”, assenyala.

Després d’haver deixat 
la comarca per establir-se a 
Barcelona, l’activitat peri-

odística de Plana no es va 
aturar, però es va esmorteir 
alhora que ho feien també 
els suports on publicar. Amb 
la difusió d’internet va des-
cobrir els blogs, on va abocar 
opinió i les lletres que feia el 
seu alter ego cantautor, Jaume 
Teix, amb deu temes que van 
donar per fer tres concerts. 
El retorn ja fa més d’un any a 
Osona va coincidir amb l’apa-
rició d’Una pàgina de pregun-
tes, un blog on ha aprofitat 
per entrevistar persones amb 
qui té una certa afinitat, com 
Elisabet Soldevila, Gerard 
Verdaguer o Roser Iborra, 
entre molts d’altres. Va 
començar amb molta empen-
ta “aprofitant hores de confi-
nament”, i espera tornar avi-
at a una periodicitat regular. 
Mentrestant, el cap de Plana 
bull de noves idees, per posar 
remei a l’encarcarament. I 
és que potser la representa-
ció catequista torellonenca 
dels anys vuitanta on li van 
encarregar la lectura d’un 
suposat telenotícies va tenir 
un efecte molt més durador i 
profund que la simple comè-
dia que sovint s’atribueix al 
teatre.

Fisioteràpia · Nutrició
Psicologia · Podologia

659 72 39 38
C. Vilamitjana, 39 

Sant Vicenç de Torelló

Estudis biomecànics · Classes dirigides

Divendres, 22 de gener de 202140 VALL DEL GES, ORÍS I BISAURA

Nous rètols a les fonts de Sant Vicenç
Sant Vicenç de Torelló La Diputació de Barcelona ha 
subvencionat un programa de senyalització de fonts a Sant 
Vicenç. Les fonts del Bassalet (a la foto), del Viver i de 
Nogueres compten, a partir d’ara, amb la novetat de rètols 
interactius que proporcionen informació a través d’un codi 
QR. Els cartells porten a una pàgina web on es pot trobar la 
informació de la localització, l’última anàlisi realitzada o les 
dades analítiques que ajudaran els visitants a tenir tots els 
detalls sobre l’estat de l’aigua i la font, explicava la regidora 
de l’Aigua, Aina Casanovas. F.M.
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El municipi porta a terme una prova pilot amb l’Agència de Residus de Catalunya

Orís

Guillem Rico

“Anem per bon camí”, assegu-
ra l’alcalde d’Orís, Arnau Bas-
co (JxCat). I mai millor dit. El 
municipi inverteix aquest any 
165.000 euros a fer una prova 
pilot per pavimentar camins 
amb àrids reciclats provi-
nents de la construcció en 
col·laboració amb l’Agència 
de Residus de Catalunya. Al 
setembre van fer un primer 
experiment en un tram de 33 
metres del camí de Vilanova, 
en què van abocar una cis-
terna de sis metres cúbics al 
camí de Vilanova i “d’entrada 
veiem que té la mateixa resis-
tència”. En aquest tros, hi han 
provat tres tipus de barreges 
per veure quina té una millor 
resistència i és més adequada 
per aplicar-ho en més camins 
del poble, i més endavant, 
a altres punts del territori 
català. Basco explica que a 
partir d’aquesta mostra “es 
determinaran els estàndards 
concrets”. 

En aquest inici d’any, es 
començaran a treure conclu-
sions de la primera prova per, 
al setembre, un cop faci un 
any, executar el projecte que 
tenen pressupostat en dos 
camins. Un és el que va de la 
Creu a Puigdemalla que dona 
accés a Vinyoles; l’altre, el del 
Salt de l’Avi fins a Vilanova, 
on ja s’ha fet aquest tram 
de mostra. L’alcalde explica 
que es va seleccionar aquest 
tram perquè fa pujada i té un 
revolt. “S’ha fet a conscièn-
cia” per provar com actua el 
paviment en un traçat en què 
hi passen cotxes i tractors. 
Així comproven que la resis-
tència sigui com un formigó 
tradicional. El que fan amb 
els àrids reciclats és barrejar-
los amb formigó i de fet “l’es-
tètica és igual”. 

Basco apunta que la prova 
s’havia d’haver fet abans del 
setembre passat, entre el 
març i l’abril del 2020, però 
es va endarrerir a causa de 
la pandèmia, per la qual cosa 
fins a la propera tardor no es 
podrà escampar el paviment 
als dos camins seleccionats, ja 
que a l’estiu no es pot fer per-
què no és aconsellable amb 
alta temperatura. Si la prova 
funciona, pot suposar un 
estalvi per a un municipi amb 
molts quilòmetres de camins 
rurals que condicionen l’ac-
tivitat econòmica i que “han 
d’estar en bones condicions”.

Al setembre ja es va fer una aplicació pràctica al camí de Vilanova, a Orís

La voluntat és utilitzar un 
residu de la construcció que 
“és difícil que tingui sorti-
da en el mercat ordinari” i 
donar-li una segona vida. La 
llei obliga ara l’Agència de 
Residus a reciclar en la mesu-

ra que es pot el que prové 
de la construcció i d’aquesta 
manera el que fan és substitu-
ir per àrid reciclat “el que ve 
de la cantera o graves de riu 
i evitar agafar recursos de la 
natura”, apunta l’alcalde. Tot 

plegat es tracta d’un projecte 
“lligat a l’economia circular” 
per donar la volta a la vida 
d’un residu, redissenyant-
lo perquè tingui utilitat en 
un altre àmbit i preservar el 
medi ambient.

Impulsen un projecte de seguiment del gat fer i altres 
mesocarnívors al Parc del Castell de Montesquiu
Montesquiu Des que es van instal·lar les 12 càmeres, ara fa 
un mes, al Parc del Castell de Montesquiu ja s’hi han visualit-
zat exemplars de gat fer (foto de l’esquerra) i martes (foto de 
la dreta). Es tracta d’un pla de seguiment del gat fer i altres 
mesocarnívors que impulsen des de Felis-Grup de Recerca en 
Carnívors de Catalunya i que a la zona coordinen Ferran Sayol, 
Marc Vilella i Pau Federico, els dos primers també membres 
del Grup de Naturalistes d’Osona, que hi col·labora. Aquesta és 
la primera vegada que es posen les càmeres a Montesquiu, on 
s’estaran uns tres mesos. I a partir d’ara cada any a la mateixa 
època s’hi posaran “per veure com van evolucionant”, comenta 
Sayol. “L’excusa és el gat fer, però la idea és obtenir dades de 
tots els carnívors”, diu Sayol. Ell mateix comenta que a través 
de les primeres imatges que han captat i també a partir dels 
excrements que localitzin analitzaran de quants individus es 
tracta. A Osona el gat fer és present al Montseny, on també 
se’n fa un seguiment, al Lluçanès i al nord de la comarca.

AUTOMATITZACIÓ

www.fes.cat/cursos

Formació
Bonificable

Tel. 972 70 11 31

DISSENY

MECANITZACIÓ
HIDRÀULICA

SOLDADURA
ROBÒTICA

CONTÍNUA
FORMACIÓ ESPECIALITZADA 
EN INDÚSTRIA I TECNOLOGIA

info@fes.cat

Més info:

C. Pont, 31
08570 Torelló

Tel. 93 859 07 46

www.joieriacodina.com

Carrer Major, 9 
Sant Vicenç de Torelló

Tel. 93 859 09 71

kaskaglina@gmail.com

@forndepaglina

Horari:
Dilluns tancat

De dimarts a  divendres
de 7.30 a 13.30 i de 16.00 a 19.00

Dissabtes i diumenges de 7.30 a 14.00
Vine els diumenges al mercat i visita’ns!
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Orís, pioner a pavimentar camins 
amb àrids reciclats de la construcció
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AGENDA

Divendres 22

Centelles. Presentació 
del llibre De dins a fora 
dels hospitals. Crònica 
anunciada d’uns carcinomes 
malxinats, de Josep Bruch. 
Cal inscripció prèvia. Casal 
Francesc Macià. 19.00.

Cinema en català: Cicle 
Gaudí. Projecció de la 
pel·lícula Uno para todos, 
de David Ilundain, amb 
David Verdaguer. Centre 
parroquial. 20.00.

Malla. Festa major. 10.00, 
església romànica de Sant 
Vicenç, ofici solemne i repic 
de campanes. Tot seguit, 
vermut que es farà arribar 
a tots els habitatges. 20.30, 
des de dalt el Clascar i 
s’observaran des de casa, focs 
artificials.

Moià. Xerrada sobre 
l’exposició d’Eva Salvador. 
Arran del seu projecte 
d’acció artística i social 
“Recordar es también 
despertar”. En cas de no 
poder-se fer presencialment 
es farà de forma virtual. 

Auditori Sant Josep. 19.30.

Olost. Xarxa de 
Coneixements. “Estudi de 
plantes silvestres: llorer. 
Beneficis i ús”. En línia. 18.30.

Torelló. 38a edició del 
Festival BBVA de Cinema 
de Muntanya de Torelló. 
Espectacle inaugural El 
Tibet. Terra de neus, terra 
de déus, amb Josep Lluís 
Alay, tibetòleg, director de 
l’Observatori del Tibet i 
Àsia Central de la UB; Toni 
Arbonès, periodista i director 
del programa Els viatgers de la 
Gran Anaconda de Catalunya 
Ràdio; Núria Balagué, 
alpinista; Thubten Wangchen, 
lama tibetà, director de la 
Casa del Tibet de Barcelona i 
parlamentari del Parlament 
Tibetà a l’exili, i Quim Casas, 
crític de cinema. Teatre 
Cirvianum. 19.30.

Vic. Conferència del Fòrum 
de Debats. “Epigenètica, la 
gran interlocutora entre els 
gens i l’ambient”, a càrrec 
d’Eugènia Monrós, doctora 
en Biologia i psicoterapeuta. 
Canal de YouTube de Fòrum 

TEATrE CIrvIANUm
TOrelló
 
Diumenge a la tarda, 
‘Els Brugarol’, de Ramon 
Madaula

de Debats. 20.00.

Dissabte 23

Castellterçol. Inauguració 
de l’exposició fotogràfica 
“Relats arrelats”. Realitzada 
pels alumnes de 3r d’ESO de 
l’IE Ramona Calvet. Espai de 
lectura. 18.30-20.00.

Sant Hipòlit de Voltregà. 
Activitat familiar “Dibuix 
amb llum”. per a grups 
bombolla amb infants a 
partir de 4 i amb franges 
horàries. Cal reservar plaça.  
Auditori. 17.00.

Sant Pere de Torelló. Taller 
de música en família. Amb 
Laia Rovira, per a infants de 
0 a 3 anys i un acompanyant. 
Cal inscripció prèvia. Sala 
Torner. 10.30-11.30.

Sant Quirze de Besora. 
Donació de sang. De 10.00 a 
13.30 i de 16.30 a 20.30. Reserva 
hora a <donarsang.gencat.cat>. 
Pavelló municipal. 

Taradell. Cicle de Cinema 
Gaudí. Projecció de la 
pel·lícula Uno para todos. 
Centre Cultural Costa i Font. 
19.00.

Vic. Fem dissabte amb Alícia 
Casadesús, que estarà a la 
galeria per explicar l’obra 
exposada: “Microgrames”. 

Galeria fotogràfica Tres-e-u. 
10.00-13.00.

Teatre La dona del 600, de 
Pere Riera. Mercè Sampietro, 
Àngels Gonyalons, Jordi 
Banacolocha, Rosa Vila i 
Pep Planas protagonitzen 
aquesta divertida comèdia. 
L’Atlàntida. 17.00.

Diumenge 24

Centelles. Cicle de teatre 
familiar. L’Arc de Sant Martí 
i la Lluna, de la companyia 
A. La mà de l’artista. Casal 
Francesc Macià. 18.00.

Prats de lluçanès. 
Presentació del llibre 
Dona i poder, de Jenn Díaz. 

Conversa entre Jenn Díaz, 
autora del llibre, i Montse 
Boladers, portaveu del 
GM d’ERC-AM. Plaça de 
l’Església. 12.30.

Sant Hipòlit de Voltregà. 
Espectacle teatral i 
multidisciplinari La faula 
de l’esquirol. De La Baldufa 
Teatre. Sala Petita d’Osona. 
18.00.

Torelló. Teatre Els Brugarol. 
Ramon Madaula escriu i 
protagonitza una comèdia 
familiar amb grans dosis 
d’humor àcid i intel·ligent 
que enfronta cara a cara 
les contradiccions dels 
seus protagonistes. Teatre 
Cirvianum. 18.00.

L’exposició es podrà visitar, de dilluns 
a divendres, fins al 12 de febrer

40anys
Portades de Nadal

40 cartells guanyadors,
que han estat portada de 
Nadal d’EL 9 NOU del 1980 
al 2020

També s’exposaran els 
19 cartells finalistes del 
concurs de 2020

EART, Vic

Divendres
29 de gener de 2021

18.00h

Organitza:

Amb el suport de:

Col·laboren:
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Farmàcies

Vic

✚TERRICABRAS

C. Dr. Candi Bayés, 60 | dia 22

✚FARGAS

C. Bisbe Morgades, 25 | dia 23

✚ARUMÍ

Pl. Divina Pastora, 5 | dia 24

Roda de Ter

✚CONSTANÇÓ

C. Sant Josep, 1 | dia 22

✚TORRENT

Pl. Major, 7 | dia 23

St. Quirze de Besora

✚BESORA, SCP

C. del Pont, 45 | dies 22 i 23

Tona

✚FABRÉ

C. Barcelona, 2 | dies 22, 23 

i 24

Torelló

✚BARDOLET

C. Canigó, 72 | dia 22

✚ESTUDIS

C. Anselm Clavé, 2 | dies 23 

i 24

Manlleu

✚FERRER CHAMBÓ

Pl. Fra Bernadí, 19 | dia 22

✚ASSUMPTA AUTET

C. Font, 15 | dies 23 i 24

Olost

✚LÓPEZ 

Pg. Dr. Lleopart, 4 | dies 22, 23 

i 24 tarda

Prats de Lluçanès

✚VIVER

C. Major, 35 | dia 24 matí

Ripoll

✚ROCA

Ctra. Barcelona, 38 | dia 22

✚RIU

Pl. Gran, 24 | dies 23 i 24

Sant Joan de les Abadesses

✚SUNYER

C. Pere Rovira, 14 | dies 22, 

23 i 24

Defuncions

Dolors Borrull Pou. 96 anys. Vic
Ramon Cabanas Masmitjà. 86 anys. Vic
Lluís Melcion Mamano. 93 anys. Manlleu/Vic
Mari Reinoso Salido. 69 anys. Vic/Ripoll
Maria Socorro Sola Rivera. 75 anys. Vic/Centelles
Rosa Balmes Marcè. 82 anys. Vic
Pep Díaz Martínez. 63 anys. Vic
Domingo Caballeria Orra. 80 anys. Manlleu
Rita Muret Masdeu. 97 anys. Vic/Folgueroles
Dolors Parés Bové. 95 anys. Roda de Ter
Maria Expósito Canals. 94 anys. Vic/Vilanova de Sau
Julián González Calvo. 84 anys. Manlleu/Vic
Montserrat Casany Font. 94 anys. Vic/Calldetenes
Dolors Relats Puyal. 81 anys. Vic/Centelles
Concepció Parés Torras. 84 anys. Gurb/Vic
Antonio Masoliver Farrés. 93 anys. Tona/St. Bartomeu del Grau
Joaquima Carbonell Serra. 92 anys. Vic
Tornike Lomauri. 29 anys. Vic
Dolors Clopes Coll. 78 anys. Vic/Granollers
Carme Farré Caralt. 89 anys. Vic/Folgueroles
Joan Bou Franquesa. 80 anys. Vic
Gemma Casas Batalla. 48 anys. Vic
Matias Grau Ballús. 83 anys. Vic/Malla
Josep Comella Dodas. 70 anys. Vic
Pere Torrents Estragués. 87 anys. Vic/Manlleu
Bartomeu Codina Jutglar. 85 anys. Vic
Dolors Icart Ors. 99 anys. Centelles
Miquel Verdaguer Feu. 85 anys. Vic/Roda de Ter
Inocencia Lujan Ramos. 84 anys. Vic
Josep Chaves Chaves. 58 anys. Vic/Centelles
Hope Kojo Kufoalor. 67 anys. Vic
Lluís Rabionet Montagut. 73 anys. Vic
Felicia Cortada Pascual. 90 anys. Granollers/Aiguafreda
Maria Bagués Guix. 90 anys. Vic/Campdevànol
Carmen López Requena. 88 anys. Balenyà

Quirzet l’homenetSantoral

Divendres, 22

Sant Vicenç
Sol: h 08.15 i 17.53

Dissabte, 23

Sant Climent
Sol: h 08.14 i 17.54

Diumenge, 24

Sant Francesc de Sales
Sol: h 08.13 i 17.55

Dilluns, 25

Sant Pol
Sol: h 08.13 i 17.56

Dimarts, 26

Santa Paula
 
Sol: h 08.12 i 17.58

Dimecres, 27

Santa Àngela Mèrici
Sol: h 08.11 i 17.59

Dijous, 28

Sant Tomàs d’Aquino
Sol: h 08.10 i 18.00

Rosa Iruela Díaz. 92 anys. Tona
Conxita Calvet Solé. 88 anys. Tona
Jordi Tona Mateu. 84 anys. Santa Eugènia de Berga
Toni Mir Feixas. 56 anys. Taradell
Bernardo Castellanos González. 88 anys. Tona
Maria Victoria Pallisa Salvadó. 64 anys. Taradell
Dolors Moner Miralpeix. 94 anys. Sant Miquel de Balenyà
Dolors Pujols Soler. 80 anys. Muntanyola
Asunción Godayol Pineda. 95 anys. Taradell
Pere Cirera Rajol. 95 anys. Tona
Maria Rosa Bas Fortí. 90 anys. Viladrau
Rosenda Ramírez Gil. 85 anys. Taradell
Jaume Suela Queralt. 66 anys. Sant Quirze de Besora
Assumpta Paxau Comas. 92 anys. Les Masies de Voltregà
Èlia Llorca Llorca. 90 anys. Borgonyà
Palmira Fabregó Parés. 96 anys. Torelló
Francesc Sors Puigbarraca. 80 anys. Borgonyà
Ramona Teixidor Viñas. Borgonyà
Montserrat Salada Viñas. 79 anys. St. Quirze de Besora/St. 
Agustí de Lluçanès
Lluís Besa Vilar. 97 anys. Vic/Perafita
Montserrat Deitg Riba. 91 anys. Prats de Lluçanès
Pilar Compte Comellas. 78 anys. Barcelona/Prats de Lluçanès
Ramon Anye Campmany. 65 anys. Sant Joan de les Abadesses
Angela Sadurní Basagaña. 93 anys. St. Joan de les Abadesses
Albert Orriols Altarriba. 86 anys. Ripoll
Neus Sánchez Ibáñez. 54 anys. Ripoll
Maria Bagués Guix. 90 anys. Campdevànol
Leopold Blay Aulinas. 87 anys. Sant Joan de les Abadesses
Carme Llosa Pagès. 82 anys. Ripoll
Pere Basagaña Vias. 71 anys. Campdevànol
Dorotea Villanueva Prat. 80 anys. Ripoll
Angela Delós Costa. 93 anys. Sant Pau de Segúries
Agustina Truño Puiggros. 85 anys. Ripoll
Cinta Viñas Vilarrasa. 84 anys. Les Llosses

Naixements

Si voleu publicar
el nom dels vostres 

fills en aquest apartat 
truqueu al

tel. 93 889 49 49
o bé envieu
un correu a:

agenda@vic.el9nou.com

Nael Laarbi Abarkane. Vic

Bernat Sanglas Riqué. Manlleu

Pol Santamaria Jurado. Vic

Èlia Vilardell Prat. Folgueroles

Bruna Puig Romeu. Vic



LA GUIANOU9EL Divendres, 22 de gener de 202144

Vic

Ripoll

8.13 am

5.53 pm

Vic

Ripoll

8.13 am

5.52 pm

Vic

Ripoll

8.14 am

5.51 pm

Divendres Dissabte Diumenge

Temperatures

... aquesta setmana
Pluja

Les imatges dels lectors                                      eltemps@vic.el9nou.com
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Població Dia Mín. Dia Màx. Litres

Alpens 14-Gen. -5,9 17-Gen. 13,2 1,2

Cussons 14-Gen. -6,0 17-Gen. 11,0 0,2

Gombrèn 16-Gen. -3,1 17-Gen. 15,1 0

Hostalets de Balenyà 15-Gen. -2,0 19-Gen. 13,1 0,2

Molló 18-Gen. -1,3 14-Gen. 12,5 0,2

Muntanyola 14-Gen. -1,6 17-Gen. 10,3 0,4

Planoles 19-Gen. -2,7 14-Gen. 14,4 0

St.Pau de Segúries 14-Gen. -7,6 17-Gen. 11,7 0

Sta.Maria de Besora 15-Gen. -3,7 17-Gen. 12,1 0,4

Sentfores 17-Gen. -3,8 17-Gen. 11,4 1

Seva “Els Roures” 15-Gen. -3,8 17-Gen. 11,9 0

Tavèrnoles 19-Gen. -3,6 17-Gen. 12,8 0

Vic 17-Gen. -3,4 17-Gen. 11,7 0,2

previsió divendres
Els núvols seran els protagonistes d’aquest 
divendres. El pas d’un front atlàntic força 
desgastat ens deixarà alguns ruixats disper-
sos al llarg del dia, sobretot al matí. Tarda 
més variable i tapat al Ripollès. Les tempera-
tures es mantindran força suaus. Pel que fa al 
vent, serà de moderat a fort de l’oest.

previsió dissabte
Matí amb cel parcialment serè en general. 
La visibilitat serà bona. A partir del migdia 
hi haurà un augment de la nuvolositat que 
deixarà el cel mig ennuvolat, sobretot als 
Pirineus. Les temperatures aniran clara-
ment a la baixa, amb mínimes altre cop 
sota zero. El vent es mantindrà de l’oest, de 
moderat a fort.

previsió diumenge
Cel mig ennuvolat al llarg del dia a Osona. 
Es mantindrà ennuvolat als Pirineus, on hi 
podria haver algun ruixat aïllat. La cota de 
neu se situarà cap als 1.400 metres. El vent 
serà de fluix a moderat de l’oest. Les tem-
peratures pujaran, sobretot les màximes. 
Dilluns el pas d’una altra pertorbació podria 
deixar algun ruixat.
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J. Dinarès i Prat
Metge–Uròleg

UROLOGIA GENERAL I INFANTIL

UROLOGIA

HORES CONVINGUDES
dinaresvic@hotmail.com

Rda. Camprodon, 26 • Escala D. baixos
VIC - 93 885 27 56

C. Macià Bonaplata, 4 • Escala B2, 2n 1a
Ripoll - 972 71 43 54 (edifici Casino)

DERMATOLOGIA
Dr. Josep M. Arimany

Dra. M. A. González-Enseñat
- Dermatologia 

i Dermatologia PeDiàtrica
- teràpia fotodinàmica - làser
rambla Hospital, 4, pral. 1a

tel. 93 885 24 36 - 08500 Vic

Horari de 8 a 20h
C. Gallissà, 19 - Tel. 93 883 23 04

www.synlab.es

Anàlisis Clíniques
Microbiològiques, hematològiques, 
hormonals, bioquímiques, 
toxicològiques, immunològiques.

Fem analítiques per mútues i privats.

OFTALMOLOGIA

Dr. RAFART ARUMÍ

• OFTALMOLOGIA GeneRAL
• cIRURGIA OcULAR

Clínica de Vic
Rda. Francesc Camprodon, 4, 3a planta

VIC - Tel. 93 885 55 09

Dr. Oriol Parés
ANGIOLOGIA i CIRURGIA VASCULAR

MALALTIES CIRCULATÒRIES
Varius (ChIVA, estètica...)
edema limfàtic, úlceres...

CONCERT AMB MÚTUES

Vic - Bayés Consultori Tel. 93 889 22 29
Vic - Clínica de Vic - Bayés Clínica Tel. 93 881 65 00
Manlleu - Centre Mèdic Manlleu Tel. 93 851 41 11

OTORINOLARINGOLOGIA
Dr. Josep Molera Blanch

GOLA - NAS - OÏDA

HORES CONVINGUDES

Pl. Estació, 8, entresòl - VIC

Tel. 93 885 26 21

Clínica Sant Josep - Vic - Tel. 93 886 17 00

· Cirurgia pròtesi genoll i maluc · Artroscòpia genoll, 

espatlla i turmell · Ortopèdia infantil · 

Tractament de patologies esportives 
amb factors de creixement

Dr. Ramon Vilaró Portet

ESPECIALISTA EN CIRURGIA 
ORTOPÈDICA i TRAUMATOLOGIA

Col. 15379

PODOLOGIA:

Sílvia Nieto Pl. Santa Clara, 6 93 886 10 55

Marta Serra Bisbe Strauch, 16 93 889 46 02 Mútues i Privats (CEMAV)

Ivonne Alonso Pg. Generalitat, 26 93 885 46 52

Rbla. Davallades, 5 93 885 47 22

Bisbe Strauch, 16 93 889 46 02 Mútues i Privats (CEMAV)

TERÀPIA VISUAL

Martina Sans Rbla. Davallades, 5 93 885 47 22

Roger Verdaguer Rbla. Davallades, 5 93 885 47 22

Pl. Sta. Clara, 6
93 886 10 55

Pg.Generalitat, 26
93 885 46 52

Rbla. Davallades, 5
93 885 47 22

C. Nou, 43
93 886 10 55

VIC

Guia mèdica

93 889 49 49

GUIA MÈDICA

Vols ser-hi?
Tel. 93 889 49 49

• Anàlisis Bioquímiques, Hematològiques, 
Microbiològiques-Parasitològiques.

• Al·lèrgia, hormones, fertilitat, Test A200.
• Serologia Covid19
• Anàlisis d’aigua de consum humà ISO 9001:2015.

De dilluns a divendres de 8 a 15h
Dissabtes de 9 a 13h

ANÀLISIS CLÍNIQUES
SYNLAB DR. J. FARGAS

Tel. 93 885 08 08
C. Morgades, 23, baixos

ViCFem analítiques privades i per mútues

Cal demanar cita prèvia a:
wwww.synlab.es

o també podeu trucar al
681 15 42 12

Horari

Plaça Catedral, 9 - VIC
Tel. 93 889 22 29

www.bayesconsultori.cat
Nou servei de CITA WEB

MEDICINA DE CAPÇALERA
- Dra. A. Ramos
- Dra. C. Álvarez
- Dra. S. Martínez de Arenzana
- Dr. V. Canal

ASSISTÈNCIA D'INFERMERIA
Pressió arterial, injeccions, etc.

REvISIoNS gENERALS

PRovES CoMPLEMENTÀRIES
• ENDoSCòPIA amb anestèsia

- Dr. R. Barniol
• ECogRAFIA

Ecocardiografia doppler 
Ecografia general, ginecològica 4D
Transrectal, Transvaginal Ginecològica 
Abdominal
Troncs supraaòrtics

• PRovES D'ESFoRÇ
• HoLTER E.C.g.
• HoLTER PRESSIÓ (MAPA)
• DENSIToMETRIA
• URoDINAMIA
• CISToSCòPIES/

HISTERoSCòPIES
• RADIogRAFIES
• AMNIoCENTESIS

EspEcialistEs
Cardiologia Prof. A. Bayés de Luna, Prof. T. Bayés 

Genís, Dr. J. Riba, Dr. P. Codina
Cardiologia pediàtrica Dr. F. Rosés
Medicina interna i geriatria Dr. J. Brugués, Dr. R. Pujol
Neurologia Dr. A. Arboix, Dra. A. Bayés
Reumatologia Dr. R. Sanmartí, Dr. J. Rodríguez
Aparell digestiu Dr. R. Barniol
Oncologia Dr. E. Batiste-Alentorn
Endocrinologia Dr. I. Saigí
Dermatologia Prof. A. Castells, Dr. J. Arimany, Dr. R. 

Torné, Dra. L. Canal
Dermatoestètica Dra. L. Canal i Dra. E. Quintana
Psiquiatria Dr. J. del Río, Dra. M. Aubareda
Psiquiatria infantil i juvenil Dr. P. Tàpias
Al·lèrgia-immunologia clínica Dra. A. Sala 
Al·lèrgia pediàtrica Dra. A. López
Pediatria Dr. P. Domènech, Dra. A. López
Ginecologia i Obstetrícia     Dr. R. Rovira, Dr. J. Grau
Ginecologia i reproducció assistida Dr. X. Saura, Dra. N. Gil, Dra. N. Murcia
Urologia Dr. J. Fernández-Zuazu
Angiologia i cirurgia vascular Dr. O. Parés
Otorrinolaringologia Dr. M. Molinero, Dr. J. Camprubí
Oftalmologia Dr. J. Tell, Dr. S. Bofill, Dr. J. Oliveres
Oftalmologia infantil Dra. M. Vidal
Traumatologia Dr. Ll. Guillamet, Dr. F. Díaz, Dr. G. Bori
Pneumologia Dra. S. Molina, Dr. Joan Serra
Cirurgia general Dr. J. Molinas
Cirurgia oral i maxil·lofacial Dra. Darder
Cirurgia estètica i reparadora Dra. A. Torres, Dra. N. González, Dr. P. Bosacoma
Clínica del dolor Dra. M. Jiménez
Psicogeriatria Dr. F. Escabia
Medicina de família Dr. J. Fontarnau
Medicina del son Dra. Ester Tió
Anestesiologia Dr. J. de Ferrer, Dra. M. Jiménez, Dra. T. Planella
Psicologia Llic. P. Borrat
Psicologia infantil Llic. I. Verdaguer
Neuropsicologia Llic. I. Sala
Psicologia transpersonal Llic. M. Pellicer
Dietètica i nutrició Dra. E. Quintana
Podologia Sra. C. Sallent
Logopèdia Sra. M. Mauri
Fisioteràpia Sra. C. Garolera, Sra. M. Torra, Sra. A. Soler, Sra. M. Parra
Òptic-Optometrista Sra. A. Grifell
Anàlisis clíniques Dr. J. Fargas

GUIA MÈDICA Si voleu ser-hi truqueu al 
93 889 49 49

Els olis

Contenen un 100% de greixos en forma de TG. Poden derivar de blat de 
moro, gira-sol, colza, soja, coco, palma i olives. L’oli d’oliva verge extra 
s’obté com un suc pur d’oliva, i és l’únic greix culinari eficaç en prevenció de 
les malalties cardiovasculars (MCV), demostrat en estudis, que disminueix 
les lipoproteïnes de baixa densitat (c-LDL o “colesterol dolent”) i augmenta 
el colesterol d’alta densitat (c-HDL o “colesterol bo”). 

Els ous

En la seva composició destaquen proteïnes (ovoalbúmina), minerals (seleni, 
fòsfor, iode i zinc) i vitamines (A, D, B2, i B12). El rovell conté greix en un 
11% i és bàsicament TG i colesterol. Tant la població general sana com les 
persones amb factors de risc, malaltia coronària (ECC) prèvia o diabetis 
mellitus tipus 2 (DM2) poden consumir fins a un ou al dia sense incrementar 
el seu risc cardiovascular.

Les carns

Són aliments rics en proteïnes, tant en carns vermelles (vedella, conill, 
porc) com processades (hamburgueses, embotits, botifarres, etc.), 
aporten una quantitat relativament elevada d’àcids grassos saturats, àcid 
palmític i esteàric. Contenen, a més de colesterol, vitamines del grup B 
i minerals (ferro, potassi, fòsfor i zinc). El contingut gras és menor en les 
carns blanques (pollastre, gall dindi i conill) i en el porc que a la vedella o 
el xai. El consum de carns processades incrementa la mortalitat total i el 
desenvolupament de DM2 i MCV. El consum de carn blanca o carn magra 
(sense greix visible) s’ha de consumir de manera moderada, 3-4 vegades per 
setmana, sense que incrementi el risc cardiovascular.

El peix i el marisc

Són la font fonamental d’àcids grassos saturats, abunda en la carn del peix 
blau (sardina, anxova, tonyina, salmó, truita, etc.) i la carn del peix blanc és 
més pobre (bacallà, lluç, llenguado, etc.). La presència de derivats mercurials 
sobretot en peixos de grans dimensions i en predadors (tauró, verat, tonyina 
vermella, etc.) ha estat motiu de preocupació sobre la seguretat del seu 
consum, però sembla que el seu benefici contrarestaria el possible perjudici. 
El consum de peix o marisc tres vegades per setmana, dues d’elles en forma 
de peix blau, redueix el risc cardiovascular.

Els làctics

La llet i derivats aporten proteïnes, greixos, sobretot saturats, hidrats de 
carboni, vitamina D i minerals (font molt important de calci, que el seu dèficit 
s’ha associat sobretot amb osteoporosi). Els productes lactis, sencers o 
desnatats, fermentats o no, tenen un efecte neutre o de reducció moderada 
del risc cardiovascular. El consum de formatge es relaciona amb reducció 
de MCV total, malaltia coronària i accidents cerebrovasculars (ictus). És 
recomanable consumir dues racions diàries de lactis (llet, llet fermentada, 
iogurt, formatge, etc.) pel seu important paper en el metabolisme del calci i 
riquesa en proteïnes.

Llegums i cereals

Els llegums més consumits a Espanya són les llenties, les mongetes, els 
cigrons i els pèsols. Estan compostos per midó, hidrats de carboni amb alt 
contingut de fibra i proteïnes. Destaca un alt contingut en vitamines del grup 
B, àcid fòlic, calci, potassi i ferro, també fitosterols. La ingesta freqüent de 
llegums (almenys 4 vegades/setmana) redueix el colesterol i el risc de MCV.

Fruits secs

Conté principalment àcids grassos monoinsaturats, abundant fibra, 
antioxidants, potassi, calci i magnesi. Els fruits secs redueixen el colesterol, 
ECV, sobre malalties coronàries i mortalitat per qualsevol causa. És 
recomanable un consum freqüent (cada dia o almenys tres vegades per 
setmana) d’un grapat i s’han de consumir crus i sense pelar si és factible.

Verdures, fruites i tubercles

Les verdures de fulla, els bolets, les hortalisses i les fruites comparteixen 
un elevat contingut en aigua (70-90%) i una baixa aportació calòrica, amb 
predomini dels hidrats de carboni, que és més elevat en les fruites. El 
consum de 4-5 porcions diàries entre fruites i verdures redueix la mortalitat 
global i cardiovascular. 

els aliments i el
risc cardiovascular
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Guies de SERVEIS
si voleu ser-hi
truqueu al
93 889 49 49
93 860 30 20

Per anunciar-vos a

truqueu al

93 889 49 49

botiga per emportar 
plaça major de Vic, 35
    Tel. 621 26 88 05

POLLASTRES | OUS I VERDURES | TAPES | COMBINATS

Restaurant:
De dilluns a diumenge: dinars i sopars, menús de 12,50  i 22

Cafeteria:
De dilluns a divendres: menús a 11,85

Divendres, dissabte i diumenge vespre: menús a 15,50

Carretera C-17, km 50 - Tona (Barcelona)
Tel. 93 887 03 50 - Fax 93 887 04 00

fidormasl@gmail.com - www.4carreteres.com

REStAuRANt

CARREtERES
4

MENJADORS
PER A CELEBRACIONS

C. de la Riera, 13  
Tel. 93 889 52 71  - Vic

www.elcaliuvic.com

Des de 1992Cuina catalana i de temporada
Obert els migdies
(excepte dijous)

GUIA
GASTRONÒMICA
93 889 49 49

guia gaSTRONÒMiCa

La teva guia
de referència

GUIA GASTRONÒMICA

ENTREU I D
ESCOBRIU

LES OFERTES DEL CLUB

PETITS ANUNCIS

93 889 49 49

(Horari de 10 a 13h i de 16 a 19h, de dilluns a divendres)

Escriviu el vostre missatge en MAJÚSCULES i deixeu una casella en blanc entre paraula i paraula

NIF .................................................

Tel. ..................................................

Nom i cognoms ........................

...........................................................

............................................................

Població ........................................

............................................................

CP ....................................................

És subscriptor

Sí                   No

Al facilitar les vostres dades accepteu expressament la política de privacitat de Premsa d’Osona SA que podeu consultar a www.el9nou.cat

Compro pisos
al Comptat

24 / 48 hores
joan 617 28 08 50

Ctra. N-152, km 75,6 - LES MASIES DE VOLTREGÀ

93 857 11 53 - 93 850 24 70
US OFERIM ELS NOSTRES SERVEIS
- COMPRA DE VEHICLES ACCIDENTATS
- RETIRADA DE VEHICLES USATS PER DESBALLESTAMENT
- TRAMITACIÓ DE BAIXES DEFINITIVES
- VENDA DE RECANVIS D'OCASIÓ

Per a més informació, truqui'ns als telèfons:
                                                           93 857 11 53

   93 857 06 10
                                                           Fax 93 850 24 70

www.desguaceslagleva.com
Botiga on-line

DESEMBUSSOS
i FOSSES SÈPTIQUES

Ctra. Sant Hipòlit, km. 4,100 - GURB

Tel. 93 886 24 78
www.terricabras.cat

• Servei de 
guardamobles

• Especialistes
en muntatge i 
desmuntatge

   de mobles

C. Canigó, 83, 4t 3a - Tel. 619 35 79 73 - 675 92 13 76 - VIC

Tel. 630 96 42 84 - 93 857 03 74 - contacte@neida.catDESEMBUSSOS, NETEGES i TraNSpOrT D’aiGUa

Tel. 93 854 11 69
Av. Països Catalans, 5 B - VIC

www.girbauconsu ng.com
girbau@girbauconsu ng.com

GPS
d’última generació

guia SeRveiS

Serveis

Detectius Privats Pagès i Gassó. 

Investigacions familiars, laborals 

i mercantils. Control de menors. 

Telèfon 93 883 28 33.

peTiTS aNuNCiS
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LA PROGRAMACIÓ DEL CAP DE SETMANA

Jordi 
Sunyer

El Dakar és un ral·li però tam-
bé “la gran aventura de les 
aventures”. Aquesta definició 
és del pilot osonenc Joan Font, 

que dilluns va ser al Temps afegit al costat de 
Gerard Farrés i Marc Solà. I Font va posar un 
exemple estratosfèric: un dia va quedar tirat 
amb el cotxe espatllat al mig d’una etapa i de 
cop se’ls va apropar una parella de policia. 
“Els volia demanar una grua i amb el meu 
anglès els vaig dir que volia my car a sobre 
d’un truc [sic]”. Amb aquest nivell, els pobres 
policies no van pescar res i al final Font es va 
fer entendre fent un dibuix d’una grua amb 
el seu cotxe al cim. “Quan va aparèixer el 
pobre tio de la grua i li vaig dir que havia de 
fer 680 quilòmetres... va flipar. Però vam arri-
bar, vam reparar el cotxe i vam poder seguir 

la carrera. Sense dormir ni res però vam 
poder seguir”. Això sí que és una aventura. 
Com la del Sobrino del Diablo, un cantautor 
rocker llibertari i irònic de Barcelona que fa 
un any va deixar l’asfalt i el ciment per anar a 
viure a una masia a Sant Pere de Torelló. Ho 
va explicar dimecres a La tramoia i va deixar 
clar que no se’n penedeix. A més, al ser del 
barri d’Horta, va explicar que als gens ja hi 
tenia l’instint de pagès i hortolà i cuidar galli-
nes i dos rucs no se li fa marcià. El que sí que 
sembla marcià, en canvi, és la manera com el 
PSC de Manlleu es va assabentar fa uns anys 
que els feien fora de l’equip de govern. Ho va 
explicar dijous a l’Angle obert Antoni Poyato, 
que ara a més és el primer secretari del PSC a 
Osona: “Ens van expulsar del govern mitjan-
çant un whatsapp”. Si Font, amb el seu anglès 
d’Osona, hagués hagut de cridar una grua per 
WhatsApp encara seria al desert. 

EL FORAT DEL 9

El Lloret-Taradell, 
diumenge 
Comença la segona volta 
de l’OK Lliga i el Taradell 
es desplaça diumenge a la 
pista del Lloret. El partit es 
podrà seguir en directe a 
partir de les 4 de la tarda.

En joc 
diumenge, 15.30

Escola i famílies, 
a ‘... i bona lletra’ 
Natàlia Peix conversa amb 
Marta Comas Sàbat, que 
ha escrit el llibre Okupes a 
l’escola, en què reflexiona 
sobre la veu de les famílies 
en el sistema educatiu.

... i bona lletra 
dv., 21.00 i 23.00; dg., 21.00

Notícies dissabte  
i diumenge
Meritxell Garriga (a la 
foto) presenta cada cap 
de setmana l’informatiu 
de les televisions de La 
Xarxa, amb el més desta-
cat de cada jornada.

Notícies en xarxa 
dissabte i diumenge, 20.30

Divendres 22

6.00 EL 9 MAGAZÍN. Entrevista 
a Xevi Fernández, alcalde de 
Santa Eugènia de Berga, i cuina 
amb Oriol Sala. 
6.30 GAUDEIX LA FESTA. El 
pessebre més vivent. 
7.00 NOTÍCIES EN XARXA. 
9.00 TERRITORI 17. Magazín. 
12.00 EL 9 MAGAZÍN. 
12.30 SANT VICENÇ A PRATS 
DE LLUÇANÈS. En directe. 
Especial dedicat a la cultura 
popular de Prats de Lluçanès que 
inclou l’emissió de la Trenca-
dansa del 2020. Presenta: Maria 
Costa.
13.30 GAUDEIX LA FESTA. 
14.00 AL DIA CATALUNYA 
CENTRAL. Informatiu. Presen-
ta: Guillem Rico. 
14.30 LA PORTERIA.  
15.30 SANT VICENÇ A PRATS 
DE LLUÇANÈS. Reemissió. 
16.30 BEN TROBATS. Magazín. 
18.30 AL DIA CATALUNYA 
CENTRAL. Informatiu. 
19.00 CONNECTI.CAT. Presen-
ta: Pere Puig. 
20.00 TORNA-LA A TOCAR, 
SAM. Cinema. 
20.30 EL 9 MAGAZÍN. Entre-
vista a Joan Salarich, director 
del Festival BBVA de cinema de 
muntanya de Torelló, i notícies 
històriques d’Osona amb Vicenç 
Bigas. Presenta: Clàudia Dinarès.
21.00 ... I BONA LLETRA. Mari-
ona Coll, científica titular en 
l’Institut de Ciència de Mate-
rials de Barcelona-CSIC; Marta 
Comas, autora d’Okupes a l’esco-
la, i anàlisi amb el politòleg Gui-
llem López Bonafont. Presenta: 
Natàlia Peix.
22.00 EL 9 MAGAZÍN.  
22.30 SANT VICENÇ A PRATS 
DE LLUÇANÈS. Reemissió. 
23.30 ... I BONA LLETRA.  

0.30 EL 9 MAGAZÍN. 
1.00 NOTÍCIES EN XARXA. 
Entrevista a Miquel Iceta (PSC). 
2.00 TORNA-LA A TOCAR, 
SAM. Presenta: Pitu Anaya. 
2.30 PORTAL D’INFORMACIÓ 
DINÀMIC.  

Dissabte 23

6.00 EL 9 MAGAZÍN. 
6.30 TEMPS AFEGIT. Entrevista 
a Gerard Farrés, Joan Font i Marc 
Solà, sobre el Dakar 2021. 
8.00 TORNA-LA A TOCAR, 
SAM. Presenta: Pitu Anaya. 
8.30 EL 9 MAGAZÍN. 
9.00 ANGLE OBERT. Antoni 
Poyato, primer secretari del PSC 
d’Osona i regidor de l’Ajunta-
ment de Manlleu, i David Solà 
(Som poble), alcalde de Sant 
Quirze de Besora. 
10.00 EL 9 MAGAZÍN. De 
dilluns a divendres. 
12.30 ... I BONA LLETRA.  
13.30 CAMINS DE L’EIX. El 
Collsacabra. 
14.00 TORNA-LA A TOCAR, 
SAM. Cinema.  
14.30 SANT VICENÇ A PRATS 
DE LLUÇANÈS. Reemissió. 
15.30 TELÓ DE FONS. A la trin-
xera. 
16.00 THE WEEKLY MAG. 
18.00 BÀSQUET EN JOC . Barça 
CBS - Club Joventut Badalona 
(Lliga Femenina 2). 
20.30 NOTÍCIES EN XARXA. 
Presenta: Meritxell Garriga. 
21.00 TORNA-LA A TOCAR, 
SAM. Cinema.  
21.30 CAMINS DE L’EIX.  
22.00 TEMPORADA IMPOS-
SIBLE. El Petit de Cal Eril: El 
retrobament. 
22.50 TEMPORADA IMPOSSI-
BLE. Tarta Relena.
23.30 TELÓ DE FONS.  
0.00 TORNA-LA A TOCAR, 

SAM. Cinema. 
0.30 GAUDEIX LA FESTA. 
1.30 AVENTURA’T. L’estació 
d’esquí de Manzaneda. 
2.00 CAMINANT PER 
CATALUNYA. Tarragona - 
Altafulla. 
2.30 PORTAL D’INFORMACIÓ 
DINÀMIC. 

Diumenge 24

6.00 EL 9 MAGAZÍN. De dilluns 
a divendres. 
8.30 TORNA-LA A TOCAR, 
SAM. Cinema. 
9.00 CAMINANT PER 
CATALUNYA. 
9.30 SANT VICENÇ A PRATS 
DE LLUÇANÈS. Reemissió.  
10.30 GAUDEIX LA FESTA. 
11.00 MISSA DE 
MONTSERRAT. En directe. 
12.30 AULA D’EXTENSIÓ 
UNIVERSITÀRIA GENT GRAN 
D’OSONA. Jordi Ricart Barniol. 
13.30 QUATRE PARAULES. 
Entrevista a Roger Canadell, 
sobre el llibre Et devia una carta. 
14.00 TELÓ DE FONS.  
14.30 CAMINANT PER 
CATALUNYA.  
15.00 AVENTURA’T.  
15.30 EN JOC. CH Lloret - CP 
Taradell (OK Lliga) // KH-7 
BM Granollers Atlètic - CH 
Cardedeu (Lliga catalana feme-
nina d’handbol). 
20.30 NEX CAP DE SETMANA. 
21.00 ... I BONA LLETRA.  
22.00 TERRITORI CONTEMPO-
RANI. Presenta: Martí Sales. 
22.30 REVELA’T, LA MIRADA 
REBEL. Documental.  
23.50 CAMINS DE L’EIX. 
0.05 QUATRE PARAULES.  
0.30 EL 9 MAGAZÍN. De dilluns 
a divendres. 
3.00 PORTAL D’INFORMACIÓ 
DINÀMIC.

El diable, l’anglès de 
pacotilla i el whatsapp 

Un especial dedicat a 
la cultura de Prats de 
Lluçanès, per Sant Vicenç
Aquest divendres és Sant Vicenç, festiu a Prats de 
Lluçanès, a l’entorn del qual se celebra la festa major 
d’hivern. A causa de la pandèmia no s’han pogut organit-
zar actes festius, però a través d’un programa especial, 
en directe des de Prats, es vol posar l’accent en la cultura 
popular pròpia d’aquest poble del Lluçanès. L’especial, 
presentat per Maria Costa, inclourà també l’emissió de la 
Trencadansa del 2020, que enguany no es pot ballar, així 
com l’actuació del músic Manel Bartrons, que presenta el 
disc Y el verso cae al alma, que estava previst que presen-
tés després del pregó de la festa major.   

Sant Vicenç a Prats de Lluçanès 
divendres, 12.30; 15.30 i 22.30; dissabte, 14.30; diumenge, 9.30
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Cromos

Jordi Pota
L’actor, humorista i mag Jordi Pota va 
complir la seva promesa i dimecres es 
va afaitar la barba a l’espectacle que 
va fer a Can Costa i Font de Taradell. 
Se l’havia anat deixant des de l’últim 
bolo i va dir que la mantindria fins 
que pogués tornar a pujar als escena-
ris. Amb barba o sense, és bo igual.

Copa del Rei
Tot i que tothom parla de l’Alcoià, 
a Centelles estaven més pendents 
dimecres del Còrdova-Reial Societat. 
Veïns d’un bloc de pisos es dividei-
xen meitat txuri-urdin i meitat cali-
fas, com es podia veure amb banderes 
i samarretes al balcó. Només uns van 
poder celebrar-ho.

Confinats
El regidor de Ripoll Joaquim Colomer 
està tan satisfet de com ha quedat la 
Devesa del Pla que dijous convidava 
a tothom a gaudir de la nova tirolina 
de 30 metres. Li van fer adonar que 
amb el confinament municipal només 
hi poden anar els de Ripoll! Confina-
ment comarcal, ja!

Bici
I Núria Homs, una de les regidores 
que utilitza la bici per moure’s per la 
ciutat de Vic, anunciava aquesta set-
mana que ja suma 2.000 quilòmetres 
recorreguts des que està al càrrec: 
“Bici a tope i molts aprenentatges”, 
deia. Això de fer de regidor serveix 
per posar-se en forma.

A la noia 
més cepada 
de la classe li 
diuen Bido-
nàs. No crec 
que ella ho 
sàpiga, per-
què és reser-
vada i de 

pocs amics, ves que no vingui 
de l’acomplexament físic. 
A tu et sembla cruel, però 
calles perquè almenys no va 
per tu. Al mateix curs hi ha 
una noia menuda i bonica 
que, en secret, vomita tot el 
que menja per no engreixar-

se ni un gram. De la resta, 
no se’n salva ni una: totes es 
volen amputar alguna cosa, 
si no és el nas són les galtes o 
els saxons.

De tot això, per suposat, no 
se’n parla. Ni amb les ami-
gues de més confiança. La 
joventut és una època en què, 
senzillament, les coses pas-
sen, se succeeixen els fets, i 
ni penses massa més enllà de 
tu mateix, ni ets capaç d’ela-
borar amb gaire profunditat 
el que estàs vivint. Només 
t’interessa la trama, com en 
un thriller en què tens pressa 

per descobrir l’assassí; quan 
ets jove vols que passin coses 
per saber què et depararà la 

vida de veritat. En qualsevol 
cas, elles troben del tot nor-
mal que les noies –totes les 
noies– considerin que tenen 
alguna tara estètica.

Segurament és impossible 
transitar per l’adolescència 
sense sentir incomoditat 
amb el cos. Però no és només 
culpa dels canvis que pateix 
–aquell pèl muixí, aquella 
granissa–, sinó sobretot pel 
judici constant a què se sot-
meten els cossos, en especial 
els femenins. Els adolescents 
són dianes fàcils, fràgils, 
sempre dependents de l’apro-

vació dels altres. Desmuntar 
la tramposa construcció soci-
al de la bellesa que impera a 
la publicitat i les xarxes els 
costarà mitja vida.

Els traumes vinculats a la 
roba són una creu inimagi-
nable per als qui mai s’han 
hagut de preocupar per la 
talla, són una font de dolor 
que es menysté i se silencia. 
El viacrucis de botigues, que 
mai estigui exposada la teva 
talla, que la roba sigui més 
cara, entrar d’amagat en boti-
gues de senyores o, pitjor, de 
talles grans, com en una tro-
bada secreta de Grassos Anò-
nims. És impossible que tenir 
una talla XL no et marqui i 
no t’afecti l’autoestima, que 
no et torturi i t’avergonyeixi.

Per això celebro i no vol-
dria que passés per alt la 
notícia que la línia de talles 
grans Violeta de Mango 
desapareix perquè s’integra 
en les botigues normals. És 
a dir, un gegant de la moda 
ha decidit que era infame 
marginar les dones per tenir 
talles tan convencionals com 
la 46 (i ara esperem que com-
pleixi i pengi a les lleixes les 
talles més grans, que no les 
enviï a la botiga online, que 
ens coneixem). El que em sap 
més greu és que fins ara ni hi 
pensàvem, perquè tenim nor-
malitzat que es discriminin 
les persones per la mida del 
seu cul. Doncs no és normal. 
Comencem per ensenyar a 
les escoles que no existeixen 
els defectes estètics: el defec-
te és el cànon estètic.

Laura Serra

JL
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Els adolescents 
són dianes 

fàcils, fràgils, 
sempre 

dependents de 
l’aprovació  
dels altres

GRASSOS ANÒNIMS

8
  

4
2

0
5

6
5

2
5

6
0

0
1

1
0

1
2

2

8
  

4
2

0
5

6
5

2
5

6
2

0
9


